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Η
«κοινωνική αντιπολίτευση» που δημιουργήθηκε
από την υπόθεση των Τεμπών, αν και πολιτικό πα-
ράδοξο, είναι ίσως το πιο σημαντικό πολιτικό δε-

δομένο της συγκυρίας. Ελλείψει σοβαρής κοινοβουλευ-
τικής αντιπολίτευσης η κυβέρνηση αναφέρεται και απευ-
θύνεται στην κοινωνία χωρίς πολιτική διαμεσολάβηση.
Ό,τι θετικό το πιστώνεται. Ό,τι αρνητικό το χρεώνεται.

Η υπόθεση του ΟΠΕΚΕΠΕ, με όσα δυσώδη αναδίδον-
ται τις τελευταίες μέρες, άνοιξε νέα πληγή στο κυβερνη-
τικό σώμα - δίπλα στην πληγή των Τεμπών, για την επού-
λωση της οποίας η κυβέρνηση διέθεσε σημαντικό πολιτι-
κό κεφάλαιο. Πρόκειται για υπόθεση που, όπως όλα δεί-
χνουν, θα γίνει το δημοφιλές πολιτικό σίριαλ για τα μπά-
νια του λαού.

Τι και αν ο πρωθυπουργός επένδυε σε ένα «ήσυχο» κα-
λοκαίρι για να ανέβει στη ΔΕΘ με γεμάτες τις βαλίτσες και
να εδραιώσει την υπεροχή της ΝΔ με ορίζοντα τις εκλο-
γές του 2027; Με την τροπή που φαίνεται να παίρνει η

υπόθεση του ΟΠΕΚΕΠΕ, αναγκάστηκε και πάλι να το «πά-
ρει πάνω του», ομολογώντας με ειλικρίνεια «αποτύχαμε».

Μπροστά στον κίνδυνο να υπονομευτεί το μεταρρυθ-
μιστικό έργο της κυβέρνησης και να χαλαρώσει εκ νέου
η σχέση εμπιστοσύνης κράτους - πολίτη, την οποία με
μεγάλο κόπο οικοδομεί η κυβέρνηση από την πρώτη μέ-
ρα που η ΝΔ ανήλθε στην εξουσία, ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης διαβεβαίωσε για την αποφασιστικότητά του να συ-
νεχίσει τη μάχη με το «βαθύ κράτος», να μην επιτρέψει
«πελατειακές συμπεριφορές ρουσφετολογικού χαρα-
κτήρα» και να μην αναλωθεί σε ανούσιους συμψηφι-
σμούς με το παρελθόν.

Είναι η ενδεδειγμένη στάση ενός ηγέτη που αφουγκρά-
ζεται τα αιτήματα της «κοινωνικής αντιπολίτευσης». Και
ενός πολιτικού που αναγνωρίζει ότι ένα σημαντικό μέρος

της ελληνικής κοινωνίας τον εμπιστεύτηκε για να μην κά-
νει τα ίδια που έκαναν οι προηγούμενοι και για να αλλάξει
τα κακώς κείμενα που δεν άλλαξαν οι προηγούμενοι.

Η αναγνώριση ενός προβλήματος είναι το πρώτο βήμα
για την επίλυσή του. Όμως, το δύσκολο και ουσιαστικό εί-
ναι οι πράξεις να ακολουθήσουν των λόγων.

Κι επειδή το βασικό ερώτημα που τίθεται δεν είναι
«ποιοι εμπλέκονται;» αλλά «ποιος θα πληρώσει το μάρ-
μαρο;», η εξαγγελία για σύσταση ειδικής ομάδας που θα
διερευνήσει τις περιπτώσεις παράνομης καταβολής ενι-
σχύσεων είναι η πρώτη πράξη που επιβεβαιώνει τη δέ-
σμευση του πρωθυπουργού ότι όποιος έλαβε ευρωπαϊκά
χρήματα που δεν τα δικαιούται θα τα επιστρέψει. Η δεύτε-
ρη πράξη είναι η επιστροφή των χρημάτων.

Αυτό είναι πλέον το πολιτικό στοίχημα για την κυβέρνη-
ση. Αυτό και το απαιτητικό αίτημα μιας «κοινωνικής αντι-
πολίτευσης» που δεν ανέχεται πλέον να κερνούν οι (λίγοι)
«έξυπνοι» στην υγειά των (πολλών) «κορόιδων».

ΔΗΜΟΣΙΟΓΡΑΦΙΚΗ ΟΜΑΔΑ:

Έλλη Τριανταφύλλου, Nίκος Χιδίρογλου, 

Μίλτος Σακελλάρης, Μαρία Δεδούση,

Αντώνης Αντωνόπουλος, Αντώνης Αναστασόπουλος, 

Στέλλα Παπαμιχαήλ, Γιάννης Παργινός, 

Χρήστος Μυτιλινιός, Aλεξία Τασούλη,

Bασίλης Σκουλαράκος, Σπύρος Νάννος, 

Αμαλία Κάτζου, Λουκάς Γεωργιάδης, 

Κωνσταντίνος Δαυλός,  Γιώργος Σ. Σκορδίλης,

Kώστας Νούσης, Κατερίνα Παπακωστοπούλου, 

Ιωάννα Ντάνη, Γιώργος Γεραφέντης, 

Κωνσταντίνος Γεώργιζας, Ρεγγίνα Σαβούρδου, 

Ραφαέλα  Παπαγεωργίου, Δήμητρα Δάρδα, 

Γιώργος Σκρομπόλας, Χρήστος Γιαννούλης,

Γιώργος Ανδρής (Αυτοκίνητο) 

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ  ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ:

Aριέτα Μουρτοπάλλα

ΕΜΠΟΡΙΚH ΔΙΕΥΘΥΝΣΗ:  

Μαρίνα Πέππα

VIDEO EDITOR:

Ειρήνη Κουμαρέλη

ΥΠΕΥΘΥΝΟΣ ΑΤΕΛΙΕ: 

Βασίλης Υψηλός

ΑΤΕΛΙΕ: 

Κατερίνα Χατζηλαζάρου

ΔΙΟΡΘΩΣΗ ΚΕΙΜΕΝΩΝ:

Κώστας Κουτσογιάννης,

Μαριλένα Ιορδανίδου

ΓΡΑΦΕΙΟ ΜΑΚΕΔΟΝΙΑΣ: Επικεφαλής: Δημήτρης Δραγώγιας
Φιλίππα Βλαστού, Ανδρονίκη Ζαφειρίου, Αναστασία Καρυπίδου, Φένια Κλιάτση, Δημήτρης Συρμάτσης

Στοιχεία Υπευθύνου Προστασίας Δεδομένων: Ιωάννης Σαρακηνός dpo@sarakinoslaw.com
Διεύθυνση: Συγγρού 206, Αθήνα •Τηλέφωνο: 210-9568066 • FAX: 210-3645608   • www.political.gr

ΝΟΜΙΚΟΣ ΣΥΜΒΟΥΛΟΣ: Mαρία Κευγά, Γιώργος Παναγιωτόπουλος

ΕΠΙΣΤΗΜΟΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ / ΑΡΘΡΟΓΡΑΦΟΙ:

Θανάσης Διαμαντόπουλος, Καθηγητής, 

Διεθνών και Ευρωπαϊκών Σπουδών στη Πάντειο

Βασίλης Κορκίδης, Πρόεδρος ΕΒΕΠ

Νότης Μαριάς, Καθηγητής Θεσμών Ε.Ε. Πανεπιστημίου Κρήτης 

(πρώην ευρωβουλευτής)

Θανάσης Παπαμιχαήλ, Επικοινωνιολόγος

Μιχάλης Μάρκου, MBA Διευθυντικό στέλεχος-σύμβουλος 

Επιχειρήσεων & καθηγητής Διοίκησης Επιχειρήσεων/ Marketing

Δρ Αντώνης Στ. Στυλιανού, Λέκτορας Νομικής στο Πανεπιστήμιο 

Λευκωσίας, LL.B Law (Bristol), Ph.D in Law - International Law and Human Rights

(Kent), διευθυντής Μονάδας Νομικής Κλινικής Πανεπιστημίου Λευκωσίας

Γράφει ο Πάνος Μαυρίδης 

Ιδιοκτησία: POLITICAL PUBLISHING IKE

ΔΙΕΥΘΥΝΤΗΣ: Γιώργος Παπακωνσταντίνου

ΣΥMΒΟΥΛΟΣ ΕΚΔΟΣΗΣ: Πάνος Μαυρίδης

ΔΙΕΥΘΥΝΤΗΣ ΣΥΝΤΑΞΗΣ: Mάνος Πιτσιδιανάκης

ΑΡΧΙΣΥΝΤAKTEΣ: Βαγγέλης Κατσορίδας,

Ελένη Μπέρτσου

ΣΥΝΤΑΚΤΕΣ ΥΛΗΣ: Νίκος Τσούρτης, 
Απόστολος Καπαρουδάκης

ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΨΗΦΙΑΚΗ ΠΟΛΙΤΙΚΗ & ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ

POLITICAL

EKΔΟΤΗΣ: Νικόλαος Γ. Καραμανλής

Ποιος θα πληρώσει το μάρμαρο του ΟΠΕΚΕΠΕ

Αυτό είναι πλέον 
το πολιτικό στοίχημα

για την κυβέρνηση
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Σ
αφές και αιχμηρό ήταν το μήνυμα
του πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη στη συνεδρίαση του

Υπουργικού Συμβουλίου, λίγα μόλις 24ωρα
μετά τις αποκαλύψεις που αφορούν την
υπόθεση του ΟΠΕΚΕΠΕ. Μιλώντας με πο-
λιτική τόλμη και θεσμική ευθύνη, αναγνώ-
ρισε ότι «υπάρχει προφανής ανεπάρκεια

του κράτους» σε επίπεδο
ελέγχων και μηχανισμών,
τονίζοντας πως η κυβέρνη-
ση επιχείρησε να τη διορ-
θώσει, αλλά δεν τα κατά-
φερε πλήρως.

Μακριά από λογικές συγ-
κάλυψης ή συμψηφισμού, ο

πρωθυπουργός δεν δίστασε να σηκώσει το
βάρος της ευθύνης. Απέναντι σε ένα κρά-
τος που, όπως παραδέχτηκε, «έπρεπε να
έχει αλλάξει εδώ και δεκαετίες», ο ίδιος
επέλεξε να προχωρήσει σε πράξεις και όχι
σε υπεκφυγές. Και κυρίως, να στείλει το
ξεκάθαρο μήνυμα ότι παλαιοκομματικές
συμπεριφορές δεν μπορούν να γίνουν ανε-
κτές, ιδίως από μια κυβέρνηση που έχει
εκλεγεί ακριβώς για να τις ξεριζώσει.

Το νέο πλαίσιο ελέγχου
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης υπενθύμισε ότι

ο ΟΠΕΚΕΠΕ έχει τεθεί ήδη υπό την πλήρη
ευθύνη της ΑΑΔΕ, σε μια προσπάθεια διοι-
κητικής εξυγίανσης και αποκοπής του από
εξωθεσμικά δίκτυα επιρροής. Όπως είπε,
οι διάλογοι που ήρθαν στο φως της δημο-
σιότητας δικαιώνουν την απόφαση αυτή
και αποκαλύπτουν παθογένειες που κρα-
τούν δεκαετίες.

Για το επόμενο βήμα, ανακοίνωσε τη σύ-
σταση ειδικής ομάδας ελέγχου, με τη συμ-
μετοχή της Οικονομικής Αστυνομίας και
της ΑΑΔΕ, με αποκλειστική αποστολή τη
διερεύνηση όλων των περιπτώσεων παρά-
νομης καταβολής ενισχύσεων. Παράλληλα,
έθεσε ως στόχο την επιστροφή των ευρω-
παϊκών κονδυλίων που χάθηκαν, υπογραμ-
μίζοντας πως η χώρα δεν έχει περιθώριο
να επιτρέψει σκιά αδιαφάνειας στην αγρο-
τική πολιτική.

«Οι πολίτες μάς ψήφισαν για
να αλλάξουμε τα κακώς κείμενα»

Σε μια αποστροφή με ιδιαίτερο βάρος, ο
πρωθυπουργός σημείωσε ότι «οι πολίτες
μάς ψήφισαν για να αλλάξουμε τα κακώς
κείμενα», προσθέτοντας ότι «οι πολίτες
απαιτούν ένα άλλο υπόδειγμα πολιτικής
δράσης». Η φράση αυτή αποκτά ξεχωριστή
σημασία, καθώς επαναφέρει στο προσκή-
νιο το βαθύ αίτημα της κοινωνίας για δι-
καιοσύνη και αξιοκρατία -ένα αίτημα που
αποτέλεσε κεντρική προγραμματική δέ-

σμευση της Νέας Δημοκρατίας.
Ο ίδιος απέρριψε κάθε σκέψη συμψηφι-

σμού, υπενθυμίζοντας ότι η ανοχή στο πα-
ρελθόν ήταν αυτή που επέτρεψε τη διόγ-
κωση του πελατειακού κράτους. Δεν πρό-
κειται, είπε, «να υιοθετήσουμε τη λογική
ότι επειδή κάποιοι άλλοι τα έκαναν χειρό-
τερα, εμείς μπορούμε να κάνουμε τα στρα-
βά μάτια». Το μήνυμα ήταν σαφές: η Νέα
Δημοκρατία δεν θα γίνει το άλλοθι του πα-
λιού πολιτικού συστήματος, αλλά η δύναμη
που το μετασχηματίζει.

Κρατικός μηχανισμός
με διαφάνεια και αξιοπιστία 

Απέναντι στις πρακτικές του παρελθόν-

τος, ο πρωθυπουργός αντέταξε το νέο διοι-
κητικό μοντέλο του gov.gr, κάνοντας λόγο
για έναν κρατικό μηχανισμό που χτίζεται
με βάση τη διαφάνεια, την απλοποίηση και
την αξιοπιστία. Όπως τόνισε, έχουν ήδη γί-
νει σημαντικά βήματα μεταρρύθμισης σε
πολλούς τομείς του Δημοσίου, όμως υπάρ-
χουν ακόμη δομές που αντιστέκονται στην
αλλαγή.

Σε αυτό το πλαίσιο, η κυβέρνηση θα συ-
νεχίσει, όπως είπε, να συνεργάζεται στενά
με τις ευρωπαϊκές αρχές, όχι μόνο για την
επιστροφή των πόρων, αλλά και για την
αξιοποίηση των εργαλείων ελέγχου και
αξιολόγησης που προσφέρει το ευρωπαϊκό
θεσμικό πλαίσιο.

Με μια φράση που εξέπληξε και ταυτό-
χρονα ενίσχυσε το πολιτικό του προφίλ, ο
Κυριάκος Μητσοτάκης δήλωσε: «Δεν δι-
στάζω να αναλάβω το βάρος της ευθύνης
και στο όνομα όσων κυβέρνησαν και δεν άλ-
λαξαν ένα κράτος που έπρεπε να αλλάξει».

Η παραδοχή αυτή δεν ήταν μόνο συμβο-
λική. Ήταν και στρατηγική, καθώς επανα-
τοποθέτησε τον ίδιο ως τον πρωθυπουργό
που αναλαμβάνει τις συγκρούσεις μετωπι-
κά, ακόμη και με το ίδιο το κομματικό ή δι-
οικητικό παρελθόν.

Το στοίχημα, λοιπόν, δεν είναι μόνο η δια-
λεύκανση της υπόθεσης του ΟΠΕΚΕΠΕ. Εί-
ναι κυρίως η πολιτική και θεσμική τομή που
πρέπει να αφήσει πίσω ένα κράτος που
υπηρετούσε πρόσωπα αντί για αρχές, και να
χτίσει μια δημόσια διοίκηση που υπηρετεί
τον πολίτη και όχι το πελατειακό συμφέρον.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης δεν έκρυψε
την ευθύνη, αλλά ούτε και την αποφασιστι-
κότητά του. Και αυτό, σε εποχές που η πο-
λιτική δοκιμάζεται καθημερινά, μετράει
διπλά.

Μετωπική Μητσοτάκη 
με το βαθύ κράτος

Ο πρωθυπουργός δεν δίστασε να σηκώσει το βάρος της ευθύνης
για την υπόθεση του ΟΠΕΚΕΠΕ - Έστειλε μήνυμα μηδενικής 

ανοχής απέναντι στις παλαιοκομματικές πρακτικές και 
τις πελατειακές σχέσεις και δρομολογεί θεσμικές τομές 

του Χρήστου
Μυτιλινιού 



ΤΡΙΤΗ 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL ΠΟΛΙΤΙΚΗ5

Σ
τα μέσα της «δεύτερης» γαλά-
ζιας θητείας, είναι μονόδρομος
για την κυβέρνηση της ΝΔ να

ολοκληρώσει το μεταρρυθμιστικό έργο
που έχει ξεκινήσει από την προηγού-
μενη τετραετία και ο ίδιος ο πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έχει
θέσει ως μέγιστη προτεραιότητα μέχρι
τις εθνικές κάλπες του 2027. Η αναμέ-

τρηση με το «βαθύ κρά-
τος» και τις δυσλειτουρ-
γίες του, άλλωστε, απο-
τελεί τον «κρίκο» εμπι-
στοσύνης με το λεγόμενο
κεντρώο ακροατήριο, το
οποίο σε συντριπτικό
βαθμό στήριξε τον Κ.
Μητσοτάκη τόσο το 2019

όσο και το 2023.
Σε αυτή την κατεύθυνση, ο πρωθυ-

πουργός ανακοίνωσε χθες δύο μέτρα
που διαπνέονται από μεταρρυθμιστική
ορμή: τη σύσταση ειδικής ομάδας ελέγ-
χου με τη συμμετοχή εκπροσώπων της
Οικονομικής Αστυνομίας, της Ανεξάρ-
τητης Αρχής Δημοσίων Εσόδων και
όλων των αρμόδιων ελεγκτικών φορέ-
ων, προκειμένου να διερευνηθούν όλες
οι περιπτώσεις παράνομης καταβολής
ενισχύσεων από τον ΟΠΕΚΕΠΕ και να
καταλογιστούν τα αχρεωστήτως κατα-
βληθέντα ποσά στους αποδέκτες τους,
ώστε ουσιαστικά όσοι έλαβαν πόρους
που δεν δικαιούνταν να τους επιστρέ-
ψουν. Και την «επανατοποθέτηση» των
σχέσεων του πολίτη με το κράτος με
βάση το gov.gr, ώστε οι πελατειακές
σχέσεις να αποτελέσουν παρελθόν. «Το
gov δεν ρωτά τους πολίτες τι ψηφίζουν,
ούτε ζητά και οποιοδήποτε αντάλλαγμα
για να μπορέσει να τους εξυπηρετήσει.
Νομίζω ότι αυτή η φιλοσοφία πρέπει
από εδώ και στο εξής να διαπνέει τη
λειτουργία κάθε κρατικού φορέα και
την κουλτούρα κάθε κρατικού αξιωμα-
τούχου», είπε χαρακτηριστικά χθες ο Κ.
Μητσοτάκης στο Υπουργικό Συμβούλιο,
περιγράφοντας τις προθέσεις του Με-
γάρου Μαξίμου.

Για την κυβέρνηση, τέτοιου είδους
μεταρρυθμίσεις έχουν ήδη γίνει σε μια
σειρά λειτουργιών, όπως οι συντάξεις,
το Κτηματολόγιο, τα ραντεβού στα νο-
σοκομεία και ο προγραμματισμός χει-
ρουργείων, όπου, όπως σημειώνουν, η
χρήση της τεχνολογίας δεν εξασφάλισε
μόνο την ταχύτερη εξυπηρέτηση, αλλά
και την κατάργηση των «μεσαζόντων»
για τη διεκπεραίωση υποθέσεων των
πολιτών.

Από τις πλέον εμβληματικές «γαλά-
ζιες» μεταρρυθμίσεις είναι, δίχως άλ-
λο, η ψηφιοποίηση του κράτους και το

gov.gr. Οι βάσεις μπήκαν την πρώτη τε-
τραετία και το σύστημα δοκιμάστηκε
κατά την πανδημία του κορονοϊού,
όπου τα πάντα ήταν άμεσα προσβάσιμα
για τους πολίτες χωρίς ταλαιπωρία. 

Ψηφιοποίηση του κτηματολογίου
Ένας από τους τομείς στους οποίους

τη δεύτερη τετραετία αποφασίστηκε η
επέκταση της ψηφιοποίησης ήταν στο
Κτηματολόγιο, με στόχο την άμεση
απλούστευση και επιτάχυνση των με-
ταβιβάσεων ακινήτων που, εκτός των
άλλων, μπορεί να οδηγήσει σε αύξηση
των ρυθμών ανάπτυξης του ΑΕΠ και
της μείωσης της ταλαιπωρίας των πολι-
τών.

Ως προτεραιότητα αναδείχτηκαν τα
ψηφιακά εργαλεία για συμβολαιογρά-
φους, δικηγόρους και μηχανικούς,
ώστε να καταργηθούν οι ουρές σε πο-
λεοδομίες, υποθηκοφυλακεία, κτημα-
τολογικά γραφεία και δημοτικές υπη-
ρεσίες.

Ταχεία απονομή συντάξεων
Ο ρυθμός με τον οποίο ο ΕΦΚΑ περνά

στη νέα ψηφιακή εποχή είναι ταχύτατος
με «όπλο» το Ολοκληρωμένο Πληρο-
φοριακό Σύστημα και την πλήρη ψη-
φιοποίηση των αρχείων του, που θα
επιταχύνει περαιτέρω την απονομή
συντάξεων και παροχών.

Με βάση τα τελευταία διαθέσιμα
στοιχεία, οι ληξιπρόθεσμες κύριες
συντάξεις (εκκρεμείς πάνω από 90
ημέρες) είναι πλέον λιγότερες από
15.000 και, σταδιακά, ο αριθμός βαίνει
μειούμενος. Πλέον, ιδιαίτερη έμφαση
δίνεται στην εξάλειψη των εκκρεμοτή-
των στα «μέτωπα» των επικουρικών και
των διεθνών συντάξεων.

Επιπρόσθετα, με το Ψηφιακό Δωμά-
τιο Επικοινωνίας, ο πολίτης μπορεί
πλέον να καταθέτει ηλεκτρονικά τα
απαραίτητα δικαιολογητικά για την
απονομή της σύνταξής του, ο υπάλλη-
λος του φορέα μπορεί να επικοινωνεί
μαζί του και να ζητά σε ηλεκτρονική

μορφή το δικαιολογητικό που εκκρε-
μεί, για να συνεχίσει τη διαδικασία
απονομής και ο πολίτης μπορεί να επι-
κοινωνεί με τον υπάλληλο, προκειμέ-
νου να ενημερώνεται για την πορεία της
διεκπεραίωσης του αιτήματός του.

Ψηφιοποίηση στις υπηρεσίες Υγείας 
Η αναδιάρθρωση και η αναβάθμιση

του ΕΣΥ προκρίθηκαν από τον πρωθυ-
πουργό ως κεντρικός στόχος της δεύ-
τερης «γαλάζιας» τετραετίας. Μάλιστα,
πέραν των βασικών και άμεσων προτε-
ραιοτήτων, όπως είναι ο χρόνος των
χειρουργείων, η βελτίωση των υποδο-
μών και του χρόνου αναμονής των
επειγόντων περιστατικών, η κυβέρνηση
«τρέχει» και ένα πιο μακροπρόθεσμο
και ευρύ σχέδιο που αφορά την ψηφιο-
ποίηση του χώρου της Υγείας, ενός το-
μέα που παρά τα συνολικά άλματα τα
οποία έγιναν την περασμένη τετραετία
στη χώρα έχει μείνει πολύ πίσω.

Το σχέδιο του υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης και του αρμόδιου
υπουργού Δημήτρη Παπαστεργίου
αφορά την ψηφιοποίηση του ΕΣΥ σε
δύο βασικά επίπεδα.

Το πρώτο είναι η αναβάθμιση των
πληροφοριακών συστημάτων όλων των
νοσοκομείων, ώστε να βρεθούν στο ίδιο
επίπεδο, και το δεύτερο, η ψηφιοποί-
ηση όλων των αρχείων του δημόσιου
συστήματος υγείας, με βασικότερη την
ψηφιοποίηση των φακέλων νοσηλείας
ασθενών σε 127 νοσοκομεία. Πρόκειται
για ένα έργο που θα ψηφιοποιήσει συ-
νολικά 190 εκατ. σελίδες, κοστίζει 117
εκατ. ευρώ και αναμένεται να είναι
έτοιμο το 2026.

Οι μεταρρυθμίσεις
που έλυσαν τα χέρια

των πολιτών 

Η χρήση της τεχνολογίας δεν εξασφάλισε μόνο 
την ταχύτερη εξυπηρέτηση αλλά και την κατάργηση 

των «μεσαζόντων» για τη διεκπεραίωση υποθέσεων 

Της 
Έλλης 

Τριανταφύλλου
ellitriant@yahoo.com
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Μ
ετά τις παραιτήσεις τεσσάρων κυ-
βερνητικών στελεχών -του Μάκη
Βορίδη, του Τάσου Χατζηβασιλεί-

ου, του Διονύση Σταμενίτη και του Χρήστου
Μπουκώρου- και τον ανασχηματισμό που

ακολούθησε, η αντιπολί-
τευση προσπάθησε να
κερδίσει πολιτικό έδαφος
προκαλώντας τεχνητή
αποσταθεροποίηση στο
κυβερνητικό στρατόπεδο.

Επιδίωξή της, η στοχοποί-
ηση του Γιάννη Κεφαλογιάννη, υπουργού
Κλιματικής Κρίσης και Πολιτικής Προστα-
σίας, με αφορμή την υπόθεση του ΟΠΕΚΕ-
ΠΕ.

Όμως, όπως φάνηκε από τα στοιχεία της
δικογραφίας και τις δημόσιες διευκρινί-
σεις της κυβέρνησης, η απόπειρα αυτή κα-
τέρρευσε γρήγορα. Ο ίδιος ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος Παύλος Μαρινάκης ξεκαθά-
ρισε πως δεν τίθεται κανένα θέμα νέων πα-
ραιτήσεων, αφήνοντας εκτός κάδρου τον κ.
Κεφαλογιάννη και κλείνοντας πολιτικά το
ζήτημα, τουλάχιστον ως προς το πρόσωπό
του.

Ούτε ρουσφέτια
ούτε παρεμβάσεις

Τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στη δι-
κογραφία είναι αποκαλυπτικά. Ο κ. Κεφα-
λογιάννης δεν εμφανίζεται σε κανέναν από
τους επίμαχους διαλόγους, ενώ, όπως επι-
σημαίνουν στελέχη του ΟΠΕΚΕΠΕ, συνδι-
καλιστές και κτηνοτρόφοι, παρά τις επα-
νειλημμένες προσπάθειες, δεν κατάφεραν
ποτέ να τον προσεγγίσουν.

Αντίθετα, οι ίδιοι οι συνομιλητές στους
υποκλαπέντες διαλόγους ομολογούν με
ενόχληση ότι ο υπουργός δεν ανταποκρι-
νόταν στα αιτήματα ρουσφετιού. «Τον παίρ-
νω δεκαπέντε μέρες και δεν απαντά», λέει
ο τότε αντιπρόεδρος του ΟΠΕΚΕΠΕ. «Ούτε
ένα ρουσφέτι δεν μας έκανε», προσθέτει
άλλος συνομιλητής, ομολογώντας ότι το
γραφείο Κεφαλογιάννη λειτουργούσε με
διαφάνεια και φειδώ.

Αυτό φαίνεται ξεκάθαρα και στην τηλε-
φωνική συνομιλία που έχει ο πρώην αντι-
πρόεδρος του ΟΠΕΚΕΠΕ Λευτέρης Ζερβός
με τον παπά στα Ζωνιανά Ματθαίο Ζερβό -
φαίνεται να έχουν παράπονα από τη μη αν-
ταπόκριση του βουλευτή Ρεθύμνου της ΝΔ
και νυν υπουργού Κλιματικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας Ιωάννη Κεφαλο-
γιάννη στα αιτήματά τους.

Ζερβός Ματθαίος: Μακάρι, μακάρι να
πάνε όλα καλά. 

Ζερβός Ελευθέριος: Έτσι θέλει, θέλει λίγο. 
Ζερβός Ματθαίος: Να μη γίνει καμία φά-

σκα και.

Ζερβός Ελευθέριος: Θέλει λίγο τέτοιο,
θέλει λίγο διπλωματία τώρα, γιατί τώρα εί-
ναι οι πρώτοι είκοσι. Είναι άλλοι ογδόντα
πίσω.

Ζερβός Ματθαίος: Μεγάλη ιστορία, ρε
φίλε.

Ζερβός Ελευθέριος: Ε, δεν είναι; Κι
αφού ο ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ, να μην πω τι
κάνει, κοιμάται ολόρθιος, να το πω ευγενι-
κά.

Ζερβός Ματθαίος: Δεν μπορούν να κατα-
λάβω τι γίνεται κει, μ’ αυτή την κατάσταση,
ρε φίλε.

Ζερβός Ελευθέριος: Έλα μωρέ τώρα,
ντάξει. Τον έχω πάρει εκατό τηλέφωνα να
πούμε, τον ΤΡΟΥΛΛΙΝΟ, όλο σε παίρνω, σε
παίρνω, σε παίρνω. Όταν θα γυρεύει τσι
ψήφους, εγώ του τα ’πα. Εμένα σκασίλα
μου, εγώ δεν είμαι βουλευτής. Και στην τε-
λική, ο βουλευτής που εγώ υποστηρίζω
άμεσα, άμεσα είναι στο Ηράκλειο. Όταν θα
γυρεύει τσι ψήφους στα Ζωνιανά, θα πη-
γαίνει και θα χάσει. Θα λέει, κουμπάρεε,
σύντεκνεε, Γρύλλοο, Γρύλληδεεες. Ε, ναι.
Άμα φάνε καμιά σκαμπίλα οι Γρύλληδες
και φάνε κανάαα, κάνα καματσού. 

Ζερβός Ματθαίος: Χαστούκι καλό. 
Ζερβός Ελευθέριος: Κάνα καμουτσίκι.

Θα σου πω εγώ μετά τι θααα, θα βρεις στα
Ζωνιανά.

Ζερβός Ματθαίος: Πάντως, δεν μπορώ
να καταλάβω. Κι από κει, από κει μια απά-
θεια ακούστηκε. 

Ζερβός Ελευθέριος: Ε, νταξει.
Ζερβός Ματθαίος: Όχι τώρα. Γενικά, ρε

γαμώτο.
Ζερβός Ελευθέριος: Ε, ντάξει, αφού κοι-

μάται απ’ τον ύπνο του δικαίου.
Οι μαρτυρίες αυτές δικαιώνουν την κυ-

βερνητική γραμμή και αποκαλύπτουν ότι ο
κ. Κεφαλογιάννης όχι μόνο δεν παρενέβη,
αλλά αντιστάθηκε σε κάθε είδους πίεση,
ακόμα κι όταν του προτάθηκε να κάνει «χα-
τίρια» για να μη χαθούν ψήφοι στο Ρέθυ-
μνο, την προσωπική του εκλογική περιφέ-
ρεια.

Το εκλογικό αποτέλεσμα 
ως πολιτική απάντηση

Αίσθηση προκαλεί και η σύνδεση του
πολιτικού ήθους με τα εκλογικά αποτελέ-
σματα του 2023. 

Σύμφωνα με κυβερνητικές πηγές, στις
επίμαχες περιοχές -και ειδικά στο ορεινό
Ρέθυμνο- πρώτο κόμμα δεν ήταν η ΝΔ, αλ-
λά το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Στα Ζωνιανά,
μάλιστα, η ΝΔ ήρθε τρίτη.

Το στοιχείο αυτό λειτουργεί ως έμμεση
επιβεβαίωση ότι ο Γιάννης Κεφαλογιάννης
δεν «επένδυσε» στην εξυπηρέτηση συμ-
φερόντων, δεν «αγόρασε» εκλογική επιρ-
ροή και, ως εκ τούτου, δεν ωφελήθηκε πο-
λιτικά από καμία σκιώδη λειτουργία. Αντι-
θέτως, κάποιοι άλλοι φαίνεται να ευνοήθη-
καν από τον μηχανισμό που αποκαλύφθη-
κε -και αυτοί δεν βρίσκονται εντός της Νέ-
ας Δημοκρατίας.

Τα στοιχεία διαψεύδουν
την αντιπολίτευση

Μετά τα παραπάνω, καθίσταται σαφές ότι
η αντιπολίτευση υπέπεσε σε στρατηγικό
λάθος. Επιχείρησε να «χτίσει» αφήγημα
αποσταθεροποίησης πάνω σε αναπόδει-
κτες υποθέσεις, αλλά τα ίδια τα στοιχεία τη
διαψεύδουν. Η στόχευση του Γιάννη Κεφα-
λογιάννη όχι μόνο δεν τεκμηριώθηκε, αλλά
ανέδειξε τελικά το αντίθετο: την απόσταση
που διατήρησε ένας υπουργός από ένα σύ-
στημα παρασκηνίου και εξυπηρετήσεων.

Η κυβέρνηση κρατά το τιμόνι της ευθύ-
νης και επιλέγει να δράσει θεσμικά, όχι
αμυντικά. Όπως λένε χαρακτηριστικά στε-
λέχη του Μαξίμου, «δεν θα πέσουμε στο
επίπεδο της λάσπης. Θα προχωρήσουμε με
καθαρές λύσεις, γιατί έτσι μας ψήφισαν οι
πολίτες».

Έξω από το κάδρο 
ο Κεφαλογιάννης

Η αντιπολίτευση επιχείρησε να εμπλέξει τον υπουργό 
Κλιματικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας στην υπόθεση

του ΟΠΕΚΕΠΕ, αλλά τα γεγονότα τη διέψευσαν

του Χρήστου
Μυτιλινιού 
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Το κενό στο Μαξίμου και η διαχείριση των κρίσεων

Στο Μέγαρο Μαξίμου, το τελευταίο διάστημα γίνεται όλο και πιο αισθητή η απουσία ενός
προσώπου-κλειδί στη διαχείριση κρίσεων. Η κυβέρνηση φαίνεται να στερείται εκείνον
τον άνθρωπο που θα μπορούσε να προλαμβάνει τις δυσάρεστες εξελίξεις, αντί να περιορί-
ζεται απλώς στη διαχείρισή τους εκ των υστέρων ή στην αποπομπή υπουργών και υφυ-
πουργών όταν τα πράγματα φτάσουν στο απροχώρητο. Η απουσία του Γρηγόρη Δημητριά-
δη, ο οποίος στο παρελθόν είχε διαδραματίσει κομβικό ρόλο στη διαχείριση των κρίσεων,
εκ του αποτελέσματος αποδεικνύει ότι έχει αφήσει ένα κενό που είναι δυσαναπλήρωτο.
Πλέον, όταν ξεσπά μια κρίση, το βάρος πέφτει σχεδόν αποκλειστικά στους ώμους του
πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. Αυτό, όμως,
υποδηλώνει την έλλειψη ενός αποτελεσματικού μηχα-
νισμού πρόληψης και διαχείρισης κρίσεων στο εσωτε-
ρικό της κυβέρνησης.

Το ζητούμενο δεν είναι απλώς να «θυσιάζονται»
υπουργοί για να κατευναστεί η κοινή γνώμη ή να δημι-
ουργηθεί η εντύπωση της αποφασιστικότητας. Αντιθέ-
τως, η ουσιαστική πρόληψη και η έγκαιρη παρέμβαση θα μπορούσαν να αποτρέψουν πολ-
λές από τις κρίσεις που ταλανίζουν την κυβέρνηση και να διασφαλίσουν την ομαλή λει-
τουργία της. Η ανάγκη για ένα πρόσωπο με διορατικότητα, εμπειρία και ικανότητα διαχεί-
ρισης κρίσεων είναι πλέον πιο επιτακτική από ποτέ.

Το παράδειγμα του ΟΠΕΚΕΠΕ είναι ενδεικτικό. Καταρχάς, δεν έπεσε ως κεραυνός εν
αιθρία, διότι η κυβέρνηση γνωρίζει εδώ και ενάμιση χρόνο ότι ερευνάται από την Ευρω-
παία εισαγγελέα. Κι αυτή είναι ακόμη μια ψηφίδα στο μωσαϊκό της μεγάλης αδυναμίας
του Μαξίμου να προετοιμαστεί για το ενδεχόμενο να εγκύψει σε ακόμη μια κρίση, αλλά το
κυριότερο να μπορέσει να την αντιμετωπίσει αποτελεσματικά. Όσο η κυβέρνηση περιορί-
ζεται σε «πυροσβεστικές» παρεμβάσεις, τόσο οι κρίσεις δεν θα εκλείπουν αλλά θα επανα-
λαμβάνονται, με συνέπειες τόσο σε πολιτικό όσο και σε κοινωνικό επίπεδο. 

Η Β’ Πειραιά που δεν βγάζει υπουργούς
Λέω να κατηφορίσω στις γειτονιές της Β’ Πειραιώς, ειδικά εκεί που η Ντόρα τρώει

απίθανα παϊδάκια σε ταβέρνες που προσφέρονται για τσιμπούσι, με πλούσιες (σε
νόημα και αποτέλεσμα) συζητήσεις. Διαπίστωσα ότι υπάρχει μεγάλη γκρίνια στους
νυν βουλευτές που για ακόμα μια φορά δεν αξιοποιήθηκαν στην κυβέρνηση. Αυτό,
όπως σας αποκαλύπτω σήμερα, εκφράστηκε ιδιαίτερα στο διαδίκτυο το Σαββατοκύ-
ριακο (με μηνύματα που στέλνονταν και σε… παραλίες), με αναρτήσεις… παρηγο-
ριάς. Εντάξει, το έχουν ένα δίκιο. Πάει καιρός που εκπρόσωπος της Β’ Πειραιά πήρε
κυβερνητικό αξίωμα. Εάν δεν κάνω λάθος, ο τελευταίος βουλευτής της ΝΔ από τη Β’
Περιφέρεια Πειραιά που συμμετείχε σε κυβέρνηση ήταν ο Τάσος Νεράντζης. Υπηρέ-
τησε ως υφυπουργός Μεταφορών και Επικοινωνιών (Μάρτιος 2004-Φεβρουάριος
2006) και αργότερα ως υφυπουργός Ανάπτυξης (Φεβρουάριος 2006-Σεπτέμβριος
2007), στην κυβέρνηση Καραμανλή.

Με τη βούλα Κεφαλογιάννη ένα βήμα 
πιο κοντά στα 6 ελικόπτερα

Ο Κεφαλογιάννης της Κλιματικής Κρίσης δεν είναι από εκείνους τους
υπουργούς που κατεβάζουν τα μολύβια. Ανακάλυψα λοιπόν ότι έκανε
ακόμη μια κίνηση για την ενίσχυση του εναέριου στόλου πυρόσβεσης.
Και επειδή δεν γράφω λόγια του αέρα, με απόφασή του ανοίγει ο δρό-
μος για να καταβληθεί η δεύτερη προκαταβολή ύψους 30,1 εκατ. ευρώ

προς την Airbus Helicopters και έτσι θα τροχοδρομήσει και η προμή-
θεια έξι νέων πυροσβεστικών ελικοπτέρων μεσαίου τύπου -όχι ενοικιά-

σεις, όχι «λύσεις της στιγμής», αλλά μόνιμος, σύγχρονος εξοπλισμός.

Το μακρυμάνικο polo του Καραμανλή
Πάντως, στην κυβέρνηση έχει πολύ…

ψύχος με όσα συμβαίνουν με τον ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ! Μόνο ένας το έχει… καταλάβει
πολύ και φοράει μακρυμάνικα polo τέ-
τοια εποχή με τις ζέστες (εντάξει, χιού-
μορ κάνω). Αναφέρομαι στον Κώστα Κα-
ραμανλή, ο οποίος απόλαυσε τα πανέ-
μορφα και γραφικά χωριά της ορεινής
Ναυπακτίας. Μάλιστα, σε ένα από αυτά δοκίμασε τις τοπικές συνταγές με φίλους σε εστια-
τόριο με εκλεκτούς μεζέδες. Ο πρώην πρωθυπουργός εμφανίστηκε με φθινοπωρινό outfit,
καθώς τις βραδινές ώρες το θερμόμετρο κάνει βουτιά… 

«Κανόνι» από κινεζική αυτοκινητοβιομηχανία;
Δύο όψεις φαίνεται ότι έχει το νόμισμα που αφορά την παρουσία των κινεζικών αυτοκι-

νητοβιομηχανιών στην Ευρώπη. Η μια όψη είναι η επέλαση με τις υψηλές πωλήσεις και

την κατάκτηση μεγαλύτερου μεριδίου στην αγορά. Η άλλη όμως, σύμφωνα με τις πληρο-

φορίες της «Political», θέλει μια από τις κορυφαίες μπράντες από τη χώρα του δράκου να

έχει ξεκινήσει εδώ και δύο μήνες μια άτυπη στάση πληρωμών.

Στελέχη της αγοράς εκτιμούν πάντως ότι πρόκειται για τακτική κίνηση με εντολή από τα

υψηλά κλιμάκια της κινεζικής κυβέρνησης ως αντίποινα στους επιπλέον δασμούς που

έχει επιβάλει η Κομισιόν στα ηλεκτρικά αυτοκίνητα. Άλλοι παράγοντες την αποδίδουν στη

μεγάλη πτώση που καταγράφουν οι πωλήσεις. 

Στάση αναμονής τηρεί και ο ελληνικός όμιλος που εισάγει τα συγκεκριμένα αυτοκίνητα

στη χώρα μας, καθώς αναμένεται να καταγραφούν καθυστερήσεις στις παραδόσεις των

καινούργιων αυτοκινήτων.

Ο εξαφανισμένος Αυγενάκης και η Μοσχολιού 
Αποφάσισα χθες το μεσημέρι (ώρα 14.32 - γράφω επίτηδες την ώρα) να κάνω μια

βόλτα στο Facebook του Λευτέρη Αυγενάκη. Να δω την «αντίδραση» για όσα λέγον-

ται και γράφονται για τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Διαπίστωσα ότι η τελευταία του ανάρτηση ήταν

πριν από τρεις ημέρες, γράφοντας μεταξύ άλλων ότι «…δεν υπάρχει ούτε ένα στοι-

χείο που να με εμπλέκει σε οποιαδήποτε έκνομη πράξη στην υπόθεση ΟΠΕΚΕΠΕ,

όπως επιβεβαιώνεται και από το σύνολο της δικογραφίας…». Ούτε

λέξη για τις παραιτήσεις ούτε λέξη για τον Κυριάκο και τα όσα εί-

χε πει μέχρι και χθες… Και εκεί που καθόμουν, πήρα την πρω-

τοβουλία και άκουσα στο YouTube το τραγούδι της Βίκυς Μο-

σχολιού με τίτλο «Λευτέρη». Και τραγούδησα μαζί της τους

εξής στίχους: «…Βάλε μυαλό για κάνε μου τη χάρη, βάλε μυα-

λό, χρυσό μου παλικάρι, σταμάτα πια μην κάνεις το λιοντάρι, στα-

μάτα πια, σε πήραμε χαμπάρι…». Μεράκλωσα μεσημεριάτικα!
@Και να αλλάξει… κόμμα: Επειδή τα ψάχνω, κάθισα και διάβασα αρκετές απαντή-

σεις στην ανάρτηση αυτή του Αυγενάκη. Σε μία από αυτές, «πνίγηκα» (το ομολογώ)

όταν διάβασα το εξής: «Μήπως να το σκεφτόσουν να αλλάξεις κόμμα, όλο τρικλοπο-

διές σού βάζουν, και σε εμπλέκουν σε σκάνδαλα, τη μια σε διαγράφουν, την άλλη δεν

σε αφήνουν σε ένα υπουργείο να κάνεις τη δουλειά σου…». Λεπτομέρεια; Αυτή η

«απάντηση» είχε 19… γελάκια! Οι ψαγμένοι ξέρουν τι σημαίνει.

Η δόξα των κρυπτόμενων και τα «πρακτικά» 
με τα amber alert

Θα πω και κάτι τελευταίο που προφανώς ο Κυριάκος πρέπει (και οφείλει) να το γνωρίζει

καλύτερα. Για το εάν υπάρχουν υπουργοί-υφυπουργοί που στηρίζουν αυτή την κυβέρνη-

ση, όταν σφυροκοπείται από την αντιπολίτευση (λέμε τώρα). Γιατί δεν μέτρησα και πολ-

λούς που βγήκαν να στηρίζουν το Μαξίμου με την περίπτωση του ΟΠΕΚΕΠΕ. Θα πει κα-

νείς, μα τείνει να γίνει σύνηθες φαινόμενο, εάν αναλογιστεί κανείς τι έχει συμβεί σε παρό-

μοιες περιπτώσεις του παρελθόντος. Το ερώτημα είναι εάν κρατά κανείς «πρακτικά» με

τα… amber alert. Αυτά τα… πρακτικά θα έχουν πολλή αξία, ε; Είτε είναι σε «μπλε φακέ-

λους», είτε είναι απλά χωμένα (και ίσως «σκουριασμένα) σε συγκεκριμένα… συρτάρια.
@Τα… χωσίματα: Κρατήστε το, γιατί θα το δούμε. Υπήρξαν τηλεφωνήματα προς συγκε-

κριμένα πρόσωπα εκεί στην Ηρώδου Αττικού από στελέχη που δεν υπουργοποιήθηκαν

(new… entries ήταν ορισμένοι). Και δεν ήταν ευχάριστα… 

Ο Τσίπρας και το best seller
Ο πρόεδρος Αλέξης, που το επόμενο βήμα του έχει βάλει στην πρίζα συντρόφους και

άλλους προοδευτικούς, μαθαίνω ότι καταλαμβάνεται από μια αγω-

νία. Αυτή η αγωνία, μου μεταφέρουν, αφορά το βιβλίο του και κατ’

επέκταση τις πωλήσεις. Η επιμονή του για τα πρακτικά του συμ-

βουλίου πολιτικών αρχηγών στις 6 Ιουλίου 2015 ήταν μια κίνη-

ση τακτικής, που βάζει βούτυρο στο ψωμί των μαρκετίερ που

θέλουν να το διαφημίσουν. Οι άσπονδοι φίλοι του προέδρου,

πάντως, περιμένουν να δουν το κεφάλαιο για τα άσπρα πουκάμι-

σα στις Βρυξέλλες και φυσικά για τον περιβόητο «Κιμ». 
@13-0: Θα έχει μεγάλο ενδιαφέρον τι θα πει για το βιβλίο Τσίπρα ο Νίκος Παππάς. Ειδι-

κά για εκείνες τις ημέρες, που τις βίωσε μαζί του στον 24ο όροφο ξενοδοχείου στις Βρυ-

ξέλλες. 

Mε την υπογραφή
του Νίκου 

Καραμανλή, 
εκδότη 

της «Political» 
political.karamanlis@

gmail.com



Προοδευτικό βραχυκύκλωμα
Δεν το έχει πάρει απόφαση ο
Αλέξης Χαρίτσης και συνε-
χίζει να προσπαθεί για τη...
σύγκλιση των προοδευτικών
κομμάτων, όποια κι αν είναι
αυτά. Μάλιστα, με αφορμή
την υπόθεση του ΟΠΕΚΕΠΕ,
ο πρόεδρος της Νέας Αρι-
στεράς ξεκίνησε νέο γύρο
επαφών με σκοπό τη συνεν-
νόηση σχετικά με το τι θα
πράξει η αντιπολίτευση στο συγκεκριμένο ζήτημα. Ο
Αλέξης Χαρίτσης φέρεται να επικοινώνησε με Νίκο Αν-
δρουλάκη, Δημήτρη Κουτσούμπα, Σωκράτη Φάμελλο και
Ζωή Κωνσταντοπούλου, αλλά μάλλον δεν βρήκε ανταπό-
κριση. Η Νέα Αριστερά άλλωστε τάσσεται υπέρ μιας Εξε-
ταστικής Επιτροπής, ενώ ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ φαίνεται
πως ήδη έχουν καταλήξει σε Προανακριτική.
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Από το παλιό 
το ορθόδοξο
ξανά σε... Κίνημα

Σ
την πόρτα της εξόδου από το Κίνημα
Δημοκρατίας βρίσκονται τόσο ο άλλοτε
κυβερνητικός εκπρόσωπος Ευάγγελος

Αντώναρος όσο και ο άλλοτε σύμβουλος του
Αλέξη Τσίπρα Νίκος Καρανίκας. 

Ο πρώτος έκανε επανειλημμένως λόγο για
«ρουβίτσες της πολιτικής» που ακολουθούν
τον πρόεδρο. 

Το κλιμάκωσε μάλιστα με ένα direct χτύπημα
και εναντίον του Στέφανου Κασσελάκη, με το
βιτριολικό σχόλιο ότι δεν φτάνει η φωτογένεια
για να γίνει κανείς πρωθυπουργός. Πίσω από
τις αντιδράσεις των δύο στελεχών φαίνεται πως
βρίσκεται η δράση μιας ομάδας με παρελθόν
και δράση, η ΠΑΣΠ ΑΣΟΕΕ. 

Πρόκειται για τα μέλη τής πάλαι ποτέ φοιτητι-
κής παράταξης του ΠΑΣΟΚ στο Οικονομικό Πα-
νεπιστήμιο. Στα χρόνια της παντοκρατορίας ΣΥ-
ΡΙΖΑ αποσχίστηκε από το ΠΑΣΟΚ και βρήκε
πολιτική στέγη στην Κουμουνδούρου. Όμως,
πλέον έχει μπει στο «μαντρί» που έχει φτιάξει ο
Στέφανος Κασσελάκης. 

Το «καρφί» του Ευριπίδη
Με ενδιαφέρον άκουσα την παρέμβαση του
Ευριπίδη Στυλιανίδη στον Real FM και τον
τρόπο με τον
οποίο πήρε θέση
για το beef Γεωρ-
γιάδη - Δένδια.
Αναφερόμενος
στο τουρκολιβυ-
κό μνημόνιο, ο κ.
Στυλιανίδης ση-
μείωσε: «Στο δι-
πλανό κάθισμα
του Δένδια κάθε-
ται στο Υπουργι-
κό ο Γεωργιάδης. Αν το είχε καταλάβει, θα
μπορούσε να του το πει». 

Τέλος στο σίριαλ
Εδώ και μερικά 24ωρα έχει γραφτεί ο επίλο-
γος, το τελευταίο επεισόδιο στο σίριαλ με τον
πρέσβη της χώρας μας στην Ουάσιγκτον. Την
κυρία Νασίκα στον κομβικό πόστο θα διαδε-
χτεί ως νέος πρέσβης της Ελλάδας στην
Ουάσιγκτον ο Αντώνης Αλεξανδρίδης, ο
οποίος μόλις είχε τοποθετηθεί πρέσβης στο
Παρίσι και μετατίθεται. Ήταν προηγουμένως
στο Άμπου Ντάμπι και κρίθηκε ο καταλληλό-
τερος για την Ουάσιγκτον μετά την παραμονή
του πρέσβη Βράιλα στη Μόνιμη Αντιπροσω-
πεία στις Βρυξέλλες. Ένα από τα ενδιαφέ-
ροντα πάντως των τελευταίων τοποθετήσεων
στη διπλωματική ιεραρχία αφορά την πρε-
σβεία μας στη Μαδρίτη, όπου ένας Μπαλτάς
διαδέχτηκε την απερχόμενη Αγλαΐα Μπαλτά. 
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Ο Γεραπετρίτης και η ΕΤΑ
Το γράφουμε όχι για να ευλογήσουμε τα γένια μας,
αλλά ουδέν κρυπτόν υπό το Κεντρί. Και ξέρετε,
εμείς δεν τα παίρνουμε έτοιμα, όπως άλλοι. Τα μά-
τια της στήλης λοιπόν εντόπισαν το περασμένο Σάβ-
βατο τον Γιώργο Γεραπετρίτη στον θερινό κινηματο-
γράφο «Αλόμα» στην Αργυρούπολη. Ο υπουργός
Εξωτερικών με κάζουαλ ενδυμασία και χαλαρή
διάθεση περίμενε στην ουρά για να παρακολουθή-
σει την ταινία «Διπλή Ταυτότητα». Το κατασκοπευ-
τικό θρίλερ του Αράντσα Ετσεβερία έχει στο επί-
κεντρο την τρομοκρατική δράση της βασκικής αυ-
τονομιστικής οργάνωσης ΕΤΑ και απέσπασε το φε-
τινό βραβείο Καλύτερης Ταινίας.

Η «εισήγηση» σε Μητσοτάκη
για «ξαφνικό θάνατο»
Μίλησα με έμπειρο κοινοβουλευτικό στέλεχος
που ανήκει στην κάστα των μετριοπαθών. Συζητή-
σαμε λοιπόν για τον ΟΠΕΚΕΠΕ, κυρίως για τις κι-
νήσεις Μητσοτάκη αλλά και για τις από εδώ και
πέρα. «Εφόσον συνεχίζει να απομακρύνει εκεί-
νους που τα ονόματά τους εμπλέκονται στην
έρευνα, δεν έχει να φοβάται. Καλό θα ήταν βέβαια
να απομακρύνει τα πρόσωπα μια και έξω». Το ίδιο
στέλεχος αναφέρει στην «εισήγησή» του: «Η ατά-
κα “αναλαμβάνω το βάρος ακόμα και για τους
πρώην πρωθυπουργούς που δεν άλλαξαν τίποτα”
είναι μεγάλη κουβέντα και εφόσον προχωρήσουν
οι αλλαγές, μπορεί στο τέλος η υπόθεση να έχει
θετική έκβαση για την κυβέρνηση».

Το παρασκήνιο
Τρεις ήταν οι λίστες για τις
αντικαταστάσεις στο κυβερ-
νητικό σχήμα μετά τις παραι-
τήσεις ελέω ΟΠΕΚΕΠΕ. Η μία
φτιάχτηκε από τους βουλευτές που αυτοπροτάθη-
καν, αλλά είχαν τη γνωστή λύση. Η δεύτερη λίστα
καταρτίστηκε, μου λένε, στην κλειστή σύσκεψη που
συγκάλεσε ο πρωθυπουργός νωρίς το Σάββατο. Και
υπήρχε και μία τρίτη λίστα που έφτιαξαν στενοί συ-
νεργάτες του. 
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Ο υπουργός Υποδομών και
Μεταφορών Χρίστος Δήμας
έζησε την εμπειρία αδρεναλί-
νης που αρκετοί ζη-
λεύουν, παίρ-
νοντας μέρος

στο Ράλλυ Ακρό-
πολης. Έβαλε
την ειδική στολή,
φόρεσε το κράνος
του και μπήκε στην
ειδική διαδρομή «shakedown»! Τα

..
. 
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Άλμα για την Αθήνα
Έξι θέσεις υψηλότερα στην κατάταξη της βιωσιμότη-

τας των πόλεων σκαρφάλωσε η Αθήνα το 2025 σε σχέση
με το προηγούμενο έτος. Την κορυφή της ετήσιας λίστας
του Economist Intelligence Unit (EIU) κατέκτησε η Κο-
πεγχάγη, βάζοντας τέλος στην τριετή κυριαρχία της
Βιέννης. Η πρωτεύουσα ήταν μεταξύ των πόλεων που
κατέγραψαν τη μεγαλύτερη άνοδο τους τελευταίους δώ-
δεκα μήνες. Η EIU αξιολογεί 173 πόλεις παγκοσμίως με
βασικές παραμέτρους τη σταθερότητα, την υγειονομική
περίθαλψη, τον πολιτισμό, το περιβάλλον, την εκπαίδευ-
ση και τις υποδομές. 

Τα γενέθλια της Δάφνης
Τα 22α γενέ-

θλιά της γιόρτα-
σε την περασμέ-
νη Κυριακή η
Δάφνη Μητσο-
τάκη, με τους γο-
νείς της Κυριάκο
Μητσοτάκη και
Μαρέβα Γκραμ-
πόφσκι να μοι-
ράζονται τη χαρά
τους στο Instagram. H σύζυγος του πρωθυπουργού έγρα-
ψε στον λογαριασμό της: «Χρόνια πολλά, λουλουδάκι μου.
Είμαι τόσο υπερήφανη για ό,τι έχεις καταφέρει. Σ’ αγαπώ
πολύ!». Ο πρωθυπουργός από την πλευρά του έγραψε:
«Χρόνια πολλά, αγάπη μου! Πότε πέρασαν 22 χρόνια...». Να
στείλουμε και εμείς τις θερμότερες ευχές μας.

Το ευχαριστώ στους ήρωες
Η μάχη που έδωσαν σε

πολλαπλά μέτωπα οι πυρο-
σβέστες και οι εθελοντικές
ομάδες ήταν για μια ακόμη
φορά συγκινητική και οι κά-
τοικοι της Χίου δεν ξέχασαν
αυτούς τους ανθρώπους. Μια
από τις κατοίκους του νησιού
έγραψε ένα θερμό μήνυμα
για τους ανθρώπους της Πυ-
ροσβεστικής, το οποίο ανήρ-
τησε στα social media ο υπουργός Πολιτικής Προστασίας
Γιάννης Κεφαλογιάννης. 

Και ενώ οι έρευνες συνεχίζονται για τον ΟΠΕΚΕΠΕ, πλήθος Μέ-
σων, προσκείμενων στην Αριστερά, βιάζεται να προαναγγείλει
εκλογές. Στις αναλύσεις τους τα Μέσα αυτά ισχυρίζονται ότι η
κυβέρνηση δεν αντέχει τις αποκαλύψεις (παρόλο που τα μόνα
που υπάρχουν είναι τηλεφωνήματα που κατέγραψε η ΕΥΠ) και
θα προσφύγει άμεσα στις κάλπες. «Μπα βιασύνες, μπα βιασύ-
νες», έλεγε ο Ζήκος στον «Μπακαλόγατο». Εγώ μια κουβέντα
την έκανα με Μαξίμου πλευρά και μου επιβεβαίωσαν ότι αυτό το
σενάριο δεν είναι στα πλάνα του κυβερνητικού επιτελείου. Το
μόνο που υπάρχει είναι η σωστή και ολοκληρωμένη διερεύνηση
της υπόθεσης. Προσοχή ωστόσο, σύντροφοι, μη σας ακούσει ο
Μητσοτάκης και πάει όντως σε εκλογές. Μην ξεχνάτε ότι το μό-
νο κόμμα που είναι έτοιμο να τις κάνει είναι η ΝΔ. Και δημοσκο-
πικά και πρακτικά. 

Δεν πήραν το μάθημά τους

Το unfair
Στην πολιτική και στα αισθήματα οι πρώην δεν έχουν καμία αξία,

λέει η πιάτσα. Και αυτό αποδείχτηκε περίτρανα στη χθεσινή τελετή
παράδοσης - παραλαβής στο υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίμων. Απερχόμενος υφυπουργός ο Διονύσης Σταμενίτης, νέος
υφυπουργός ο Γιάννης Ανδριανός. Δεν θα μείνω σε όσα μεγαλόπνοα
ειπώθηκαν, αλλά σε κάτι ανθρώπινο. Καμία αναφορά, από κανέναν,
στον πρώην γενικό γραμματέα Γιώργο Στρατάκο. Έναν άνθρωπο πά-
νω στον οποίο στηρίχθηκε το υπουργείο και στην υπόθεση του
«Daniel» και στην υπόθεση της αντιμετώπισης των ζωονόσων πανώ-
λης και ευλογιάς. Λες και δεν πέρασε ποτέ… Αλλά όπως έλεγε η Πυ-
θία, «δρυός πεσούσης, πας ανήρ ξυλεύεται». Κρίμα…

Α
εικίνητος μοιάζει ο δήμαρχος Αθηναίων Χάρης
Δούκας, ο οποίος -πού τον χάνεις, πού τον βρί-
σκεις- έχει συχνά ενδιαφέροντα... συναπαντή-

ματα. Ένα από αυτά ήταν την Πέμπτη στο ιταλικό εστια-
τόριο «Il Salotto» με τον επικεφαλής του Κόσμου Πέτρο
Κόκκαλη. Πολλοί ήταν εκείνοι που διάβασαν πίσω από
τη συνάντηση κάποια... συνωμοσία για την Κεντροαρι-

στερά, καθώς ο άλλοτε πρόεδρος του Ολυμπιακού συμ-
περιλαμβάνεται σε όλες τις παράλληλες κουβέντες που
«τρέχουν» στον χώρο. Μόνο που, όπως με ενημέρωσαν
άνθρωποι με γνώση του... μενού της συνάντησης, πε-
ρισσότερο χώρο και χρόνο κατέλαβε η κοινή τους ανη-
συχία για την κλιματική αλλαγή παρά τα σενάρια για
τον… πολύπαθο χώρο. 

Και του σαλονιού και του λιμανιού
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Ανέσυραν τον εμιγκρέ διάδοχο Ρεζά
Παχλεβί -στολισμένο σαν

χριστουγεννιάτικο δέντρο- από
το χρονοντούλαπο. Και προσπαθούν

να μας πείσουν πως ο γόνος μιας
άλλης εποχής είναι το κατάλληλο
πρόσωπο για την επόμενη μέρα 

στο Ιράν. Εκμεταλλεύονται οι
μαρκετίστες του την άθλια εικόνα
που δίνουν οι μουλάδες με τους

φετφάδες τους και ξαφνικά γέμισαν
τα κοινωνικά μέσα με τη φωτό του

Ρεζά Παχλαβί. O tempora, o mores. 

Το μάρκετινγκ
βγάζει... θρόνο
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O ταν το πιο «καυτό» θέμα στην επικαιρότητα ήταν η υπόθεση των
Τεμπών, ο τέως υπουργός Μετανάστευσης Μάκης Βορίδης είχε
διαφωνήσει με την κυβέρνηση για το «μοντέλο Τριαντόπουλου»,

θεωρώντας ότι ανοίγει μια κερκόπορτα. Ο ίδιος -αλλά και κανείς άλλος-
δεν ήξερε εκείνη την εποχή ότι ελάχιστους μήνες αργότερα θα έβρισκε
την κερκόπορτα αυτή μπροστά του. Ανοιχτή ή κλειστή, θα φανεί.  

Κανείς δεν γνωρίζει ακόμη τι
εξέλιξη θα έχει η υπόθεση του
κυρίου Βορίδη, ο οποίος εμπλέ-
κεται στη δικογραφία των Ευρω-
παίων εισαγγελέων για τον αμαρ-
τωλό ΟΠΕΚΕΠΕ. Ο πρώην υπουρ-
γός δηλώνει σε κάθε τόνο και
προς κάθε κατεύθυνση ότι δεν
έχει τελέσει καμία αξιόποινη
πράξη και παραιτήθηκε «για πο-
λιτικούς λόγους» και για «να
υπερασπιστεί τον εαυτό του». 

Την ίδια άποψη φαίνεται να
υιοθετεί και η κυβέρνηση. Δεν
αρκεί αυτό, όμως.

Όπως δεν αρκεί και το γεγονός
ότι ο πρωθυπουργός επέδειξε
«άμεσα αντανακλαστικά» και
έδειξε την πόρτα της εξόδου από
την κυβέρνηση σε τέσσερα στε-
λέχη της. Καταγράφεται μεν στα
θετικά, αλλά σε καμία περίπτω-
ση δεν είναι το τέλος του προ-
βλήματος. 

Το πρόβλημα έχει ονόματα και
διευθύνσεις, τεράστια ποσά και
(πάρα πολλούς) διαλόγους και
βρίσκεται μόλις στην αρχή του.
Μπορεί, από την άλλη πλευρά, να αντικατοπτρίζει, πράγματι, δια-
χρονικές παθογένειες, όμως αυτό έχει πάψει προ πολλού να αποτε-
λεί επαρκές άλλοθι. Για οτιδήποτε. Θα είχε, ίσως, κάποιο νόημα η
«διαχρονικότητα», εάν όλα αυτά αποκαλύπτονταν στην πρώτη διετία
της πρώτης θητείας της κυβέρνησης. Τώρα, έξι χρόνια μετά την
ανάληψη της διακυβέρνησης από τη Νέα Δημοκρατία, το πρώτο αυ-
τονόητο ήταν το «αποτύχαμε» που έγραψε ο ίδιος ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης στην εβδομαδιαία του ανασκόπηση και το δεύτερο είναι
ότι το μαχαίρι δεν πρέπει να μπει απλώς «βαθιά στο κόκαλο», αλλά
να βγει κι από την άλλη. 

Μόνο που, όπως θα τρυπάει το κόκαλο της υπόθεσης, κινδυνεύει παράλ-
ληλα να κόψει στα δύο και το κυβερνών κόμμα.

Μονόδρομος
Δεν είναι δύσκολο να φανταστεί κανείς τον πρωθυπουργό στα Χανιά,

όπου πήγε το Σαββατοκύριακο, να στέκεται ανάμεσα σε έναν γκρεμό και
ένα ρέμα. Από τη μια είναι υποχρεωμένος να μελετήσει τα στοιχεία και
εάν αυτό κριθεί αναγκαίο να στείλει (μαζί με τους υπόλοιπους βουλευτές

της ΝΔ) τον κύριο Βορίδη σε Προανακριτική στη Βουλή. Κάτι που δεν εί-
ναι καθόλου βέβαιο ότι ο ίδιος ο κύριος Βορίδης επιθυμεί. Και εάν δεν το
επιθυμεί, αλλά παρ’ όλα αυτά η πλειοψηφία αποφασίσει να τον παραπέμ-
ψει, είναι πολύ πιθανό να «στραβώσει», ή και να έρθει σε ρήξη με την κυ-
βέρνηση.

Ο κύριος Μητσοτάκης φαίνεται να δέχεται κάποιες πιέσεις προς αυτήν
την κατεύθυνση, πάντως, όσο και
αν το Μαξίμου λέει ότι «δεν βλέπει
ενοχοποιητικά στοιχεία». Ο Στέ-
λιος Πέτσας είπε χτες ότι «η κυ-
βέρνηση πρέπει να ξεκαθαρίσει
το τοπίο», τασσόμενος υπέρ της
σύστασης Προανακριτικής. Και
συμπλήρωσε: «Η κυβέρνηση δεν
πρέπει να περιμένει κάτι να σκά-
σει στον αέρα. Να μην έρχεται με
το σταγονόμετρο η εκάστοτε απο-
κάλυψη». Πράγμα που, σε ελεύ-
θερη μετάφραση, σημαίνει ότι
υπάρχουν σοβαροί φόβοι για νέο
γύρο αποκαλύψεων. 

Ο κύριος Πέτσας είπε και το πιο
σημαντικό, όμως: «Πρέπει το πο-
λιτικό προσωπικό να κρίνεται
όπως κάθε πολίτης της χώρας».
Από τη Δικαιοσύνη, εννοούσε,
προφανώς. 

Ισχύει. Έτσι κι αλλιώς ισχύει,
αλλά μάλλον έχουμε φτάσει σε
ένα σημείο (όχι εμείς, η κυβέρνη-
ση) που αυτό είναι πλέον μονό-
δρομος. Για διάφορους λόγους: 

Πρώτον, διότι είναι η ίδια κυ-
βέρνηση που επέμενε, για την

υπόθεση των Τεμπών, ότι «πρέπει να έχουμε εμπιστοσύνη στη Δι-
καιοσύνη» και να την αφήσουμε να κάνει τη δουλειά της. Βεβαίως.
Ας την αφήσουμε, λοιπόν, να την κάνει και για τον ΟΠΕΚΕΠΕ.

Δεύτερον, διότι όσο και αν έχουν πέσει οι τόνοι, η κυβέρνηση κα-
τηγορήθηκε (και συνεχίζει να κατηγορείται, από μερίδα της αντιπο-
λίτευσης και όχι μόνο) για «συγκάλυψη» πολιτικών προσώπων στην
περίπτωση των Τεμπών. Μια δεύτερη πιθανή κατηγορία για συγκά-
λυψη θα δράσει πολλαπλασιαστικά. 

Τρίτον, διότι είναι πολύ καλό να παραμείνει αρραγές το κόμμα σου
και να αγαπιέστε όλοι μέσα σε αυτό, αλλά δεν ψηφίζεστε μεταξύ σας. Σας
ψηφίζει ο κόσμος.

Και ο κόσμος δεν νομίζω ότι είναι πολύ ευχαριστημένος με όσα αποκα-
λύπτονται. Ευχαριστημένοι με την υπόθεση του ΟΠΕΚΕΠΕ ήταν μόνο εκεί-
νοι που τσέπωναν παράνομα τις επιδοτήσεις. Ακόμη κι αυτοί, όμως, μάλ-
λον θα κληθούν να τις δώσουν πίσω. Θα κλάψουν μανούλες. 

Οι άλλοι, εκείνοι που δεν τα τσέπωναν, είναι θυμωμένοι. Ο θυμός κατευ-
νάζεται με δύο τρόπους: Είτε με θυσίες, είτε με Δικαιοσύνη. Στον πολιτι-
σμένο κόσμο προτιμάμε, γενικά, τη δεύτερη.

Σχόλιο
Μαρία
Δεδούση

dedoussimaria@hotmail.com

Μπρος γκρεμός 
και πίσω ρέμα
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Κ
αταπέλτης ήταν η Ευρωπαία εισαγγελέας
στη δίκη των επτά κατηγορουμένων οι
οποίοι κάθονται στο εδώλιο για απάτη σε

βάρος των οικονομικών συμφερόντων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης μέσω των αγροτικών επιδοτήσε-
ων του ΟΠΕΚΕΠΕ. Η εισαγγελική λειτουργός
πρότεινε την καταδίκη όλων των κατηγορουμέ-
νων, αλλά ζήτησε να ερευνηθεί πιθανή κακουρ-
γηματική εμπλοκή στελεχών και υπαλλήλων του
οργανισμού.

«Να απορριφθούν οι ισχυρισμοί τους»
Η Ευρωπαία εισαγγελέας Καλλιόπη Νταγιάντα

είπε στην αγόρευσή της ότι «οι
κατηγορούμενοι έχουν τελέ-
σει τις πράξεις που τους απο-
δίδονται» και επεσήμανε ότι οι
ισχυρισμοί τους περί νομικής
πλάνης, καλής πίστης και εξά-

λειψης του αξιοποίνου των
πράξεών τους, επειδή επέ-
στρεψαν στον ΟΠΕΚΕΠΕ τα

χρήματα των επιδοτήσεων που είχαν λάβει παρά-
νομα, πρέπει να απορριφθούν. Η εισαγγελέας τό-
νισε ότι δεν συντρέχουν οι νόμιμες προϋποθέσεις
για την εφαρμογή των ευνοϊκών διατάξεων που
προβλέπουν ότι αφού επεστράφησαν τα χρήματα,
παύει να υπάρχει ζημιά, άρα δεν είναι αξιόποινη
πλέον η απάτη που φέρεται ότι τέλεσαν. Χαρακτη-
ριστικά ανέφερε ότι «ο ΟΠΕΚΕΠΕ δεν εμπίπτει
στην έννοια του ζημιωθέντος γιατί τα χρηματικά
ποσά που καταβάλλει δεν του ανήκουν, αφού η
χρηματοδότηση εξασφαλίζεται από τα ευρωπαϊ-
κά γεωργικά ταμεία» και τόνισε ότι «η πράξη που
αποδίδεται στους κατηγορούμενους δεν στρέφε-
ται κατά της περιουσίας του ΟΠΕΚΕΠΕ αλλά των
συμφερόντων της Ευρωπαϊκής Ένωσης».

Η εισαγγελική λειτουργός αναφέρθηκε και
στους ισχυρισμούς των κατηγορουμένων ότι έπε-

σαν θύματα πλάνης, καθώς είχαν την πεποίθηση
ότι για να λάβουν τις επίμαχες επιδοτήσεις ήταν
αρκετή η κατοχή της έκτασης που δηλωνόταν ως
βοσκοτόπι. Αποδόμησε τα επιχειρήματά τους λέ-
γοντας ότι «το μορφωτικό τους επίπεδο δεν κατα-
λείπει καμία αμφιβολία» ότι δεν παραπλανήθη-
καν, επισημαίνοντας ότι «ο μέσος νους αντιλαμ-

βάνεται ότι δεν μπορεί να γίνει λήψη ενίσχυσης
με μόνη την κατοχή έκτασης χωρίς τη διενέργεια
γεωργικών εργασιών». Τόνισε ακόμη ότι «αδι-
κούνται οι πραγματικοί γεωργοί επειδή μη δι-
καιούχοι παίρνουν τμήμα από το δικό τους μερί-
διο άκοπα, με την προσκόμιση και μόνο ιδιωτικών
μισθωτηρίων».

«Να ερευνηθούν και
στελέχη του οργανισμού»

Βάζοντας στο στόχαστρο στελέχη και υπαλλή-
λους του ΟΠΕΚΕΠΕ, που ήταν επιφορτισμένοι με
τους ελέγχους και τα έβρισκαν όλα εντάξει στα
χαρτιά των κατηγορουμένων, η εισαγγελέας ζή-
τησε να διαβιβαστούν τα πρακτικά στην Ευρωπαϊ-
κή Εισαγγελία προκειμένου να διαπιστωθεί αν
έχουν διαπραχθεί τα κακουργήματα της απιστίας
και της απάτης σε βάρος των συμφερόντων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είπε χαρακτηριστικά ότι
«πρέπει να διερευνηθεί το ενδεχόμενο απιστίας
για τα αρμόδια στελέχη του ΟΠΕΚΕΠΕ επειδή δεν
έλαβαν αποτελεσματικά μέτρα για τη διασφάλιση
των κονδυλίων και το ενδεχόμενο τέλεσης απά-
της για όλους όσοι πήραν με αυτό τον τρόπο επι-
δότηση». 

Επίσης, ζήτησε να ερευνηθεί και το αδίκημα
της πλαστογραφίας για τη διαθήκη που έφεραν
στο δικαστήριο συγκεκριμένοι κατηγορούμενοι
και τους εμφάνιζε ως κληρονόμους χιλιάδων
στρεμμάτων γης.

Η εισαγγελική πρόταση προκάλεσε παγωμάρα
στο στρατόπεδο των κατηγορουμένων. Οι συνή-
γοροι υπεράσπισης ζήτησαν διακοπή της δίκης
προκειμένου να ετοιμάσουν τα επιχειρήματά
τους έτσι ώστε να απαντήσουν σε όσα είπε η ει-
σαγγελέας. Η δίκη έχει μπει στην τελική ευθεία
και στις επόμενες συνεδριάσεις αναμένεται η
απόφαση του δικαστηρίου.

Κόλαφος εισαγγελέα
κατά 7 κατηγορουμένων

για τις παράνομες 
επιδοτήσεις

Η δικαστική λειτουργός κατά 
την αγόρευσή της στο Μονομελές
Εφετείο Κακουργημάτων ζήτησε
την ενοχή τους για απάτη σε βάρος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης

ΔΙΚΗ ΟΠΕΚΕΠΕ
του 

Κωνσταντίνου 
Γεώργιζα

Με διαβιβαστικό έγγραφο-καταπέλτη, η Ευρωπαϊκή Ει-
σαγγελία απευθύνεται προς το ελληνικό Κοινοβούλιο, ζη-
τώντας την πλήρη διαλεύκανση της υπόθεσης παράνομων
πληρωμών και διοικητικής εκτροπής στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Το
έγγραφο φέρει ημερομηνία 16 Ιουνίου 2025, Λουξεμ-
βούργο και φτάνει στη Βουλή σε μια χρονική συγκυρία
όπου το θέμα αποκτά διαστάσεις πολιτικού σεισμού. Στο
πολυσέλιδο έγγραφο η Ευρωπαία εισαγγελέας παραθέτει
πλήρη κατάλογο ενεργειών, εγγράφων και επικοινωνιών.

Η υπόθεση Ξυλούρη
Ένα χαρακτηριστικό παράδειγμα που αναφέρεται στο

διαβιβαστικό της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας αποτελεί η
περίπτωση του Γεώργιου Ξυλούρη, παραγωγού από την
Κρήτη, ο οποίος μαζί με μέλη της οικογένειάς του φέρεται
να είχε δηλώσει ψευδή αριθμό ζώων και επιλέξιμες
εκτάσεις σε περιοχές εκτός Κρήτης, συγκεκριμένα στα
νησιά Χίος και Πάρος. Η υπόθεση προκαλεί εντύπωση,
καθώς παρά τις σχετικές ενδείξεις για παρατυπίες, υπη-
ρεσιακά και πολιτικά στελέχη του ΟΠΕΚΕΠΕ και του
υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης φέρονται να άσκησαν
πίεση υπέρ της πληρωμής των ενισχύσεων προς τους εμ-

πλεκόμενους. Σύμφωνα με το διαβιβαστικό, ο τότε αντι-
πρόεδρος Κυριάκος Μπαμπασίδης φέρεται να δήλωσε
εγγράφως πως «μετά από συστημικό έλεγχο στους 21
ΑΦΜ, διαπιστώθηκε ότι δεν διαθέτουν γη εκτός Κρήτης,
ωστόσο τους έχει αποδοθεί ποσοστό κοινοτικών βοσκο-
τόπων, συνεπώς ίσως δεν απαιτείται περαιτέρω διοικητι-
κός έλεγχος». Ωστόσο, ο Ευάγγελος Σημανδράκος, με
αρμοδιότητα εποπτείας στον Οργανισμό, είχε ζητήσει δι-
οικητικό και επιτόπιο έλεγχο, ενώ καθοριστικό ρόλο στην
τελική απόφαση φέρεται να διαδραμάτισε ενημερωτικό
σημείωμα της 30ής Νοεμβρίου 2023, υπογεγραμμένο
από την τότε προϊσταμένη της Διεύθυνσης Άμεσων Ενι-
σχύσεων και Αγοράς, Παρασκευή Τυχεροπούλου.

Εξωτερικές παρεμβάσεις 
Ο πρώην πρόεδρος του ΟΠΕΚΕΠΕ Ευάγγελος Σημαν-

δράκος, σύμφωνα με το διαβιβαστικό, καταγγέλλει ότι οι
εσωτερικές αντιδράσεις κορυφώθηκαν «από τον αντι-
πρόεδρο Κυριάκο Μπαμπασίδη, ο οποίος ήταν υπεύθυ-
νος για τις Διευθύνσεις Άμεσων Ενισχύσεων, Αγορών και
Τεχνικών Ελέγχων, καθώς και από διευθυντές τόσο της
Κεντρικής Υπηρεσίας όσο και των Περιφερειακών Διευ-

θύνσεων». Ενώ ακόμη εντονότερες φέρον-
ται να ήταν οι εξωτερικές παρεμβάσεις από
την πολιτική ηγεσία του υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης, «οι εξωτερικές πιέσεις
προήλθαν κυρίως από τον υπουργό Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίμων Ελευθέριο
Αυγενάκη, ο οποίος, αμέσως μόλις ανέλα-
βε ως εποπτεύων υπουργός τον Ιούνιο του
2023, άσκησε πίεση για την αποδέσμευση
των μπλοκαρισμένων ΑΦΜ», αναφέρει ο
πρώην πρόεδρος του ΟΠΕΚΕΠΕ.  Η πίεση
αυτή, σύμφωνα με τον ίδιο, κλιμακώθηκε
σε «αφόρητο» επίπεδο τον Οκτώβριο του 2023, με
συνεχείς παρεμβάσεις και αιτήματα για επίσπευση ή πα-
ράκαμψη των διαδικασιών ελέγχου. Τελικά, μη αντέχον-
τας την πίεση της πολιτικής ηγεσίας, και μετά από επανει-
λημμένες εκκλήσεις του γενικού γραμματέα του υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίμων, Γεώργιου
Στρατάκου, να παραιτηθεί, υπέβαλε την παραίτησή του,
δηλώνοντας ότι «εξαναγκάστηκε να αποχωρήσει από τον
Οργανισμό».

Γεωργία Λαγού

ΜΟΝΟ ΣΤΗΝ «Ρ»
Το διαβιβαστικό έγγραφο της Ευρωπαϊκής Εισαγγελίας
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Π
ακτωλός πόρων άνω των 8 δισ. ευρώ
αναμένεται να διοχετευτεί έως το
2032 σε 1,5 εκατομμύριο νοικοκυριά

και επιχειρήσεις προκειμένου να επιταχυνθεί
η διαδικασία πράσινης μετάβασης για την Ελ-
λάδα με περαιτέρω ενίσχυση των προγραμ-

μάτων ενεργειακής αναβάθ-
μισης κτηρίων, διείσδυση
των ανανεώσιμων πηγών
ενέργειας και ενεργή στήρι-
ξη των νησιωτών.

Την ενεργοποίηση νέων
ευρωπαϊκών ταμείων με πό-
ρους που ξεπερνούν τα 8 δισ.
ευρώ προανήγγειλε χθες ο

Κυριάκος Μητσοτάκης στην εισήγησή του
κατά την έναρξη του Υπουργικού Συμβουλίου
ως «συνέχεια» του Ταμείου Ανάκαμψης.

Χθες το απόγευμα ο αντιπρόεδρος της κυ-
βέρνησης Κωστής Χατζηδάκης και έξι
υπουργοί παρουσίασαν το φιλόδοξο πλάνο
που προβλέπει τη συγκρότηση τριών νέων τα-
μείων. Πρόκειται για τους υπουργούς Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας Σταύρο Παπαπα-
σταύρου, Ανάπτυξης Τάκη Θεοδωρικάκο,
Παιδείας, Θρησκευμάτων και Αθλητισμού
Σοφία Ζαχαράκη, Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας Δόμνα Μιχαηλίδου, Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής Βασίλη Κικίλια και
τον υπουργό αναπληρωτή Μεταφορών και
Υποδομών Κωνσταντίνο Κυρανάκη.

Μηχανισμός στήριξης
Τα έξι υπουργεία θα δημιουργήσουν ένα

νέο ολοκληρωμένο μηχανισμό στήριξης για
την κοινωνικά δίκαιη πράσινη μετάβαση, το
οποίο θα περιλαμβάνει γενναίες ενισχύσεις
προς μικρές επιχειρήσεις αλλά και σε ευάλω-
τους πολίτες, οι οποίοι αντιμετωπίζουν σοβα-
ρό πρόβλημα με τη θέρμανση των κατοικιών
τους και τις μετακινήσεις τους.

Αναλυτικά, με βάση το κυβερνητικό πλάνο
για την ενίσχυση της διαδικασίας ενεργει-
ακής μετάβασης, προβλέπονται τα εξής:

1. Κοινωνικό Κλιματικό Ταμείο με «προ-
ίκα» 4,7 δισ. ευρώ, εκ των οποίων το 25%, δη-
λαδή 1,175 δισ. ευρώ, αφορά εθνική συμμετο-
χή. Το χρονοδιάγραμμα ξεκινά το 2026 και
εκτείνεται έως το 2032, ενώ απαραίτητη προ-
ϋπόθεση είναι η κάλυψη του προϋπολογι-
σμού του κάθε έργου έως 100%. Δυνητικά
ωφελούμενοι είναι 1,5 εκατομμύριο ενεργει-
ακά και μεταφορικά ευάλωτα νοικοκυριά αλ-
λά και πάνω από 75.000 πολύ μικρές επιχει-
ρήσεις. Θα προβλέπονται γεωγραφικά και
κοινωνικά κριτήρια (π.χ., περιοχές με ειδικά
μειονεκτήματα, περιοχές που επλήγησαν από
φυσικές καταστροφές, πολύτεκνες οικογέ-
νειες κ.λπ.).

Μέσω του συγκεκριμένου ταμείου θα κα-
τευθύνονται πόροι στην ενεργειακή αναβάθ-
μιση κτηρίων, στον εκσυγχρονισμό των μέ-
σων μαζικής μεταφοράς και στην ενίσχυση

των πράσινων μετακινήσεων. Προβλέπει την
άμεση εισοδηματική ενίσχυση των ευάλωτων
πολιτών ώστε να μπορούν να υλοποιήσουν
έργα που θα ενταχθούν στα σχετικά προ-
γράμματα.

Οι δράσεις θέτουν στο επίκεντρο τη βελ-
τίωση των κτηρίων αλλά και των μεταφορών
με περιβαλλοντικό πρόσημο. Δηλαδή, σε ό,τι
αφορά τα κτήρια, οι πόροι θα κατευθυνθούν
στους εξής τομείς:

• Ενεργειακή θωράκιση κτηρίων και αντι-
κατάσταση συσκευών για μείωση ενεργει-
ακού κόστους.

• Δημιουργία Κοινωνικών Κατοικιών σε
ακίνητα Δημοσίου και δήμων για χρήση και
από δημόσιους λειτουργούς.

• Νέο «Ανακαινίζω-Νοικιάζω».
• Ανακαίνιση φοιτητικών εστιών.
• Υποστήριξη, εξυπηρέτηση ευάλωτων μέ-

σω Κέντρων Κοινότητας Δήμων και Επιμελη-
τηρίων.

Στο σκέλος των Μεταφορών οι πόροι θα
κατευθυνθούν σε:

• Ηλεκτρικά λεωφορεία σε αστικά κέντρα.
• Νέους και αναβαθμισμένους συρμούς

μετρό.
• Υποδομές προσβασιμότητας σε σταθμούς

ΟΣΕ και Μέσων Μαζικής Μεταφοράς. 
• Κατασκευή ποδηλατόδρομων και πεζο-

δρομίων.
• Ανανέωση στόλου οχημάτων και φορτη-

γών.
2. Ταμείο Εκσυγχρονισμού με «προίκα»

1,6 δισ., ποσό που μπορεί να αυξηθεί αν αυξη-
θούν οι τιμές δικαιωμάτων εκπομπών ρύπων
τα επόμενα χρόνια. Το χρονοδιάγραμμα
εκτείνεται έως το 2030 και προβλέπεται κά-
λυψη 70%-100% του προϋπολογισμού του έρ-
γου, ενώ ωφελούμενοι είναι ιδιώτες, επιχει-
ρήσεις και φορείς Δημοσίου.

Προβλέπεται μεγάλο εύρος επιλεξιμότη-
τας δράσεων, όπως ανάπτυξη νέων τεχνολο-

γιών ΑΠΕ (παραγωγή εναλλακτικών πράσι-
νων καυσίμων), αναβάθμιση ενεργειακών δι-
κτύων, εξηλεκτρισμός βιομηχανίας / δημο-
σίων μεταφορών και απανθρακοποίηση ναυ-
τιλίας, αγορά 100 ηλεκτρικών και 50 αστικών
λεωφορείων υδρογόνου (93 εκατ. ευρώ), εκ-
συγχρονισμός θέρμανσης / ψύξης θερμοκη-
πίων με αντλίες θερμότητας και Φ/Β (100
εκατ. ευρώ) και αναβάθμιση 80 δημοτικών
κολυμβητηρίων με αντικατάσταση λεβητών
diesel / αερίου με αντλίες θερμότητας (προ-
ϋπολογισμός 15 εκατ. ευρώ).

Οι δράσεις που θα χρηματοδοτηθούν από
το ταμείο αφορούν τα εξής:

• ΑΠΕ και αναβάθμιση ενεργειακών δι-
κτύων.

• Εξηλεκτρισμός και βελτίωση ανταγωνι-
στικότητας ενεργοβόρων επιχειρήσεων με
έμφαση στη βιομηχανία.

- Εκσυγχρονισμός ναυτιλίας.
3. Ταμείο Απανθρακοποίησης Νήσων με

πόρους 1,775 δισ. ευρώ που θα κινητοποι-
ήσουν συνολικές επενδύσεις ύψους 4,4 δισ.
ευρώ σε βάθος εξαετίας. Οι πόροι μπορεί να
αυξηθούν ακόμη περισσότερο αν ανέβουν οι
τιμές δικαιωμάτων εκπομπών ρύπων τα επό-
μενα 2-3 έτη. Το χρονοδιάγραμμα είναι έως το
2032, αν και δεν ορίζεται ρητά. Στοχεύει σε
μείωση των εκπομπών διοξειδίου του άνθρα-
κα κατά 24 εκατ. τόνους σε βάθος 25ετίας και
ελάφρυνση του Ειδικού Λογαριασμού ΑΠΕ
και μείωση των Υπηρεσιών Κοινής Ωφέλειας.
Πρόκειται για ad hoc χρηματοδοτικό εργαλείο
μόνο για την Ελλάδα και μόνο για τα νησιά.

Οι κανόνες κατανομής πόρων προβλέπουν
ελάχιστο 51% σε έργα ΑΠΕ και μέγιστο 40% σε
έργα ηλεκτρικής διασύνδεσης. Οι δράσεις
αφορούν ηλεκτρικές διασυνδέσεις νησιών,
συστήματα ΑΠΕ για τη μείωση του ενεργει-
ακού κόστους και υποδομές διαχείρισης
υδάτων και φόρτισης οχημάτων και πλοίων.

Έρχεται πακτωλός
8 δισ. ευρώ για

περιβάλλον, ανάπτυξη, 
και καθημερινότητα

Έξι υπουργεία παρουσίασαν το φιλόδοξο πλάνο 
με τη συγκρότηση τριών νέων ταμείων που θα «τρέξουν» 

το πρόγραμμα-μαμούθ έως το 2032 - Πάνω από 1,5 εκατομμύριο
νοικοκυριά και επιχειρήσεις οι ωφελούμενοι

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com
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Ο
λομέτωπη επίθεση προς την κυ-
βέρνηση εξαπολύει σε καθημερι-
νή βάση πλέον το ΠΑΣΟΚ, καθώς

είναι πεπεισμένοι ότι για πρώτη φορά το
κυβερνητικό οικοδόμημα έχει υποστεί
πολύ σοβαρές ρωγμές. Η στρατηγική του
ΠΑΣΟΚ απέναντι στο σκάνδαλο του ΟΠΕ-

ΚΕΠΕ έχει να κάνει αφενός
με την προσπάθεια να βά-
λει στο κάδρο των ευθυνών
τον πρωθυπουργό, αφετέ-
ρου με την απόφασή του να
εντείνει την πίεση στην κυ-
βέρνηση, ανοίγοντας τον
δρόμο για πρόωρη προ-
σφυγή στις κάλπες. Το αί-
τημα για εκλογές ο Νίκος

Ανδρουλάκης το έβαλε ανοιχτά στο τρα-
πέζι, υπό την προϋπόθεση ο χρόνος προ-
κήρυξής τους να μην αφήνει περιθώρια
παραγραφής των ευθυνών για τα πολιτικά
πρόσωπα που εμπλέκονται.

«Να μην παραγραφούν
αδικήματα»

Διευκρινίσεις επ’ αυτού έδωσε ο εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ Κώστας Τσουκα-
λάς μιλώντας στην ΕΡΤ: «Όταν λέμε “πολι-
τική αλλαγή”, προφανώς αυτή μπορεί να
γίνει μόνο με προσφυγή στον λαό. Ο λαός
αποφασίζει. Προτού όμως να γίνουν όλα
αυτά, θα πρέπει να γίνουν όλες οι ενέργει-
ες προκειμένου να μην παραγραφούν αδι-
κήματα πολιτικών προσώπων που έληξε η
θητεία τους τον Ιούνιο του 2023. Παρα-
δείγματος χάρη -στην περίπτωση του κ.
Καραμανλή- αν αύριο το πρωί διαλυθεί η
Βουλή και εκείνος δεν έχει παραπεμφθεί
ακόμα στο Δικαστικό Συμβούλιο, τότε
υπάρχει η περίπτωση της παραγραφής»,
ισχυρίστηκε ο κ. Τσουκαλάς και πρόσθε-
σε: «Μόνο έπειτα από παραπομπή στο Δι-
καστικό Συμβούλιο θεραπεύεται η πιθα-
νότητα της παραγραφής».

Ταυτόχρονα όμως με την οξεία κριτική
προς την κυβέρνηση, στη Χαριλάου Τρι-
κούπη επιδιώκουν να αποφύγουν την πα-
γίδα του συμψηφισμού που, όπως εκτι-
μούν, στήνει η κυβέρνηση ως μια γραμμή
άμυνας. Επιχειρούν μάλιστα να πετύχουν
«με έναν σμπάρο δυο τρυγόνια». 

Δηλαδή, να περιορίσουν τη συζήτηση
για την εμβέλεια του σκανδάλου στην πε-
ρίοδο που αφορά τη διακυβέρνηση ΣΥΡΙ-
ΖΑ και έπειτα, αλλά και να επικεντρω-
θούν στον πρωθυπουργό και τις ευθύνες
του. 

«Αυτός ο μηχανισμός που μπορεί να
κληρονομήθηκε από την προηγούμενη
κυβέρνηση είναι γεγονός ότι επί ΝΔ γι-
γαντώθηκε και στελεχώθηκε με ανθρώ-
πους που συνδέονται με τους υπουρ-
γούς», ήταν το σχόλιο του κ. Τσουκαλά. 

Αποδόμηση του
μηνύματος Μητσοτάκη

Όσον αφορά τις ευθύνες του κ. Μητσο-
τάκη, επιχειρούν να αποδομήσουν το μή-
νυμα που θέλησε να περάσει τόσο με την
κυριακάτικη ανάρτησή του όσο και με την
παρέμβασή του στο Υπουργικό Συμβού-
λιο. «Ο κύριος Μητσοτάκης είπε τη μοι-
ραία λέξη, η οποία, νομίζω, θα τον ακο-
λουθεί από εδώ και πέρα μέχρι τις εκλο-
γές και είναι η λέξη “αποτύχαμε”», δήλω-
σε η υπεύθυνη Πολιτικού Σχεδιασμού του

ΠΑΣΟΚ Άννα Διαμαντοπούλου. Μάλιστα,
προς επίρρωση των λεγομένων της επι-
χείρησε να αναδείξει μια σειρά παθογε-
νειών του πολιτικού συστήματος, τις οποί-
ες η κυβέρνηση δεν κατάφερε να αντιμε-
τωπίσει: «Η πρώτη διάσταση είναι ότι ενώ
περάσαμε μνημόνια και είπαμε “ποτέ ξα-
νά”, το πελατειακό κράτος ζει και βασι-
λεύει και μέσα από τους διαλόγους που
είδαμε ζει στη χειρότερη μορφή του. Το
δεύτερο είναι ότι η κυβέρνηση απέτυχε να
διαχειριστεί πολιτικά ένα μείζον ζήτημα,
που είναι οι ευρωπαϊκές επιδοτήσεις. Αυ-
τές αφορούν τους αγρότες, αφορούν το
σύνολο της αγροτικής παραγωγής και εδώ
έχουμε μια διαχείριση που αν δεν έμπαινε
η Ευρωπαϊκή Εισαγγελία, δεν θα καταλα-
βαίναμε τίποτα. Το τρίτο είναι ένα οικονο-
μικό έγκλημα, το οποίο ουσιαστικά είναι
υπέρ κάποιων λίγων απατεώνων και εις
βάρος των πολλών αγροτών. Το τέταρτο εί-
ναι η αξιοκρατία. Ο κ. Μητσοτάκης δε-
σμεύτηκε ότι θα αλλάξει και θα μεταρρυθ-
μίσει το κράτος και θα σβήσει το τεράστιο
ζήτημα της πολιτικοποίησης του κράτους
και των οργανισμών», δήλωσε σχετικά η
κυρία Διαμαντοπούλου.

Ο... μονόδρομος
Σε κάθε περίπτωση πάντως, για το ΠΑΣΟΚ

αποτελεί μονόδρομο η απόφαση να καταθέσει
πρόταση για τη σύσταση Προανακριτικής Επι-
τροπής για τον ΟΠΕΚΕΠΕ. Σε αυτήν τη φάση τα
πρόσωπα που έχουν μπει στο μικροσκόπιο και
για τα οποία έχει ήδη αρχίσει να συντάσσεται
το κατηγορητήριο είναι οι Βορίδης και Αυγενά-
κης. Ωστόσο, η δικογραφία γίνεται φύλλο και
φτερό και δεν αποκλείεται να βρεθούν στο
στόχαστρο και άλλα πρόσωπα. «Εδώ δεν μι-
λάμε για ικανοποίηση νόμιμων αιτημάτων,
αλλά για ένα οργανωμένο σύστημα με το
οποίο κάποιοι δήλωναν εκτάσεις που δεν
υπήρχαν ή δεν ήταν δικές του και έπαιρναν
λεφτά που δεν τους αναλογούσαν. Κάποιοι
έχαναν χρήμα που δικαιούνταν και κάποιοι
τα ενθυλάκωναν χωρίς να έχουν νόμιμες
προϋποθέσεις», σημείωσε σχετικά και ο κ.
Τσουκαλάς, δίνοντας εμμέσως πλην σαφώς
και το πνεύμα της πρότασης που «χτίζει» το
κόμμα του και η οποία αναμένεται να κατα-
τεθεί τις επόμενες μέρες.

ΠΑΣΟΚ

Πρώτα 
Προανακριτική

και μετά... εκλογές

Η Χαριλάου Τρικούπη εκτιμά ότι για πρώτη φορά οι ρωγμές
στην εικόνα της κυβέρνησης είναι σοβαρότατες, ενώ πασχίζει 

να βάλει στο κάδρο των ευθυνών τον πρωθυπουργό 

του Αντώνη 
Ι. Αντωνόπουλου
aantonopoulos10@gmail.com 

ΠΟΛΙΤΙΚΗ
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Κ
υριαρχία του Σωκράτη Φάμελλου

και της ομάδας του στη νέα Κεν-

τρική Επιτροπή του ΣΥΡΙΖΑ δεί-

χνουν τα πρώτα αποτελέσματα της ψηφο-

φορίας που πραγματοποιήθηκε υβριδικά

την Κυριακή 29 Ιουνίου, καθώς μέσα στους

πρώτους 25 που εκλέγονται στην Αττική

υπάρχει στη δεύτερη θέση ένα στέλεχος

της επιρροής του Νίκου Παππά και στην

έβδομη ένα άλλο της επιρ-

ροής του Παύλου Πολάκη.

Τα τελικά αποτελέσματα

για τη νέα Κεντρική Επιτροπή

βρίσκονται ακόμα υπό επε-

ξεργασία, καθώς η καταμέ-

τρηση των διά ζώσης ψήφων

στις οργανώσεις του ΣΥΡΙΖΑ

συνεχιζόταν έως και χθες Δευτέρα. Αντίθε-

τα, η ψηφιακή ψηφοφορία, για την οποία

πολλοί αντέδρασαν, έδωσε αποτελέσματα.

Οι 25 πρώτοι
Οι πρώτοι 25 της ηλεκτρονικής ψηφοφο-

ρίας στην Αττική ήταν κατά σειρά οι Μαριλί-

ζα Ξενογιαννακοπούλου, Γιάννης Μουζά-

λας, Κώστας Ζαχαριάδης, Γιάννης Ραγκού-

σης, Γιάννης Μαντζουράνης, Θανάσης Θεο-

χαρόπουλος, Τρύφων Αλεξιάδης, Ράνια

Σβίγκου, Στέργιος Καλπάκης, Γιώργος

Μπαλάφας, Αναστασία Σαπουνά, Γιάννης

Μπουλέκος, Μαρία Κουβέλη, Δημήτρης

Χατζησωκράτης, Άννα Φιλίνη, Τζένη Δια-

μαντοπούλου, Χρήστος Λαμπρίδης, Μαρία

Ρεπούση, Δημήτρης Μπίρμπας, Παναγιώ-

της Παναγιώτου, Θύμιος Γεωργόπουλος,

Στέλιος Αποστόλου, Πάνος Ρήγας, Χρήστος

Κυμπιζής και Δέσποινα Σίμου. 

Παράλληλα, στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ έβλε-

παν στα αποτελέσματα αυτά και μια απάν-

τηση προς τον Χρήστο Σπίρτζη, ο οποίος εμ-

φανίζεται ως επικεφαλής των ΠΑΣΟΚογε-

νών που επέλεξαν να αποστασιοποιηθούν

από το κόμμα, είτε αρνούμενοι να εκλεγούν

στα όργανά του είτε αποχωρώντας - κι αυτό

καθώς στην πρώτη δεκάδα έχουν εκλεγεί

ουκ ολίγα στελέχη της Προοδευτικής Συμ-

μαχίας. Ξενογιαννακοπούλου, Ραγκούσης,

Θεοχαρόπουλος και Καλπάκης δίνουν μια

απάντηση και στον βουλευτή Κώστα Μπάρ-

κα, ο οποίος από το βήμα του συνεδρίου

αναρωτιόταν «πού είναι σήμερα η Προ-

οδευτική Συμμαχία;». 

Μεταξύ 75% και 85%
υπέρ του προέδρου

Η επικράτηση των στελεχών που έχουν

αναφορά στον Σωκράτη Φάμελλο αναμένε-

ται να κινηθεί μεταξύ 75% και 85%, όμως η

συμμετοχή -δεν ανακοινώθηκε- δεν μοι-

άζει να είναι για τα... πανηγύρια. Από τις

200.000 μέλη του κόμματος που υποτίθεται

ότι υπάρχουν, για πρόεδρο ψήφισαν τον πε-

ρασμένο Νοέμβριο 70.000, για συνέδρους

πριν από περίπου έναν μήνα 13.000 και για

νέα Κεντρική Επιτροπή φαίνεται πως ο

αριθμός θα κινηθεί περί τις 15.000.

Η νέα Πολιτική Γραμματεία που θα προ-

κύψει μετά την πρώτη συνεδρίαση της Κεν-

τρικής Επιτροπής που θα εκλεγεί θα είναι

τουλάχιστον κατά το 1/3 ανανεωμένη, όχι

από επιλογή του κόμματος αλλά από το γε-

γονός ότι επτά από τα μέλη της δεν έθεσαν

καν υποψηφιότητα για να εκλεγούν στο νέο

όργανο. Πρόκειται για τον Γιώργο Βασιλει-

άδη, τον αναπληρωτή γραμματέα της ΚΕ

μέχρι πρότινος, τον Χρήστο Σπίρτζη, τον

Διονύση Τεμπονέρα, τον Αλέκο Φλαμπου-

ράρη, τη Ζωή Καρκούλια, τη Μάγκυ Δούση

και τον Νίκο Σκορίνη. 

«Προανακριτική
και... εκλογές»

Προανακριτική Επιτροπή, παραίτηση της

κυβέρνησης και... εκλογές παρά τα τραγικά

ποσοστά του κόμματός του ζητά ο Σωκρά-

της Φάμελλος με δήλωση που έκανε σχετι-

κά με την υπόθεση του ΟΠΕΚΕΠΕ από το

περιστύλιο της Βουλής. Σε αυτήν ανέφερε

χαρακτηριστικά: 
«Οι καθημερινές αποκαλύψεις για το

σκάνδαλο διαφθοράς στον ΟΠΕΚΕΠΕ με τις
αγροτικές ενισχύσεις συγκλονίζουν τον ελ-
ληνικό λαό. Το μισό σχεδόν υπουργικό
συμβούλιο αναφέρεται ονομαστικά στη δι-
κογραφία της Ευρωπαίας εισαγγελέως. Η
Προκαταρκτική Επιτροπή για τη διερεύνη-
ση ποινικών ευθυνών είναι αναγκαία. Ο κ.
Μητσοτάκης δεν απέτυχε απλά, αλλά έστη-
σε ένα πελατειακό κράτος διαφθοράς με
ευρωπαϊκούς και εθνικούς πόρους. Δεν
αρκούν οι παραιτήσεις λίγων υπουργών.
Απαιτούνται παραίτηση της κυβέρνησης,
εκλογές και μια προοδευτική κυβέρνηση
να αποδώσει δικαιοσύνη και να αναγεννή-
σει την πατρίδα μας».

Τι σηματοδοτεί
η κυριαρχία

Φάμελλου στη νέα ΚΕ

Τα πρώτα αποτελέσματα 
της ψηφοφορίας στον ΣΥΡΙΖΑ
δείχνουν ότι σαρώνουν η ομάδα
του προέδρου, τουλάχιστον
στην Αττική, αλλά και εκείνη
των πασοκογενών, με 
την επιρροή Παππά και Πολάκη
να μειώνεται - Καχεκτική 
η συμμετοχή φίλων και μελών
στην εσωκομματική κάλπη

του Αντώνη 

Αναστασόπουλου
antonis.anastasopoulos@gmail.com
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Η
δήλωση του Κυριάκου Μητσοτάκη στο συνέ-
δριο με θέμα «Energy Transition Summit:
East Med & Southeast Europe» εξέπληξε

πολλούς: «Πρέπει να είμαστε έτοιμοι να ενταχθούμε
στην πυρηνική συμμαχία. Μπορεί αυτό να σοκάρει
κάποιους, δεδομένου ότι η Ελλάδα είναι μια χώρα χω-
ρίς ιστορικό ή εμπειρία στην πυρηνική ενέργεια, αλλά
όταν κοιτάζω τις γενικές ενεργειακές εξελίξεις δεν
βλέπω πώς ο κόσμος μπορεί να φτάσει στην ουδετε-
ρότητα άνθρακα χωρίς την πυρηνική ενέργεια». Άλλο
ένα ταμπού έσπασε από μια κυβέρνηση που αντιλαμ-
βάνεται τα κελεύσματα των καιρών.

«Κλιματική ουδετερότητα»
Ήταν τον περασμένο Μάρτιο όταν η πρόεδρος της

Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
επεσήμανε μιλώντας στις Βρυξέλλες ότι «η πυρηνική
ενέργεια παγκοσμίως είναι η δεύτερη μεγαλύτερη
πηγή ηλεκτρικής ενέργειας χαμηλών εκπομπών μετά
την υδροηλεκτρική ενέργεια. Για να δια-
σφαλίσουν την ενεργειακή ασφάλεια, οι
χώρες επιδιώκουν να μειώσουν την εξάρ-
τησή τους από τα εισαγόμενα ορυκτά καύ-
σιμα. Και για να διασφαλίσουν την ανταγω-
νιστικότητά τους, η πυρηνική ενέργεια
μπορεί να αποτελέσει αξιόπιστο σημείο
αναφοράς για τις τιμές της ηλεκτρικής
ενέργειας».

Στη συνέχεια η πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής πρόσθεσε: «Για να συμβάλει ουσιαστικά η πυρη-
νική ενέργεια στον στόχο μας για κλιματική ουδετε-
ρότητα, βλέπω μερικά βασικά καθήκοντα μπροστά
μας. Το κύριο, είναι η διασφάλιση νέων επενδύσεων.
Η ανάλυση της Διεθνούς Υπηρεσίας Ατομικής Ενέρ-
γειας μας λέει ότι οι επενδύσεις πρέπει να επιταχυν-
θούν από αυτήν τη δεκαετία και να φτάσουν σε νέα
ύψη τη δεκαετία του 2030 για να επιτευχθεί ο στόχος
της Συμφωνίας του Παρισιού. Αυτό απαιτεί υποστήρι-
ξη από τις κυβερνήσεις για να διασφαλιστεί ότι η χρη-
ματοδότηση είναι διαθέσιμη και πως η συμβολή της
πυρηνικής ενέργειας στην ασφάλεια της ηλεκτρικής
ενέργειας αποτιμάται και αμείβεται σωστά».

«Να μειωθούν
οι εκπομπές άνθρακα»

Το σύνθημα για αλλαγή πολιτικής είχε
δοθεί και η συνέχεια αναμένεται συ-

ναρπαστική. Πλέον όλα οδηγούν προς
μια νέα κατεύθυνση. Η Διεθνής Υπηρε-

σία Ατομικής Ενέργειας (ΙΑΕΑ) στις εκ-

δόσεις της είναι σαφής: «Διερευνούμε την επιτακτική
ανάγκη για ισχυρά χρηματοοικονομικά πλαίσια που θα

προωθήσουν την υιοθέτηση της πυρηνικής ενέρ-
γειας ως ακρογωνιαίου λίθου των παγκόσμιων
προσπαθειών απαλλαγής από τον άνθρακα».

Σε κείμενο του Οργανισμού Οικονομικής Συ-
νεργασίας και Ανάπτυξης (OECD) με τίτλο «Νέες
προοπτικές για τη χρηματοδότηση νέων πυρηνι-
κών σταθμών» (του δρα Ζον Χορστ Κέπλερ, ανώτε-

ρου οικονομικού σύμβουλου στο Τμήμα Ανάπτυξης
Πυρηνικής Τεχνολογίας και Οικονομικών) διαβά-

ζουμε ότι «η επίτευξη φιλόδοξων στόχων μηδενικών
καθαρών εκπομπών απαιτεί μεγάλες ποσότητες νέων
δυνατοτήτων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας χα-

μηλών εκπομπών άνθρακα… Η πυρηνική ενέργεια
είναι έτοιμη να διαδραματίσει σημαντικό ρόλο σε αυτό
το πλαίσιο. Λύσεις για οικονομικά, κοινωνικά και πο-
λιτικά βιώσιμη χρηματοδότηση νέων πυρηνικών κα-
τασκευών διαμορφώνονται επομένως στα υψηλότερα
επίπεδα χάραξης πολιτικής».

Η δε Παγκόσμια Πυρηνική Ένωση (World Nuclear
Association) χαιρέτισε προ ημερών την απόφαση της
Παγκόσμιας Τράπεζας να χρηματοδοτήσει projects
πυρηνικής ενέργειας. Οι εξελίξεις αυτές όμως θα
προκαλέσουν κραδασμούς. Η πυρηνική ενέργεια, κα-
τά της οποίας στράφηκε και η -φυσικός ως προς τις

σπουδές της- Άνγκελα Μέρκελ στα χρόνια της παντο-
δυναμίας της, και μετά το δυστύχημα στις 11 Μαρτίου
2011 στο πυρηνικό εργοστάσιο της Φουκουσίμα στην
Ιαπωνία, έχει και άλλους ορκισμένους εχθρούς. Και
άλλη μια μεγάλης κλίμακας αντιπαράθεση με τις οικο-
λογικές οργανώσεις είναι θέμα χρόνου να ξεσπάσει.

«Ανάγκη να πειστεί
η ελληνική κοινή γνώμη»

Στο 10ο Οικονομικό Φόρουμ των Δελφών τον πε-
ρασμένο Απρίλιο ο πρόεδρος της Ελληνικής Επιτρο-
πής Ατομικής Ενέργειας Χρήστος Χουσιάδας τόνισε
ότι στο θέμα της ανάπτυξης μικρών πυρηνικών αντι-
δραστήρων υπάρχουν προκλήσεις κυρίως όσον
αφορά τη ρυθμιστική αδειοδότηση. Επίσης, αναφέρ-
θηκε στη χρήση της πυρηνικής ενέργειας στη ναυτι-
λία, που έχει πολλούς υποστηρικτές στην Ελλάδα.
Από την πλευρά του, ο διευθυντής στο Εθνικό Κέντρο
Επιστημονικών Ερευνών «Δημόκριτος» Γιώργος
Νούνεσης εξέφρασε την ανάγκη να πειστεί η ελληνι-
κή κοινή γνώμη για την ανάγκη χρήσης της πυρηνι-
κής ενέργειας. 

Σήμερα, 13 ευρωπαϊκές χώρες διατηρούν αντιδρα-
στήρες και τάσσονται ανοικτά υπέρ της χρήσης τής
«καθαρής» πυρηνικής ενέργειας. Πρόκειται για το
Βέλγιο, τη Βουλγαρία, τη Γαλλία (πρωτοστατεί, τροχο-
δρομεί την κατασκευή μικρών πυρηνικών σταθμών
ηλεκτροπαραγωγής), το Ηνωμένο Βασίλειο, την Ισπα-
νία, την Ολλανδία, την Ουγγαρία, τη Ρουμανία, τη Σλο-
βακία, τη Σλοβενία, τη Σουηδία, την Τσεχία και τη Φιν-
λανδία. Τον Ιανουάριο του 2022 η Ευρωπαϊκή Επιτρο-
πή με προσχέδιο πρότασης πρότεινε την ταξινόμηση
της πυρηνικής ενέργειας ως φιλικής προς το κλίμα. Ο
κύβος ερρίφθη.

Η χώρα μας έχει αρχίσει 
να προσανατολίζεται προς
την «πυρηνική συμμαχία», 
σε μια προσπάθεια μείωσης 

της εξάρτησης από τα ορυκτά καύσιμα
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Είναι έτοιμη η Ελλάδα
να... υποδεχτεί

πυρηνικούς σταθμούς;

του Νίκου 
Χιδίρογλου 
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Π
ρόσκληση προς τον πρόεδρο της
Τουρκίας Ταγίπ Ερντογάν απηύθυ-
νε ο πρόεδρος της Κύπρου Νίκος

Χριστοδουλίδης με αφορμή την περιφερει-
ακή διάσκεψη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που θα πραγματοποιηθεί στο πλαίσιο της
Κυπριακής Προεδρίας της ΕΕ το πρώτο
εξάμηνο του 2026. «Φυσικά, όπως θα προ-
σκαλέσουμε όλους τους ηγέτες, θα προ-
σκαλέσουμε και τον Τούρκο πρό-
εδρο», είπε, παρά τις τεταμένες
σχέσεις μεταξύ των δύο χωρών.
Υπενθυμίζεται ότι η Κύπρος και η
Τουρκία δεν διατηρούν διπλωματι-
κές σχέσεις, μετά την εισβολή του
1974 και τη διχοτόμηση του νησιού. Ο
Τούρκος πρόεδρος δεν έχει επισκε-
φθεί πότε την Κύπρο και η φιλοξενία
του θα μπορούσε να αποτελέσει σημαντική
πρόκληση. 

Στη συνέχεια ο κ. Χριστοδουλίδης εξέ-
φρασε τη δυσαρέσκειά του για το μειωμένο
ενδιαφέρον των Βρυξελλών για το κυπρια-
κό πρόβλημα όπως αυτό εκδηλώθηκε κατά
την πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής. 

«Οι Τούρκοι…
θα είναι πάντα γείτονες» 

«Δεν είμαστε ευχαριστημένοι με την έως
τώρα εμπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
μπορούν σαφώς να γίνουν πολύ περισσό-
τερα. Και ως το κράτος-μέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στην περιοχή, αναλαμβά-
νουμε την ευθύνη της πρόσκλησης μέσα
στο πλαίσιο της προεδρίας μας. Στους σχε-
διασμούς μας, είναι η πραγματοποίηση
ενός άτυπου Συμβουλίου με τη συμμετοχή
ηγετών της περιοχής. Έτσι, ρωτήθηκα και
για τον κ. Ερντογάν. Και φυσικά απάντησα
ότι δεν υπάρχει θέμα από την πλευρά της
Κυπριακής Δημοκρατίας. Εμείς, όπως
γνωρίζετε, δεν μπορούμε να αλλάξουμε τη

γεωγραφία. Η Τουρκία θα είναι πάντα ένα
γειτονικό κράτος της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Ως κράτος-μέλος, θέλουμε την Τουρ-
κία να βρίσκεται κοντά στην ΕΕ. Και εναπό-
κειται αποκλειστικά στην Τουρκία να προ-
χωρήσει στην εκπλήρωση των υποχρεώ-
σεών της. Και μέσα σε αυτό το πλαίσιο, φυ-
σικά, ο κ. Ερντογάν θα είναι ευπρόσδεκτος
στο Συμβούλιο αυτό για να συζητήσουμε

τις εξελίξεις στην περιοχή. Επανα-
λαμβάνω, μια πρωτοβουλία της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας είναι αυτή».

Ενδεικτικό είναι ότι ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης, που είχε πρόσφατα
συνάντηση με τον Ερντογάν στο πε-

ριθώριο της Συνόδου της Ευρωπαϊ-
κής Πολιτικής Κοινότητας στα Τίρα-
να, απευθυνόμενος στον πρόεδρο

της γείτονος του είπε ότι «για να υπάρξει
πραγματική πρόοδος σε Κυπριακό και Ευ-
ρωτουρκικά, πρέπει να μιλήσουμε οι ίδιοι
μεταξύ μας».

Διευρυμένη διάσκεψη
στη Νέα Υόρκη

Καθορίστηκε η ημερομηνία διεξαγωγής
της διευρυμένης διάσκεψης στη Νέα Υόρ-
κη. Θα την ανακοινώσουν άμεσα τα Ηνω-
μένα Έθνη και αναμένεται να πραγματο-
ποιηθεί μετά το πρώτο δεκαπενθήμερο του
Ιουλίου. Ο κ. Χριστοδουλίδης δήλωσε σχε-
τικά ότι αυτό που έχει σημασία είναι οι επα-
φές της ειδικής απεσταλμένης του γενικού
γραμματέα του ΟΗΕ για το Κυπριακό Μα-
ρία Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ στο Λονδίνο
και στις Βρυξέλλες, συμπεριλαμβανομέ-
νων και των επαφών με τον πρόεδρο του
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου.

Στα κατεχόμενα, η προεκλογική εκστρα-
τεία έχει ήδη ξεκινήσει και δεν υπάρχει
καμία ένδειξη για πρόοδο στα ακανθώδη
ζητήματα που απασχολούν το νησί. Ο πρό-

εδρος της Κύπρου θεωρεί ότι «η διεξαγω-
γή της εκλογικής διαδικασίας στις κατεχό-
μενες περιοχές είναι ένας ανασταλτικός
παράγοντας. Πρέπει να λέμε τα πράγματα
ως έχουν. Εξάλλου, στις καθημερινές δη-
λώσεις του κ. Τατάρ, βλέπω το τελευταίο
διάστημα και μια καθημερινή επίθεση
εναντίον μου. Επιλέγω να μην απαντώ, γιατί

εντάσσονται στο πλαίσιο της προεκλογικής
εκστρατείας. Σίγουρα όμως δυσχεραίνουν
την εν γένει πρόοδο. Από εκεί και έπειτα, ο
γενικός γραμματέας των Ηνωμένων
Εθνών, από τη στιγμή που αποφασίζει να
κάνει μια διευρυμένη συνάντηση, σίγουρα
έχει κάποιες σκέψεις για το πώς θα προ-
χωρήσει αυτή η διαδικασία περαιτέρω». 

Γράφει 
η Αλεξία 
Τασούλη

ΝΙΚΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ

Γιατί προσκάλεσε
τον Ερντογάν 
στην Κύπρο

Προανήγγειλε ότι θα του ζητήσει να παρευρεθεί σε περιφερειακή
διάσκεψη της ΕΕ συνεχίζοντας την… επίθεση φιλίας - Πρόσφατα είχε

δηλώσει πως «για να υπάρξει πραγματική πρόοδος σε Κυπριακό 
και Ευρωτουρκικά, πρέπει να μιλήσουμε οι ίδιοι μεταξύ μας»
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Σ
ε μια κρίσιμη καμπή για τις αμυντι-
κές δομές της χώρας και με δεδο-
μένη τη γεωπολιτική αστάθεια στην

ευρύτερη περιοχή, το υπουργείο Εθνικής
Άμυνας προχωρά σε βαθιές τομές στον θε-
σμό της εφεδρείας με στόχο τη μετάβαση
από μια τυπική και παθητική παρουσία των
εφέδρων σε ένα ενεργό, εκπαιδευμένο και

άμεσα διαθέσιμο εφεδρικό
δυναμικό.

Στην καρδιά αυτής της
μεταρρύθμισης βρίσκεται η
πρωτοβουλία του υπουρ-
γού Εθνικής Άμυνας Νίκου
Δένδια, ο οποίος επιχειρεί
να εμπλέξει ενεργά τον πα-
ραγωγικό ιστό της χώρας -

εργοδοτικούς φορείς και επιχειρηματικές
ενώσεις- καλώντας τους να στηρίξουν εμ-
πράκτως την εθνική προσπάθεια.

Κατά τη συνάντησή του με τη διοίκηση
του Συνδέσμου Επιχειρήσεων και Βιομη-
χανιών (ΣΕΒ), ο κ. Δένδιας παρουσίασε το
σχέδιο του υπουργείου για την ενεργή
εφεδρεία. Όπως τόνισε ο υπουργός, η επι-
τυχία της νέας φιλοσοφίας εξαρτάται όχι
μόνο από τη βούληση των πολιτών να συμ-
μετάσχουν αλλά και από τη συνεργασία
των εργοδοτών, οι οποίοι καλούνται να δι-
ευκολύνουν τους εργαζομένους-εφέ-
δρους ώστε να συμμετέχουν χωρίς προ-
σκόμματα στην τακτική εκπαίδευση και την
επιχειρησιακή ετοιμότητα.

Σχέδιο με βάθος πενταετίας
Η νέα στρατηγική για την εφεδρεία δεν

είναι απλώς τεχνική ή οργανωτική. Αποτε-
λεί μέρος ενός ευρύτερου σχεδίου που
αποσκοπεί στη δημιουργία ενός σώματος
150.000 ενεργών εφέδρων έως το 2030.

Με βάση τις προτάσεις του υπουργείου
οι έφεδροι θα προέρχονται από εθελοντι-
κές δηλώσεις ενδιαφέροντος των οπλιτών
και των ΔΕΑ (Δοκίμων Εφέδρων Αξιωματι-
κών) κατά την ολοκλήρωση της θητείας
τους, δημιουργώντας ένα πυκνό δίκτυο
ετοιμότητας με ρεαλιστική εκπαίδευση,
σύγχρονο εξοπλισμό και επιχειρησιακή
ευελιξία. Αυτό όμως σημαίνει ότι χιλιάδες
νέοι άνθρωποι που έχουν ήδη ενταχθεί
στην αγορά εργασίας θα χρειαστεί να
απουσιάζουν για μικρά χρονικά διαστήμα-
τα από τη δουλειά τους προκειμένου να
συμμετέχουν σε επαναληπτικές εκπαιδεύ-
σεις, οι οποίες σχεδιάζεται να πραγματο-
ποιούνται σε ετήσια ή διετή βάση με διάρ-
κεια από 3 έως 6 μέρες.

Θεσμική και ηθική στήριξη
Αναγνωρίζοντας τον σκόπελο των επαγ-

γελματικών και οικονομικών συνεπειών, το
υπουργείο Εθνικής Άμυνας θέτει στο επί-
κεντρο της δημόσιας συζήτησης την ανάγ-

κη θεσμικής και ηθικής στήριξης των ερ-
γαζομένων-εφέδρων από τους εργοδότες
τους. Όπως δήλωσε ο κ. Δένδιας, «η άμυνα
δεν είναι αποκλειστική αρμοδιότητα του
κράτους ή των Ενόπλων Δυνάμεων, αλλά
υπόθεση συλλογικής ευθύνης».

Η ατζέντα περιλαμβάνει την εξάλειψη
κάθε αντικινήτρου που αποθαρρύνει τη
συμμετοχή στην ενεργή εφεδρεία: απώ-
λεια εισοδήματος, κίνδυνος απώλειας θέ-
σης εργασίας, εργασιακή ανασφάλεια ή
περιορισμός της επαγγελματικής εξέλιξης,
με το υπουργείο να αναζητά λύσεις σε συ-
νεργασία με εργοδοτικούς φορείς όπως ο

ΣΕΒ, ο ΣΕΤΕ (τουρισμός) και η ΓΣΕΒΕΕ
προκειμένου να υπάρξει θεσμοθέτηση ει-
δικών διευκολύνσεων και αποζημιώσεων
εντός των δημοσιονομικών ορίων του κρά-
τους.

Στο τραπέζι βρίσκονται προτάσεις για:

• Νομική κατοχύρωση της άδειας για
εκπαιδευτική εφεδρική συμμετοχή.

• Εργοδοτικά κίνητρα και φορολογικές
ελαφρύνσεις για τις επιχειρήσεις που δι-
ευκολύνουν τους εφέδρους.

• Διατήρηση ασφαλιστικών και εργασια-
κών δικαιωμάτων, ακόμη και όταν ο εργα-
ζόμενος απουσιάζει για εκπαίδευση.

Πολλαπλασιαστής ισχύος
Η φιλοσοφία του νέου θεσμού ξεπερνά

τον παραδοσιακό ρόλο του εφέδρου ως
«αποθεματικού στρατεύσιμου». Αντίθετα,
μετατρέπεται σε ένα δίκτυο πολιτών-στρα-
τιωτών, έτοιμων να συνδράμουν άμεσα
όπου και όποτε απαιτηθεί... στην άμυνα
ακριτικών περιοχών, στην ενίσχυση των
μονάδων πρώτης γραμμής, ακόμη και στην
αντιμετώπιση φυσικών καταστροφών.

Η ενσωμάτωση αυτών των πολιτών στις
Ένοπλες Δυνάμεις απαιτεί εμπιστοσύνη,
εκπαίδευση, τεχνολογική εξοικείωση (με
έμφαση σε drone warfare και ψηφιακά
συστήματα), αλλά και κοινωνική αποδοχή
της στρατιωτικής τους συμμετοχής.

Η υποστήριξη των εργοδοτών μπορεί να
λειτουργήσει ως πολλαπλασιαστής ισχύος
όχι μόνο για τον ίδιο τον έφεδρο αλλά και
για το σύνολο της κοινωνίας.

Το σχέδιο του υπουργείου Άμυνας για
την ενεργή εφεδρεία είναι εθνικής εμβέ-
λειας και χρειάζεται στήριξη όχι μόνο από
την Πολιτεία και τις στρατιωτικές δομές αλ-
λά από κάθε κομμάτι της παραγωγικής Ελ-
λάδας. Η στήριξη των εργοδοτών στους ερ-
γαζόμενους-εφέδρους συνιστά πράξη πα-
τριωτισμού και επένδυση στην ασφάλεια
και στη συνοχή της χώρας. Αν η εθνική
άμυνα είναι συλλογική υπόθεση, τότε ο ρό-
λος των επιχειρήσεων, μικρών και μεγά-
λων, γίνεται θεμελιώδης.

Δημιουργία σώματος
150.000 ενεργών

εφέδρων έως το 2030

Μετά τη θητεία τους χιλιάδες νέοι με δηλώσεις ενδιαφέροντος 
θα συμμετέχουν σε επαναληπτικές εκπαιδεύσεις σε ετήσια 

ή διετή βάση με διάρκεια από 3 έως 6 μέρες - Κάλεσμα 
του Νίκου Δένδια σε εργοδοτικούς φορείς να στηρίξουν 

εμπράκτως την εθνική προσπάθεια

Γράφει 
o Bασίλης 

Σκουλαράκος
skoularb@gmail.com
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Α
ς είμαστε ειλικρινείς: η τεχνητή

νοημοσύνη μπήκε στις ζωές

μας αθόρυβα, σαν αθώο update

στο κινητό. Στην αρχή μάς βοηθούσε να

διαλέξουμε emoji και να γράψουμε «Κα-

λημέρα» χωρίς να πατήσουμε τίποτα. Τώ-

ρα γράφει άρθρα, συνθέτει μουσική,

φτιάχνει φωτογραφίες που δεν τράβηξε

κανείς και -μην το πεις δυνατά- κάνει και

ψυχανάλυση καλύτερα από μερικούς αν-

θρώπινους ψυχαναλυτές.

Η γενιά 20-35, μεγαλωμένη με Google, Siri και

τραγούδια του Spotify που «προτείνει το σύστη-

μα», καλείται τώρα να συνυπάρξει με κάτι που

δεν είναι ακριβώς άνθρωπος, αλλά είναι πιο πα-

ραγωγικό, δεν παίρνει ρεπό και -βασικό- δεν

έχει ψυχολογικά. Εκ πρώτης όψεως, ιδανικός

συνάδελφος. Εκ δευτέρας, υπαρξιακή απειλή.

Ξαφνικά, το να γράφεις ωραία, να σχεδιάζεις,

να προγραμματίζεις ή να φτιάχνεις περιεχόμενο

δεν είναι πια «προσόν», αλλά ανταγωνι-

σμός με ένα μοντέλο που τρώει δεδομέ-

να αντί για φαγητό και δεν κοιμάται πο-

τέ. Και εσύ; Κοιτάς το bot που έκανε τη

δουλειά σου σε 4 δευτερόλεπτα και

αναρωτιέσαι αν αξίζει να πληρώσεις άλ-

λη μία συνεδρία coaching ή απλώς να

γίνεις delivery.

Η τεχνητή νοημοσύνη είναι το απόλυ-

το τέκνο μιας κοινωνίας που θέλει τα

πάντα τώρα, φτηνά και χωρίς ανθρώπι-

νες ανάγκες. Μόνο που η κοινωνία ξέχασε να

ενημερώσει τους ανθρώπους. Ξέχασε να τους

πει ότι το μέλλον που σχεδιάστηκε για αυτούς…

δεν τους περιλαμβάνει όλους. Τουλάχιστον όχι

με τον παλιό τους ρόλο.

Φυσικά, η ΑΙ δεν είναι «κακή». Είναι εργαλείο.

Όπως το μαχαίρι. Μπορείς να κόψεις ψωμί, μπο-

ρείς να κόψεις και… κάτι άλλο. Η ευθύνη, όπως

πάντα, είναι ανθρώπινη. Αλλά ο άνθρωπος -αχ, ο

άνθρωπος- δεν φημίζεται για τη σοφία του όταν

έχει εξουσία και internet.

Η νέα γενιά, που καλείται να συνυπάρξει με

την τεχνητή νοημοσύνη, έχει δύο δρόμους: ή θα

τη χρησιμοποιήσει για να ενισχύσει τη δημιουρ-

γικότητά της ή θα την αφήσει να της καταπιεί τη

φωνή. Γιατί η πραγματική απειλή δεν είναι ότι η

ΑΙ θα μας αντικαταστήσει, αλλά ότι θα μας κάνει

να σταματήσουμε να προσπαθούμε.

Η τεχνητή νοημοσύνη δεν ήρθε για να σε νική-

σει -ήρθε για να σε ρωτήσει ποιος είσαι όταν δεν

είσαι πιο γρήγορος, πιο αποδοτικός, πιο data-

driven; Αν έχεις απάντηση, σώθηκες. Αν όχι,

τουλάχιστον μη ζηλεύεις το chatbot. Δεν πίνει

καφέ. Δεν κάνει σαρδάμ. Δεν ερωτεύεται. Εσύ,

όμως, μπορείς. Και αυτό -τουλάχιστον προς το

παρόν- δεν το κάνει κανένα bot.

* Ο Γιώργος Καραμανλής είναι πτυχιούχος δη-

μοσιογραφίας και επικοινωνίας.

Τεχνητή Νοημοσύνη ή Φυσική… Ανοησία;

του
Γιώργου 

Ν. Καραμανλή*

Π
ώς μια διμερής συμφωνία επανα-

χάραξε τον γεωπολιτικό χάρτη

της Ανατολικής Μεσογείου.

Η Ανατολική Μεσόγειος αποτελεί εδώ

και δεκαετίες πεδίο στρατηγικών ανταγω-

νισμών, οικονομικών συμφερόντων και δι-

πλωματικών διεκδικήσεων. Η υπογραφή

του τουρκολιβυκού μνημονίου συνεργα-

σίας τον Νοέμβριο του 2019 αποτέλεσε κα-

ταλύτη εξελίξεων που επηρέασαν άμεσα

τις ισορροπίες ισχύος στην περιοχή, προ-

καλώντας έντονες αντιδράσεις τόσο σε πε-

ριφερειακό όσο και σε διεθνές επίπεδο.

Το περιεχόμενο της συμφωνίας
Η συμφωνία μεταξύ της Τουρκίας και της

Κυβέρνησης Εθνικής Συμφωνίας (GNA) της

Λιβύης περιλαμβάνει δύο βασικά σκέλη:

1. Οριοθέτηση θαλάσσιων ζωνών (ΑΟΖ):

Η συμφωνία προβλέπει χάραξη θαλάσσιων

ορίων μεταξύ των δύο χωρών, παρακάμ-

πτοντας ελληνικά νησιά, όπως η Κρήτη και

η Ρόδος, και αναγνωρίζοντας πλήρη θα-

λάσσια δικαιώματα στην τουρκική και λι-

βυκή ακτογραμμή.

2. Στρατιωτική και αμυντική συνεργασία:

Το μνημόνιο επιτρέπει την αποστολή στρα-

τιωτικού εξοπλισμού, προσωπικού και τε-

χνικής υποστήριξης από την Τουρκία προς

τη Λιβύη.

Τα στρατηγικά κίνητρα
Η Τουρκία:  Αναθεωρητική

στρατηγική («Γαλάζια Πατρίδα»):

Στόχος είναι η αμφισβήτηση του

ισχύοντος καθεστώτος θαλάσ-

σιας δικαιοδοσίας.

Ενεργειακή διπλωματία: Η

συμφωνία δίνει στην Τουρκία

πρόσβαση σε πιθανούς υποθα-

λάσσιους ενεργειακούς πόρους.

Αντιπαράθεση με τον αγωγό

EastMed: Το μνημόνιο επιχειρεί

να μπλοκάρει τα σχέδια του αγω-

γού φυσικού αερίου Ελλάδας-Κύπρου-Ισ-

ραήλ.

Η Λιβύη (GNA)
Αναζήτηση πολιτικοστρατιωτικής υπο-

στήριξης: Η Τουρκία αποτέλεσε στρατηγι-

κό εταίρο στη μάχη κατά των δυνάμεων του

Χαφτάρ.

Διεθνής νομιμοποίηση: Το μνημόνιο

ανέβασε τη διπλωματική ισχύ της GNA

στην παγκόσμια σκηνή.

Διεθνείς αντιδράσεις 
και περιφερειακές εξελίξεις

Ελλάδα: Χαρακτήρισε τη συμ-

φωνία παράνομη και υπέγραψε

άμεσα συμφωνία οριοθέτησης

ΑΟΖ με την Αίγυπτο (Αύγουστος

2020), ως απάντηση.

Αίγυπτος, Γαλλία, Κύπρος: Κατα-

δίκασαν την τουρκολιβυκή συμ-

φωνία ως παραβίαση του Διεθνούς

Δικαίου της Θάλασσας.

Ευρωπαϊκή Ένωση & Ηνωμένες

Πολιτείες: Δήλωσαν πως η συμ-

φωνία δεν έχει νομική ισχύ χωρίς τη συγ-

κατάθεση της λιβυκής Βουλής.

Επιπτώσεις στη σταθερότητα 
της Μεσογείου

Η συμφωνία ενίσχυσε τη ρευστότητα και

την αστάθεια στην Ανατολική Μεσόγειο.

Προκάλεσε: Αύξηση εντάσεων μεταξύ

Ελλάδας και Τουρκίας, με ναυτικές απο-

στολές, NAVTEX και στρατιωτικές ασκή-

σεις.

Δημιουργία περιφερειακών μπλοκ,

όπως το ενεργειακό φόρουμ EastMed Gas

Forum και νομικά ζητήματα διεθνούς δι-

καίου, καθώς αμφισβητείται η εφαρμογή

του Δικαίου της Θάλασσας (UNCLOS), στο

οποίο η Τουρκία δεν είναι συμβαλλόμενο

μέρος.

Το συμπέρασμα; Το τουρκολιβυκό μνη-

μόνιο δεν αποτελεί απλώς μια διμερή συμ-

φωνία, αλλά ένα εργαλείο γεωπολιτικής

επιρροής. Αναδεικνύει τη σημασία της

Ανατολικής Μεσογείου ως πεδίου ανταγω-

νισμών και δείχνει πώς η ενέργεια, το Δί-

καιο της Θάλασσας και οι στρατιωτικές

συμμαχίες διαμορφώνουν τη διπλωματία

του 21ου αιώνα. Η συμφωνία εξακολουθεί

να αποτελεί σημείο αναφοράς για τη μελ-

λοντική πορεία των σχέσεων Ελλάδας-

Τουρκίας και των περιφερειακών ισορρο-

πιών.

Το τουρκολιβυκό μνημόνιο: 
Επιπτώσεις και διπλωματικοί αντίκτυποι στη Μεσόγειο

του
Ειρηναίου 
Μανέτα 

Συντονιστής 
στη Γραμματεία
Παραγωγικών
Φορέων και

Επιχειρηματικότητας
ΝΔ 
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Ο
ι αντισταθμιστικοί δασμοί και
το «αντιντάμπινγκ» είναι ίσως
τα μόνα δύο μέτρα εμπορικής

άμυνας που εφαρμόζονται μεμονωμένα
από κάθε κράτος ή τα κράτη-μέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την προστασία
της εγχώριας βιομηχανίας από αθέμι-
τες εμπορικές πρακτικές τρίτων χωρών.
Το «dumping» συμβαίνει όταν μια εται-
ρεία εξάγει προϊόντα σε τιμές χαμηλό-
τερες από την κανονική αξία τους στην
εγχώρια αγορά, συχνά μάλιστα κάτω
από το κόστος παραγωγής, προκειμέ-
νου να αποκτήσει μερίδιο αγοράς σε
άλλη χώρα ή μια ενιαία αγορά και να
πλήξει τους τοπικούς παραγωγούς.
Έτσι έρχεται το «anti-dumping» ως
ένας επιπλέον δασμός που επιβάλλεται
στις εισαγωγές του εν λόγω προϊόντος,
ώστε να εξουδετερωθεί η ζημία που
προκαλείται στην τοπική και γενικότερα
την ευρωπαϊκή βιομηχανία. Το σύνηθες
είναι οι κινεζικές εταιρείες να πουλάνε
διάφορα εμπορεύματα κάτω του κό-
στους στην ΕΕ και φυσικά με Κινέζο
«εξαγωγέα-πωλητή» από τη χώρα απο-
στολής, αλλά και πολλές φορές Κινέζο
«εισαγωγέα-αγοραστή» στη χώρα πα-
ραλαβής. Δηλαδή, «Κινέζος κερνάει,
Κινέζος πίνει». Πολλές φορές οι εξα-
γωγές γίνονται από κινεζικό e-shop
απευθείας στον Ευρωπαίο καταναλωτή
b2c, χωρίς δασμούς, με μόνο 2 ευρώ
για είδη αξίας μέχρι 150 ευρώ.

Η ΕΕ για να αντιμετωπίσει τον αθέμιτο
ανταγωνισμό μπορεί να επιβάλει αντιν-
τάμπινγκ δασμό και να αποκαταστήσει
τον υγιή ανταγωνισμό. Οι αντισταθμιστι-
κοί δασμοί «countervailing duties» επι-
βάλλονται όταν διαπιστώνεται ότι τα ει-
σαγόμενα προϊόντα έχουν επωφεληθεί
από κρατικές επιδοτήσεις στη χώρα
προέλευσης, με αποτέλεσμα να πω-
λούνται σε τεχνητά χαμηλές τιμές. Ο
στόχος είναι να αντισταθμιστεί το πλεο-
νέκτημα που αποκτά η ξένη εταιρεία
μέσω της επιδότησης και να προστα-
τευτεί η εγχώρια παραγωγή, βιοτεχνία
και βιομηχανία. Για παράδειγμα, εάν
μια κυβέρνηση χρηματοδοτεί την παρα-
γωγή ηλεκτρικών ποδηλάτων και αυτά
εισάγονται στην ΕΕ σε χαμηλές τιμές, η
ΕΕ μπορεί να επιβάλει αντισταθμιστι-
κούς δασμούς για να εξισορροπήσει
την επίδραση της επιδότησης. Πόσω
μάλλον όταν οι συμβατικοί δασμοί ποι-
κίλλουν ανάλογα την περιγραφή του
ποδηλάτου στη φορτωτική και τη δα-
σμολογική κλάση, που ξεκινά από το 6%
της αξίας για τα απλά ποδήλατα και φτά-
νει σχεδόν το 80% για τα ηλεκτρικά. Οι

δασμοί αντιντάμπιγκ για τις ει-
σαγωγές ποδηλάτων από την
Κίνα και άλλες χώρες φτάνουν
έως και το +48,5%.

Συγκεκριμένα, από το 2019
στα κινεζικά ηλεκτρικά ποδή-
λατα που εισάγονται στην ΕΕ
επιβάλλονται δασμοί, ώστε να
προστατευτούν περίπου 800
μικρομεσαίοι Ευρωπαίοι κατα-
σκευαστές. Έτσι επιδιώκεται ο
μετριασμός των εισαγωγών
φθηνών προϊόντων, η Κομισιόν
είχε προτείνει, και εγκρίθηκε από τα
κράτη-μέλη, την επιβολή δασμών στα
ηλεκτρικά ποδήλατα, που κυμαίνονται
μεταξύ 18,8% και 79,3%. Οι Ευρωπαίοι
αφού αρχικά άφησαν σχεδόν ελεύθε-
ρες τις εισαγωγές e-bikes, πλέον τις αν-
τιμετωπίζουν ως απειλή στις πωλήσεις
των ευρωπαϊκών εταιρειών του ίδιου
κλάδου. Στη ζυγαριά της ΕΕ τα κινεζικά
ποδήλατα και πατίνια, παρότι προσφέ-
ρουν οικολογική εναλλακτική λύση
στον τρόπο μετακίνησης, προκαλούν
«υλικές ζημίες» στην ευρωπαϊκή αγο-
ρά, όπως αναφέρεται χαρακτηριστικά
σε σχετική έκθεση της Κομισιόν. Οι
εξαγωγές των κινεζικών ηλεκτρικών
ποδηλάτων και πατινιών τα τελευταία
χρόνια τριπλασιάστηκαν, με το μερίδιό
τους να αυξάνεται στην ευρωπαϊκή αγο-
ρά 35% ετησίως και τη μέση τιμή να μει-
ώνεται δραστικά, αφού οι Κινέζοι παρα-
γωγοί αντιμετωπίζουν ιδιαίτερα ευνοϊ-
κές συνθήκες φοροαπαλλαγής, διότι η
παραγωγή αλουμινίου στην Κίνα είναι
επιδοτούμενη, σύμφωνα με την ίδια έκ-

θεση της Κομισιόν.Η Ευρω-
παϊκή Υπηρεσία Καταπολέμη-
σης της Απάτης (OLAF) από το
2024 είχε κοινοποιήσει πλη-
ροφοριακό δελτίο στα 27 κρά-
τη-μέλη της ΕΕ, για πιθανή πα-
νευρωπαϊκή απάτη που αφο-
ρούσε εισαγωγή ηλεκτρικών
ποδηλάτων χωρίς την καταβο-
λή συμβατικών δασμών και
ΦΠΑ, καθώς και για διαφυγή
δασμών, λόγω υποτιμολόγη-
σης. Ακολούθως, η OLAF σε

συνεννόηση με τη Γενική Διεύθυνση
Τελωνείων της ΑΑΔΕ παρακολουθούσε
τις εισαγωγές-πωλήσεις στο ηλεκτρο-
νικό εμπόριο που είναι ύποπτες για
απάτη. Οι αρχές άρχισαν να εντοπίζουν
τις αποθήκες που αποθηκεύονται και τα
κέντρα πλήρους εκτέλεσης προώθησης
των αγαθών που είχαν εισαχθεί παρά-
νομα χωρίς να έχουν καταβάλει τους
σωστούς εισαγωγικούς δασμούς στις
πύλες εισόδου. Σημαντικό είναι πως
άρχισαν να ελέγχονται οι ηλεκτρονικές
πωλήσεις και αγορές που αποστέλλον-
ται διάφορα αγαθά, είτε ως «used», είτε
ως «gift» στους τελικούς καταναλωτές.

Στη συγκεκριμένη περίπτωση,
σύμφωνα με το Ελληνικό Γραφείο
Ευρωπαίων Εντεταλμένων Εισαγγε-
λέων, βουλγαρικές εταιρείες εισήγαν
ηλεκτρικά οχήματα ηλεκτροκινητι-
κότητας στην ΕΕ από την Κίνα, μέσω
του λιμένος του Πειραιά, με αποτέλε-
σμα την απώλεια δασμοφορολογικών
επιβαρύνσεων λόγω υποτιμολόγη-
σης και απόκρυψης εμπορευμάτων.

Η οργάνωση της απάτης των e-bikes
είχε συστήσει εταιρείες-βιτρίνες με
ελληνικούς ΑΦΜ και έτρεχαν όλες τις
διαδικασίες εκτελωνισμού και διακί-
νησης των προϊόντων. Επίσης μέλη
του κυκλώματος είναι σίγουρα οι κι-
νεζικές εταιρείες, που έστελναν
εξαρχής τα προϊόντα με ανακριβή και
πλαστά πιστοποιητικά, δηλώνοντας
άλλο εμπόρευμα από το πραγματικό,
ενώ λογικά θα υπάρχουν αρκετοί
ακόμη συνεργάτες και στη Βουλγα-
ρία, αλλά και στις άλλες πέντε χώρες
υποδοχής των προϊόντων στην ΕΕ,
όπου διενεργούνται ανάλογες έρευ-
νες. Θα πρέπει να δούμε και τα απο-
τελέσματα των ερευνών στα τελωνεία
των λιμανιών σε Ιταλία, Ισπανία, Γαλ-
λία, Βέλγιο και Βουλγαρία.

Οι δασμοί πρέπει να ακολουθούν τη
γενικότερη κατεύθυνση μέτρων που
επιβάλλει η ΕΕ για όλη τη σειρά των
«φθηνών» κινεζικών προϊόντων, που
εισάγονται στις ευρωπαϊκές χώρες, με
την προϋπόθεση όμως ότι δηλώνονται
σωστά τα προϊόντα που περιγράφονται
ως περιεχόμενο των κοντέινερ. Τα μέ-
τρα πρέπει να εφαρμόζονται για την
προστασία της εγχώριας βιομηχανίας
από αθέμιτο ανταγωνισμό, τη διατήρη-
ση θέσεων εργασίας και παραγωγικής
δραστηριότητας, αλλά και τη διασφάλι-
ση θεμιτών εμπορικών πρακτικών, σύμ-
φωνα με τους κανόνες του Παγκόσμιου
Οργανισμού Εμπορίου. Τα μέτρα τα επι-
βάλλει και τα εφαρμόζει η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, την έρευνα και την επιβολή
των μέτρων διενεργεί η OLAF, σε συ-
νεργασία με τους εθνικούς ελεγκτικούς
μηχανισμούς και φορείς. Σε διεθνές
επίπεδο, η διαδικασία βασίζεται σε κα-
νόνες του ΠΟΕ, που πολλοί επικαλούν-
ται τελευταία, αλλά όπως και όποτε τους
συμφέρει για άλλους διαφορετικούς
και ιδιοτελείς λόγους. Σίγουρα το λιμάνι
του Πειραιά, ως μια από τις βασικές πύ-
λες εισόδου των ασιατικών προϊόντων
στην Ευρώπη, θα πρέπει σε συνεργασία
με τις ελληνικές αρχές να εντείνει τα
μέτρα ελέγχου, ώστε να προστατεύσει
την υγιή επιχειρηματικότητα, τη νομι-
μότητα εισαγωγών και εξαγωγών, τα
συνεπή γραφεία εκτελωνιστών, των θα-
λάσσιων και οδικών μεταφορών, αλλά
και κάθε υπεύθυνο δημόσιο λειτουργό,
από τις τελωνειακές απάτες, που τελικά
μας στοιχίζουν πολύ ακριβά.

Μέτρο εμπορικής άμυνας οι δασμοί 
στις αθέμιτες πρακτικές εισαγωγών

του
Βασίλη 
Κορκίδη

Πρόεδρος
ΕΒΕΠ
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Σ
τη γαστρονομία της πολιτικής, ιδιαίτερα στις πε-
ριόδους που πλησιάζουν οι εκλογές, το μενού
της πολιτικής έχει «όλο μέλι, μέλι και από τηγα-

νίτα τίποτα» σαν πιάτο ημέρας. Οι μάγειρες της εξου-
σίας υπόσχονται πρώτο πιάτο, κυρίως γεύμα, ακόμη και
επιδόρπιο. Σερβίρουν με γαρνίρισμα την ελπίδα, λόγια,
λόγια, λόγια και άρωμα τηγανίτας, χωρίς τηγανίτα! Όταν
τελειώσουν οι εκλογές και ενώ οι πολίτες έχουν «χορ-
τάσει» από τις εξαγγελίες, τα οράματα και τα γλυκόλο-
γα, έρχεται η περίοδος της υποχρεωτικής νηστείας,
σύμφωνα με το Νο4 σημερινό μας tip.

Οι πολιτικοί μας δεν θα παραλείψουν και την ευχή για
καλή χώνεψη! Αν θέλουν οι πολίτες να σταματήσει το
φαινόμενο του «όλο μέλι, μέλι και από τηγανίτα τίποτα»,
να μην ξεχάσουν ό,τι ειπώθηκε προεκλογικά, να απαι-
τήσουν εξηγήσεις μετεκλογικά και να σταματήσουν να
ψηφίζουν πρόσωπα που αποδείχτηκαν αναξιόπιστα. Να
πάψουν οι πολίτες να είναι θεατές σε κάθε εκλογική
αναμέτρηση, αλλά να γίνουν πρωταγωνιστές! Οι ενεργοί
πολίτες «χορταίνουν» με έργα και όχι με λόγια.

Ο Οδηγός Πολιτικής Αυτοβελτίωσης «Ευ Πολιτεύε-
σθαι» με τα 333+1 tips, έξυπνες φράσεις, είναι ανα-
γκαίος για τους πολιτικούς που μιλούν, γράφουν και εκ-
φράζονται με καθαρό λόγο και ήθος.

1. Καιρός είναι να γίνει και μια έρευνα για να απαντη-

θεί το ερώτημα αν ο καλός ή ο κακός καιρός, οι καιρικές
συνθήκες επηρεάζουν τα δημοσκοπικά αποτελέσματα
ακόμη και τη μέρα που θα στηθούν οι κάλπες. Για καλό
και για κακό, μια μετεωρολογική πρόβλεψη δεν βλάπτει
προτού στηθούν κάλπες.

2. Το ότι ένας πολιτικός συναναστρέφεται με «σπου-
δαίους ανθρώπους» δεν σημαίνει ότι είναι και αυτός
«σπουδαίος» στα μάτια της κοινής γνώμης. Καλός δη-
μοσιοσχεσίτης είναι!

3. Έπειτα από μια εκλογική αναμέτρηση βλέπουμε
σημάδια αστοχίας επιλογής πολιτικών προσώπων αλλά
οι αλλαγές αργούν.

4. Σε μια προεκλογική περίοδο «χορταίνουμε» από
εξαγγελίες, οράματα, γλυκόλογα αλλά μετά τις εκλογές
έρχεται η περίοδος της υποχρεωτικής νηστείας.

5. Στις δημοσκοπήσεις ένα μεγάλο μέρος των συντη-
ρητικών ψηφοφόρων φλερτάρει με την ψήφο διαμαρτυ-
ρίας για λόγους «προσωπικούς». Όταν όμως βρεθεί
μπροστά στην κάλπη, τότε επιλέγει ψήφο σταθερότητας.

6. Άδεια ή γεμάτα τα έδρανα στη Βουλή, ανάλογα με
το ποιος μιλάει, είναι ένδειξη απαξίωσης της λειτουρ-
γίας του Κοινοβουλίου, πολιτική παρακμή και καραμπι-
νάτη αγένεια. Κατάντια αισθητική και θεσμική.

7. Ένας επαγγελματίας επικοινωνιολόγος βλέπει τον
άνθρωπο πίσω από τον υποψήφιο και κατανοεί το πολιτι-

κό πλαίσιο πίσω από το μήνυμα και το κυριότερο δίνει
ψυχή στην καμπάνια, ενώ «πιάνει» και τον παλμό του κό-
σμου. Η τεχνητή νοημοσύνη δεν κάνει τίποτε από αυτά.

8. Σε κάποιες προεκλογικές εκστρατείες το μήνυμα
είναι τώρα όραμα. Σε κάποιες άλλες το μήνυμα είναι το
διακύβευμα. Οι δημοσκοπήσεις δείχνουν τον δρόμο.

9. Στην πολιτική, όπως και στη ζωή, λίγα πράγματα εί-
ναι ευθύγραμμα και αναμενόμενα. Υπάρχουν οι λεγό-
μενοι αστάθμητοι παράγοντες, τα αναπάντεχα γεγονότα
που αλλάζουν από τη μια στιγμή στην άλλη, τις προβλέ-
ψεις στην κάλπη. Ο Θεός βοηθός, η μόνη ευχή!

10. Στον σχεδιασμό ενός κυβερνώντος κόμματος η
καθημερινότητα των πολιτών πρέπει να έχει πολλαπλά-
σιο συντελεστή βαρύτητας από τον ρυθμό ανάπτυξης
της χώρας.

11. Ξεκινάνε τα μπάνια του λαού, σύμφωνα με τη γνω-
στή φράση που αποδίδεται στον Ανδρέα Παπανδρέου.
Μπάνιο θα κάνουν όλοι. Άλλοι στη θάλασσα και άλλοι
στα προβλήματα και στην παραλία της σκληρής καθη-
μερινότητας.

Περισσότερα tips θα βρείτε στον Οδηγό Πολιτικής
Επικοινωνίας «Ευ Πολιτεύεσθαι» 333+1 tips. Για πα-
ραγγελίες και περισσότερες διευκρινίσεις επικοινωνή-
στε στο email grammateia@nkmediagroup.gr ή στα
τηλέφωνα 2109568066, 6932266217. 

του
Θανάση 

Παπαμιχαήλ 

Επικοινωνιολόγος
& Σ.Ο.Π.Α. 

(Συγγραφέας
Οδηγών 

Πολιτικής 
Αυτοβελτίωσης)

Tιπ πολιτικής επικοινωνίαςΚάθε Τρίτη

Μία αναφορά στις «Θεωρίες Πολέμου» που ερμη-
νεύουν τον «12ήμερο πόλεμο» (Ισραήλ vs Ιράν)

«Φημί γαρ εγώ είναι το δίκαιον ουκ άλλο τι ή το
του κρείττονος ξυμφέρον» (Πλάτωνος Πολιτεία,
338c)

Η ισραηλινο-ιρανική σύρραξη ανέδειξε για μια
άλλη φορά εκείνες τις θεωρίες που φιλοδοξούν να
ανιχνεύσουν τη γενεσιουργό αιτία των πολέμων και
τα επιχειρήματα που επιστρατεύουν οι εμπλεκόμε-
νοι (επιτιθέμενοι και αμυνόμενοι) προκειμένου να
αιτιολογήσουν-δικαιολογήσουν τη συμπεριφορά
τους.

Ο Πλάτων εκφράζει την άποψη πως οι πόλεμοι
διεξάγονται για την απόκτηση υλικών αγαθών (χρή-
μα...) και πλεονεκτημάτων: 
«Διά την των χρημάτων κτήσιν πάντες οι πόλεμοι γίγνονται».

Ο Πλάτων επισήμανε το προφανές των πολέμων
χωρίς να επεκταθεί και στις τεχνικές των πολέμων ή
στα «επινοήματα» των εμπολέμων για να αποκτή-
σουν το άλλοθι του «πρώτου επιτιθέμενου».

Ο Γκρέιαμ Τ. Άλισον επινόησε και ανέπτυξε τον
όρο-θεωρία «Η παγίδα του Θουκυδίδη» για να εξη-
γήσει τη βασική αιτία της έναρξης ενός πολέμου από
εκείνο το κράτος που θέλει να αιφνιδιάσει τον αντί-
παλο (πριν γίνει ανταγωνιστικός και επικίνδυνος) και
να πετύχει το «προληπτικό χτύπημα».

Με λίγα λόγια, η «Παγίδα του Θουκυδίδη» ως θε-
ωρία πολέμου υποστηρίζει πως όταν ένα ισχυρό
κράτος αντιλαμβάνεται την άνοδο ενός άλλου κρά-
τους που απειλεί να το επισκιάσει και να το υποσκε-
λίσει ή και να το καταστρέψει, νομοτελειακά οδηγεί-
ται σε σύγκρουση μαζί του. Ιστορικά η θεωρία αυτή
έχει ως αφετηρία τη σύγκρουση Αθήνας και Σπάρτης

στον Πελοποννησιακό
Πόλεμο (431-404 πΧ).

Εν τω μεταξύ και με-
τά τον βομβαρδισμό
των πυρηνικών εγκα-
ταστάσεων του Ιράν
από το Ισραήλ στα
ΜΜΕ και στη στρατιω-
τική και διπλωματική
γλώσσα κυριαρχεί
ένας άλλος όρος, το γνωστό «Προλη-
πτικό χτύπημα».

Σύμφωνα με τη Wikipedia, «“προλη-
πτικός πόλεμος” είναι ένας πόλεμος ή
μια στρατιωτική ενέργεια που ξεκινά
για να αποτρέψει ένα εμπόλεμο ή ένα
ουδέτερο μέρος από το να αποκτήσει
ικανότητα επίθεσης. Το μέρος που δέ-
χεται επίθεση έχει μια λανθάνουσα
ικανότητα απειλής ή έχει δείξει ότι
σκοπεύει να επιτεθεί στο μέλλον με
βάση τις προηγούμενες ενέργειες και
στάση του. Ένας προληπτικός πόλεμος
στοχεύει να αποτρέψει μια αλλαγή
στην ισορροπία δυνάμεων με στρατηγική επίθεση
προτού η ισορροπία δυνάμεων να έχει την ευκαιρία
να αλλάξει προς όφελος του στοχευόμενου μέρους.
Ο προληπτικός πόλεμος διαφέρει από το προειδο-
ποιητικό χτύπημα, το οποίο είναι το πρώτο χτύπημα
όταν επίκειται επίθεση».

Ο Νετανιάχου, αιτιολογώντας και δικαιολογώντας
με ωμό τρόπο το προληπτικό χτύπημα εναντίον του
Ιράν, δήλωσε ωμά: «Δεν μπορούμε να αφήσουμε

αυτές τις απειλές για την
επόμενη γενιά. Γιατί αν δεν
δράσουμε τώρα, δεν θα
υπάρξει άλλη γενιά».

Το ισραηλινό λοιπόν
«προληπτικό χτύπημα» βα-
πτίστηκε ως «άμεση επι-
χειρησιακή αναγκαιότητα»
(Ζαμίρ) στον βαθμό που τα
υποτιθέμενα πυρηνικά

όπλα του Ιράν θα αποτελούσαν υπαρξιακό
κίνδυνο για το Ισραήλ.

Μπορεί οι παραπάνω θεωρίες του πολέ-
μου να είναι γνωστές, ωστόσο σε αυτές από
τώρα θα πρέπει να προστεθεί και μία άλλη
που εν μέρει τις συνθέτει και τις συμπυκνώ-
νει. Είναι αυτή η θεωρία που ενυπάρχει στη
δήλωση του Νετανιάχου για την προληπτική
επίθεση εναντίον του Ιράν.

«Αν κάποιος θέλει να σε σκοτώσει, σκό-
τωσέ τον πρώτος»

Η θέση αυτή που επικαλέστηκε ο Νετα-
νιάχου υπάρχει στο ιερό κείμενο των Εβραί-

ων, το ΤΑΛΜΟΥΔ. Ωστόσο, εκείνο το ερώτημα που
πλανιέται στη διεθνή σκηνή είναι το ερώτημα αν οι
πυρηνικές χώρες έχουν το δικαίωμα να απαγο-
ρεύουν σε άλλες χώρες να κατασκευάσουν-αποκτή-
σουν και αυτές πυρηνικά όπλα.

Ένα άλλο ερώτημα που πλανιέται είναι πώς μπο-
ρεί να εμπλέκονται σε πόλεμο δύο χώρες που δεν
γειτνιάζουν; Γιατί το Ιράν να θέλει να καταστρέψει το
Ισραήλ, όταν κάποιες άλλες χώρες γειτονικές με αυ-

τό (Ισραήλ) συνυπάρχουν ειρηνικά; Μήπως τελικά το
«προληπτικό χτύπημα» του Ισραήλ δεν υπαγορεύτη-
κε μόνο από τη θέση του ΤΑΛΜΟΥΔ αλλά και από άλ-
λες σκοπιμότητες;

Φαίνεται πως η καταστροφή των πυρηνικών υπο-
δομών του Ιράν ήταν προαποφασισμένη και, σύμφω-
να με τη λογική και την ηθική του Ισραήλ και των
ΗΠΑ, αποτελούσε τη δική τους «κατηγορική προστα-
γή».

«Είτε θα υπάρξει ειρήνη, είτε θα υπάρξει τραγω-
δία για το Ιράν πολύ μεγαλύτερη απ’ αυτήν που έχου-
με δει τις τελευταίες οκτώ μέρες», δήλωσε ο Τραμπ
σε τηλεοπτική ομιλία του από τον Λευκό Οίκο. «Θέλω
απλώς να ευχαριστήσω όλους, και ιδιαίτερα τον Θεό.
Θέλω απλώς να πω “σε αγαπάμε, Θεέ”», πρόσθεσε ο
Τραμπ.

Τελικά σε αυτό τον «12ήμερο πόλεμο», κατά την
έκφραση του Τραμπ, ο Αμερικανός πρόεδρος φάνη-
κε πιο διαβασμένος απ’ ό,τι οι Ιρανοί σχετικά με το
«δίκαιο του ισχυρού» (ΗΠΑ) και τα αναιμικά επιχει-
ρήματα γενικά περί «δικαίου και ηθικής» (Ιράν),
όπως αυτά αναπτύσσονται στον περίφημο διάλογο
Μηλίων και Αθηναίων (Θουκυδίδης).

Όποιο πάντως και αν είναι το τέλος αυτού του πο-
λέμου ως τέκνου του «προληπτικού χτυπήματος»
του Ισραήλ, ένα είναι βέβαιο, πως γίναμε σοφότερη
ως χώρα έστω κι αργά, αφού είχαμε αγνοήσει ως
χώρα και λαός τη συμβουλή του Δημοσθένη: «Δει
τους ορθώς πολέμω χρωμένους ουκ ακολουθείν
τοις πράγμασιν, αλλ’ αυτούς έμπροσθεν είναι των
πραγμάτων» (αυτοί που κάνουν σωστά πόλεμο δεν
πρέπει να ακολουθούν τις καταστάσεις, αλλά να εί-
ναι μπροστά από τις καταστάσεις).

Το «ΤΑΛΜΟΥΔ» και η «Τράμπειος Ειρήνη»

του
Ηλία 

Γιαννακόπουλου

Φιλόλογος
Blog ΙΔΕΟπολις
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Τ
ο υπουργείο Παιδείας ζητά από τα
πανεπιστήμια να συντομεύσουν
τα προγράμματα σπουδών. Σε άρ-

θρο του κυρίου Λακασά στην «Καθημε-
ρινή» αναλύεται η βούληση του υπουρ-
γείου Παιδείας για εφαρμογή της Συνθή-
κης της Μπολόνια, η οποία προβλέπει
προγράμματα προπτυχιακών σπουδών
(ΠΠΣ) τριετούς διάρκειας. Συγκεκριμέ-
να, η συνθήκη προβλέπει το σύστημα «3-
2-3», σύμφωνα με το οποίο οι προπτυ-
χιακές σπουδές είναι τουλάχιστον τρία
χρόνια, δύο οι μεταπτυχιακές και τρία οι
διδακτορικές. Το υπουργείο πιέζει τους
πρυτάνεις για την υιοθέτηση της συνθή-
κης και αναρωτιέμαι, αφού οι προπτυ-
χιακές σπουδές θα πρέπει να είναι κατ’
ελάχιστον τρία χρόνια, με ποιο ακριβώς
σημείο του «κατ’ ελάχιστον» δεν ευθυ-
γραμμίζονται τα 4ετή ΠΠΣ. 

Όπως συγκεκριμένα αναφέρει το
εξαιρετικό άρθρο του κύριου Λακασά,
«Η προσπάθεια εναρμόνισης των δημό-
σιων πανεπιστημίων με τη Συνθήκη της
Μπολόνια επισπεύδεται και ενόψει της
λειτουργίας στην Ελλάδα μη κρατικών
ΑΕΙ, η οποία θα δημιουργήσει ασυμμε-
τρίες στον ελληνικό ακαδημαϊκό χώρο».
Βασικό δε επιχείρημα προς αυτή την κα-
τεύθυνση είναι να καταστεί η τριτοβάθ-
μια εκπαίδευση «πιο προσιτή και πιο αν-
ταγωνιστική». Κρατήστε το αυτό το τε-
λευταίο γιατί θα επανέλθω. 

Δεκάδες τα ερωτήματα.
Η ελεύθερη πτώση στην ποιότητα της

εκπαίδευσης η οποία διαπιστώνεται
από συναδέλφους ακαδημαϊκούς παγ-
κοσμίως, ως συνέπεια πολλών παρα-
γόντων, συνοδευόμενη από συστήματα
πιστοποιήσεων και αξιολογήσεων που
ουσιαστικά μας υποχρεώνουν να βε-
βαιώνουμε πόσο καλοί είμαστε, ρίχνει
τον πήχη καθημερινά, σε μια κοινωνία
που σε λίγο θα ξεχάσει και τη γλώσσα
της. Τα παιδιά δεν διαβάζουν πια, οι
φοιτητές δεν παραλαμβάνουν καν τα
πανεπιστημιακά συγγράμματα και αν το
κάνουν, τότε δεν τα ανοίγουν ποτέ, δεν
παρακολουθούν τα μαθήματα στο πα-
νεπιστήμιο, και ο μοναδικός στόχος εί-
ναι να λάβουν το πτυχίο τους με οποιον-
δήποτε τρόπο. Οι λόγοι έχουν αναλυθεί
εν πολλοίς σε προγενέστερο άρθρο του
κύριου Λακασά που βασίζεται σε πραγ-
ματικά στοιχεία και δεν θέλω να τα επα-
ναλάβω εδώ. 

Η πραγματικότητα όμως παραμένει
μία. Η συνεχώς φθίνουσα πορεία του
εκπαιδευτικού μας συστήματος, που
στόχο δεν έχει να μορφώσει, να εκπαι-
δεύσει και να προετοιμάσει τα παιδιά
μας για την αγορά εργασίας, αλλά απλώς
να τους δώσει τυπικά προσόντα που δεν
ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα

αυτού που περιγράφουν. Απόφοιτοι, που
με δυσκολία συντάσσουν ένα μονοσέλι-
δο κείμενο με ορθή γραμματική, συντα-
κτικό και ορθογραφία. Η Μπολόνια μας
μάρανε!

Αντί λοιπόν να ασχοληθούμε με
την ουσία του προβλήματος που
είναι η ποιότητα και το επίπεδο
της εκπαίδευσης που λαμβάνει η
νέα γενιά, τα παιδιά μας, δηλαδή,
ασχολούμαστε με το πώς θα τα
ξεφορτωθούμε μια ώρα αρχύτερα
από το πανεπιστήμιο, καθώς έμα-
θαν ήδη πολλά. 

Πάμε τώρα παρακάτω. 
Να αναφερθώ στο αθώο αφή-

γημα περί «πιο προσιτής και πιο
ανταγωνιστικής» εκπαίδευσης,
που ουσιαστικά κρύβει 25% μεί-
ωση σε ανάγκες εκπαιδευτικού
προσωπικού στα ΑΕΙ της χώρας,
και άρα θα ελαφρύνει τον κρατικό
προϋπολογισμό σε κόστος μελών
ΔΕΠ κατά 1/4 (!) colpo grosso με
τεράστια οικονομικά οφέλη. Αντί-
στοιχα, μείωση του κόστους των
ακαδημαϊκών συγγραμμάτων (καθώς
αποκλείεται να χωρέσεις τα ίδια μαθή-
ματα και ECTS (πιστωτικές μονάδες) των
4 ετών στα 3, όσο καλός και ευρηματικός
κι αν είσαι στα μαθηματικά). Ταυτόχρονη

αύξηση του φόρτου εργασίας των πανε-
πιστημιακών δασκάλων, καθώς οπωσ-
δήποτε αυτή η «συμπίεση» θα οδηγήσει
σε κάποιου είδους αύξηση των κατ’ έτος

απαιτήσεων. Φυσικά οριζόν-
τια αύξηση όλων των εργαζό-
μενων πτυχιούχων κατά ένας
έτος στην αγορά εργασίας.
Και τα παραπάνω αποτελούν
μόνο κάποιες αρχικές και
πρόχειρες σκέψεις. 

Και αφού βάλαμε τα μη
κρατικά από την πίσω πόρτα
και χωρίς να προβλέπεται, και
δεν άνοιξε ρουθούνι, και ήδη
(σας το λέω γιατί ξέρω) έχου-
με ρίξει κι άλλο το επίπεδο
όσον αφορά την ποιότητα, τώ-
ρα θα εναρμονίσουμε τα κρα-
τικά με τα μη κρατικά, και όχι
το αντίθετο!

Δηλαδή κάτι το οποίο δεν
έχει λειτουργήσει ΠΟΤΕ ως τώ-
ρα, ξαφνικά αποτελεί το status
quo και το μέτρο με το οποίο θα
σχεδιάζουμε και στο οποίο θα

προσαρμόζουμε έναν θεσμό που στη χώ-
ρα μας τουλάχιστον έχει ιστορία αιώνων. 

Γενικά μιλώντας, είναι θεμιτό να είναι
κάποιος «πιο ελκυστικός και πιο αντα-
γωνιστικός». Κάτι όμως που είναι πιο

ελκυστικό και πιο ανταγωνιστικό είναι
κατ’ ανάγκη και καλύτερο; Ζούμε στη
εποχή της οριζόντιας εφαρμογής του
fast food στα πάντα. Στην Παιδεία, την
Υγεία, τη διαπαιδαγώγηση των ίδιων μας
των παιδιών. «Να τελειώνουμε» είναι το
σύνθημα. Ότι θα τελειώσουμε είναι το
μόνο σίγουρο!

Όταν επιλέγεις σύζυγο και μητέρα ή
πατέρα για τα παιδιά σου, και το κριτήριό
σου είναι τι είναι πιο φαινομενικά ελκυ-
στικό (και άρα ανταγωνιστικό), ακόμη
και αν αυτό σημαίνει πλαστικά χείλη,
πλαστική μύτη, ξένα μαλλιά, πλαστικές
βλεφαρίδες, πλαστικά νύχια, κ.ο.κ., μην
απορήσεις αργότερα όταν αυτός ο άν-
θρωπος δεν θα μπορεί να μαγειρέψει,
να καθαρίσει, να συζητήσει, να φροντί-
σει, και κυρίως να αγαπήσει και να νοι-
αστεί. Τον πήρες για βιτρίνα. Δεν τον πή-
ρες για ουσία. Με τον ίδιο ακριβώς τρό-
πο, να μην απορήσουμε αργότερα όταν
«σερβίρουμε» στα παιδιά μας πλαστικά
πτυχία φωσφοριζέ χρώματος που δεν
ανταποκρίνονται σε απολύτως τίποτα. Οι
πρόγονοί μας που καθιέρωσαν ένα συγ-
κεκριμένο σύστημα που εμείς θέλουμε
να εξαλείψουμε με ένα υπουργικό διά-
ταγμα δεν ήταν λιγότερο έξυπνοι από
εμάς. Ήταν όμως σίγουρα περισσότερο
μορφωμένοι!

Πτυχία στα τρία χρόνια: Το fast food και η οριζόντια 
θεσμοθέτησή του συνεχίζονται και στην Παιδεία

της
Μαρίνας-Σελήνης

Κατσαΐτη

Αναπληρώτρια
καθηγήτρια 

και πρόεδρος 
του Τμήματος

Περιφερειακής
και Οικονομικής

Ανάπτυξης 
του Γεωπονικού
Πανεπιστημίου

Αθηνών



Μ
ε την αρχική αιτία της πυρκαγιάς να
παραμένει άγνωστη, η Σμύρνη εξα-
κολουθεί να φλέγεται σε δασική κυ-

ρίως έκταση έχοντας αναγκάσει τις αρχές να
προχωρήσουν σε εκκενώσεις τουλάχιστον 10
συνοικιών και να διακόψουν προσωρινά τις
πτήσεις από και προς το διεθνές αεροδρόμιο
Αντνάν Μεντερές. Οι πυροσβέστες δίνουν μά-
χη με τις φλόγες, ενώ ένας ύποπτος συνελή-
φθη για εμπρησμό με χρήση βενζίνης στην
περιοχή Μπούτζα της Σμύρνης και συνολικά
17 άτομα έχουν τεθεί υπό κράτηση στο πλαίσιο
των ερευνών. 

Πέρα από τη μάχη των πυροσβεστών σε
εξέλιξη βρίσκεται και ευρεία εισαγγελική
έρευνα στην Τουρκία για τα πολλαπλά πύρινα
μέτωπα που μαίνονται από τις 26 Ιουνίου.

Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία, μόνο την
Κυριακή ξέσπασαν 77 πυρκαγιές, εκ των
οποίων οι 53 σε δασικές εκτάσεις. Μέσα σε
διάστημα ενός μήνα, οι αρχές έχουν κληθεί να
αντιμετωπίσουν 1.459 περιστατικά πυρκαγιών.
Ιδιαίτερα κρίσιμη παραμένει η κατάσταση στη
Σμύρνη, όπου η φωτιά ξεκίνησε κοντά στις πε-
ριοχές Σεφεριχισάρ και Μεντερές. Σύμφωνα
με τα τουρκικά μέσα ενημέρωσης, η πυρκαγιά
εκδηλώθηκε γύρω στις 13.00 τοπική ώρα και
εξαπλώθηκε γρήγορα λόγω ισχυρών ανέμων
που έφταναν έως και τα 117 χλμ/ώρα.

Οι ισχυροί άνεμοι ανάγκασαν τις αρχές να
καθηλώσουν τα εναέρια μέσα, με αποτέλεσμα
να επιχειρούν μόνο δύο αεροσκάφη τύπου
Canadair και επίγειες δυνάμεις πυρόσβεσης.
Πέντε συνοικίες στην περιοχή Σεφεριχισάρ
έχουν ήδη εκκενωθεί, καθώς η φωτιά πλησιά-
ζει κατοικίες. Κάτοικοι στο χωριό Ουρκμέζ
προσπαθούν να δημιουργήσουν αντιπυρικές
ζώνες κόβοντας δέντρα για να προστατεύσουν
τα σπίτια τους, σύμφωνα με το Γαλλικό Πρα-
κτορείο. 

Συγκλονιστικές μαρτυρίες
πληγέντων

Παράλληλα, ξέσπασε δεύτερη εστία πυρ-

καγιάς σε χωματερή στην περιοχή Γκαζιέμιρ,
μόλις 13 χλμ. από το κέντρο της Σμύρνης. Η
φωτιά επεκτάθηκε σε δασική έκταση και
απειλεί άμεσα τη βιομηχανική ζώνη Οτοκέντ,
όπου στεγάζονται πολλές αντιπροσωπείες
αυτοκινήτων. Σε πλάνα που μετέδωσε το τη-
λεοπτικό δίκτυο NTV, καταγράφηκε κατάστη-
μα να έχει τυλιχθεί στις φλόγες. Ο Τούρκος
υπουργός Γεωργίας και Δασών Ιμπραχίμ Γι-
ουμακλί ενημερώθηκε επί τόπου από τις αρ-
μόδιες αρχές για την πορεία της μεγάλης δα-
σικής πυρκαγιάς, ο οποίος απηύθυνε νέα έκ-
κληση στους πολίτες να είναι ιδιαίτερα προ-
σεκτικοί, υπογραμμίζοντας ότι οι περισσότε-
ρες πυρκαγιές ξεκινούν από ανθρώπινες
δραστηριότητες σε εκτάσεις εκτός δασών και
στη συνέχεια εξαπλώνονται ανεξέλεγκτα.
«Το πέταγμα ενός τσιγάρου ή η καύση κλα-
διών αρκεί για να προκληθεί καταστροφή»,
είπε χαρακτηριστικά. Παράλληλα υπενθύμι-
σε ότι η πρόκληση πυρκαγιάς, είτε από αμέ-
λεια είτε από δόλο, τιμωρείται αυστηρά. Ο

Τούρκος αξιωματούχος διαβεβαίωσε ότι
όλες οι απαραίτητες δυνάμεις βρίσκονται επί
ποδός, ενώ ειδικά συνεργεία του υπουργείου
Περιβάλλοντος θα ξεκινήσουν αμέσως μετά
την πλήρη κατάσβεση την καταγραφή των ζη-
μιών. Σύμφωνα με τα πρώτα στοιχεία, 21 πο-
λίτες που αντιμετώπισαν αναπνευστικά προ-
βλήματα έλαβαν τις πρώτες βοήθειες. Μία
πληγείσα της φωτιάς ανέφερε ότι «το σπίτι
μας καταστράφηκε. Πρώτα από όλα, πρέπει
να σκεφτούμε ο καθένας ξεχωριστά και να
αναρωτηθούμε γιατί δεν λάβαμε προφυλά-
ξεις. Όλοι πρέπει να λάβουμε ένα μάθημα
από αυτό. Ως οικογένεια, είχαμε σαράντα
χρόνια αναμνήσεων, όλα έγιναν στάχτη. Πέ-
ρασα τα νεανικά μου χρόνια σε αυτό το σπίτι.
Δεν μπορώ καν να γυρίσω και να κοιτάξω πί-
σω», μιλώντας στη «Hürriyet».

Ο υπουργός εξέφρασε συγκρατημένη αι-
σιοδοξία πως αν δεν υπάρξουν ακραίες αλλα-
γές και δεν ενισχυθεί ο άνεμος πέρα από τις
προβλέψεις, τα πράγματα θα γίνουν καλύτερα. 
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Αντιμέτωπη με μία από τις πιο σφοδρές περιόδους καύ-
σωνα των τελευταίων δεκαετιών έρχεται η Ευρώπη, με
θερμοκρασίες που ξεπερνούν τους 46°C και ακραία φαι-
νόμενα από τις ακτές της Πορτογαλίας έως τα Βαλκάνια.
Στην Ισπανία το θερμόμετρο κατέγραψε νέο ρεκόρ Ιουνίου
στους 46°C κοντά στο Ελ Γρανάδο, ενώ στην Πορτογαλία η
θερμοκρασία στην πόλη Μόρα άγγιξε τους 46,6°C. Στη
Βαρκελώνη, μια γυναίκα πέθανε αφού ολοκλήρωσε μια
βάρδια ως οδοκαθαρίστρια.

Στη Γαλλία, 84 από τις 96 περιφέρειες βρίσκονται σε
πορτοκαλί συναγερμό, με την υπουργό Κλιματικής Μετά-
βασης να κάνει λόγο για «άνευ προηγουμένου» κατάστα-
ση. Το κύμα καύσωνα έχει προκαλέσει σοβαρές πιέσεις
στα ηλεκτρικά δίκτυα της Ευρώπης, με την αυξημένη ζήτη-
ση για κλιματισμό και την παράλληλη μείωση της παραγω-
γής σε κρίσιμες υποδομές να κάνουν τους ειδικούς να
προειδοποιούν για μπλακ άουτ. Οι αρμόδιες αρχές κάλε-
σαν τους πολίτες να περιορίσουν την κατανάλωση, ειδικά

κατά τις ώρες αιχμής, για να αποφευχθεί υπερφόρτωση ή
κατάρρευση τμημάτων του δικτύου.

Η Ιταλία έχει θέσει 21 πόλεις -μεταξύ των οποίων Ρώμη,
Μιλάνο και Βενετία- σε κόκκινο συναγερμό. Η Μετεωρο-
λογική Υπηρεσία του Ηνωμένου Βασιλείου προέβλεψε
θερμοκρασίες έως 34°C στο Λονδίνο, εκδίδοντας έκτακτες
προειδοποιήσεις για την υγεία. Διεθνείς αναλυτές εξήγη-
σαν ότι οι καύσωνες πλέον δεν είναι μεμονωμένα φαινόμε-
να, αλλά δείκτες ενός πιο ασταθούς και θερμού πλανήτη.

Καμίνι η Ευρώπη - Καύσωνας με 46οC από τις ακτές της Πορτογαλίας έως τα Βαλκάνια
Γράφει η Αλεξία Τασούλη

Σε πύρινη κόλαση η Σμύρνη,
εκκενώθηκαν 10 συνοικίες

Ιράν: Ζητά από ΟΗΕ να 
αναγνωρίσει Ισραήλ και 
ΗΠΑ ως υπευθύνους για 
τον πόλεμο των 12 ημερών
Με μια επιστολή που απευθύνεται στον
γενικό γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών,
η Τεχεράνη ζήτησε από τον ΟΗΕ να ανα-
γνωρίσει το Ισραήλ και τις ΗΠΑ ως υπεύ-
θυνους για τον πόλεμο των 12 ημερών
εναντίον του Ιράν, που έληξε στις 24 Ιου-
νίου με την εφαρμογή μιας εκεχειρίας.
«Ζητάμε επισήμως με την παρούσα επι-
στολή από το Συμβούλιο Ασφαλείας να
αναγνωρίσει το ισραηλινό καθεστώς και
τις ΗΠΑ ως τους πρωτεργάτες της επιθε-
τικής δράσης και να αναγνωρίσει την
επακόλουθη ευθύνη τους, περιλαμβανο-
μένης της καταβολής αποζημιώσεων και
επανορθώσεων», γράφει ο επικεφαλής
της ιρανικής διπλωματίας Αμπάς Αραγ-
τσί σε αυτήν την επιστολή που απευθύ-
νεται στον Αντόνιο Γκουτέρες. Το Ιράν
επίσης διέψευσε ότι απείλησε τον διευ-
θυντή του Διεθνούς Οργανισμού Ατομι-
κής Ενέργειας Ραφαέλ Γκρόσι, καθώς
και τους επιθεωρητές του, αφού μια ιρα-
νική εφημερίδα ζήτησε την «εκτέλεση»
του επικεφαλής αυτού του οργανισμού
του ΟΗΕ.
«Όχι, δεν υπάρχει καμία απειλή», εναν-
τίον των επιθεωρητών ή του γενικού δι-
ευθυντή του ΔΟΑΕ, είπε ο πρεσβευτής
του Ιράν στον ΟΗΕ Αμίρ Σαΐντ Ιραβανί, σε
συνέντευξη που παραχώρησε στο αμε-
ρικανικό τηλεοπτικό δίκτυο CBS. Οι επι-
θεωρητές «είναι ασφαλείς» στο Ιράν,
διαβεβαίωσε ο Ιρανός διπλωμάτης. Κα-
τηγορηματικός ότι οι ΗΠΑ δεν συνομι-
λούν με το Ιράν εμφανίστηκε ο Αμερικα-
νός πρόεδρος Ντόναλντ Τραμπ.

Μόνο την Κυριακή ξέσπασαν 77 φωτιές, εκ των οποίων οι 53 
σε δασικές εκτάσεις, ενώ τον Ιούνιο σημειώθηκαν 1.459 πυρκαγιές
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Ο
Ταρκάν Οζμπουντάκ αισθάνεται μελαγχολικός. Στο
μεγαλύτερο μέρος της ζωής του βγάζει τα προς το
ζην από το Μεγάλο Παζάρι της Κωνσταντινούπο-

λης. Αλλά τώρα, καθισμένος έξω από το μαγαζί του με τα
περίτεχνα κεραμικά της Ιζνίκ, παραπονιέται ότι οι δουλειές
είναι «καταθλιπτικές». «Όλοι αντιμετωπίζουν δυσκολίες»,
λέει ο 55χρονος, δείχνοντας τα άλλα καταστήματα στις θο-
λωτές αίθουσες του παζαριού που υπάρχει πάνω από 500
χρόνια. «Οι μόνες εταιρείες που βγάζουν λεφτά είναι οι με-
γάλες». Ωστόσο, ούτε οι μεγάλες επιχειρήσεις της Τουρ-
κίας τα πάνε καλύτερα. Σχεδόν το ένα τρίτο από τις 500 με-
γαλύτερες εταιρείες της χώρας κατέγραψε λειτουργικές
ζημίες το περασμένο έτος, όπως σημειώνουν οι «Financial
Τimes». Η ανεργία αυξάνεται σε εθνικό επίπεδο, οι χρεο-
κοπίες πληθαίνουν και οι εταιρείες προειδοποιούν για αυ-
ξανόμενες δυσκολίες σε ολόκληρους κλάδους.

Η άμεση αιτία είναι το πρόγραμμα σταθεροποίησης που
εφαρμόστηκε πριν από δύο χρόνια από τον υπουργό Οικο-
νομικών Μεχμέτ Σιμτσέκ, πρώην τραπεζίτη της Merrill
Lynch. Η αποστολή του ήταν να απομακρύνει την οικονο-
μία της Τουρκίας, αξίας 1,3 τρισ. δολαρίων, από το χείλος
της υπερπληθωριστικής κρίσης και των ελλειμμάτων ισο-
ζυγίου που προκλήθηκαν σε μεγάλο βαθμό από τις πολιτι-
κές αύξησης της ανάπτυξης με όπλο τα χαμηλά επιτόκια
που προτιμούσε ο πρόεδρος Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν. Μέ-
χρι τον Φεβρουάριο η νέα στρατηγική φαινόταν να λει-
τουργεί. Ακόμα και ο Ερντογάν φαινόταν δεσμευμένος στο
ορθόδοξο πρόγραμμα υψηλών επιτοκίων και δημοσιονο-
μικής πειθαρχίας παρά το κόστος στη δημοτικότητά του.

Κινδύνεψε η λίρα,
αυξήθηκαν ξανά τα επιτόκια

Ο πληθωρισμός είχε μειωθεί σχεδόν στο μισό -από 75%
σε 40%- σε έναν χρόνο. Αν και εξακολουθούσε να είναι
υψηλός, η πτώση επέτρεψε στην κεντρική τράπεζα να αρ-
χίσει τις περικοπές των επιτοκίων. Ταυτόχρονα, η διεθνής
θέση του Ερντογάν ενισχυόταν: ο Αμερικανός πρόεδρος
Ντόναλντ Τραμπ τον κολακεύει, ενώ η Ευρώπη τον επιζητά
για τη στρατιωτική του ισχύ (η Τουρκία διαθέτει τον δεύτε-
ρο μεγαλύτερο στρατό του ΝΑΤΟ) ως ασπίδα ενάντια στη
Ρωσία και την αστάθεια της Μέσης Ανατολής. Αλλά τότε

επενέβησαν οι εσωτερικές πολιτικές εξελίξεις.
Στις 19 Μαρτίου η σύλληψη του μεγαλύτερου πολιτικού

αντιπάλου του Ερντογάν, του δημάρχου Κωνσταντινούπο-
λης και υποψήφιου προέδρου της αντιπολίτευσης Eκρέμ
Ιμάμογλου, με αφορμή κατηγορίες για διαφθορά, πυροδό-
τησε μαζικές διαδηλώσεις και οικονομικό πανικό. Η κεν-
τρική τράπεζα αναγκάστηκε να αυξήσει ξανά τα επιτόκια
και να καταναλώσει αποθέματα συναλλάγματος για να
σταθεροποιήσει τη λίρα.

Η χώρα τώρα παλεύει με τις πικρές συνέπειες αυτής της
κρίσης. Ξένες εταιρείες επανεξετάζουν τα επενδυτικά
τους σχέδια, οι χρηματοοικονομικοί επενδυτές αποχω-
ρούν και τα αυστηρά μέτρα σταθεροποίησης (τα επιτόκια
εμπορικών δανείων έφτασαν το ιστορικό υψηλό των 60%)
καθυστερούν την ανάκαμψη, επιμηκύνοντας την κρίση του
κόστους διαβίωσης.

Τα γκάλοπ δείχνουν ήττα
Οι οικονομικές δυσκολίες έχουν υπονομεύσει τη λαϊκή

υποστήριξη στον Ερντογάν, απειλώντας τα σχέδιά του να

παραμείνει στην εξουσία, τις γεωπολιτικές του φιλοδοξίες
και τις ειρηνευτικές διαπραγματεύσεις με Κούρδους μιλι-
ταριστές. Σύμφωνα με τις δημοσκοπήσεις, ο Ερντογάν θα
έχανε εύκολα από τον Ιμάμογλου αν οι εκλογές (προγραμ-
ματίζονται για το 2028) γίνονταν σήμερα.

Οι οικονομικές δυσκολίες έχουν δημιουργήσει φήμες
ότι ο Ερντογάν μπορεί να εγκαταλείψει το πρόγραμμα με-
ταρρυθμίσεων ή ακόμη και να απολύσει τον Σιμσέκ και
τον νέο κυβερνήτη της κεντρικής τράπεζας Φατίχ Καρα-
χάν. Αν συμβεί αυτό, οι τουρκικές αγορές θα βρεθούν σε
κατάρρευση, όπως προειδοποιούν οι οικονομολόγοι.
«Πολλοί πιστεύουν ότι η τουρκική πολιτική δεν είναι εν-
διαφέρουσα: ο Ερντογάν πάντα κερδίζει, η αντιπολίτευση
χάνει και στο ενδιάμεσο συμβαίνουν πολλά περίπλοκα
πράγματα», λέει ο Σελίμ Κορού, αναλυτής του think tank
Tepav. «Αλλά αν έχετε αυτή την άποψη, θα σας αιφνιδιά-
σουν οι εξελίξεις».

Τον Σεπτέμβριο του 2023 ο Ερντογάν ανακοίνωσε τη
στροφή προς ορθόδοξες οικονομικές πολιτικές εγκατα-
λείποντας τις αντισυμβατικές απόψεις του (είχε χαρακτη-
ρίσει τα επιτόκια «μητέρα και πατέρα του κακού»). Αλλά η
μεταβολή αυτή ήρθε αργά. Για 13 από τα 22 χρόνια που βρί-
σκεται στην εξουσία τα πραγματικά επιτόκια (αφαιρώντας
τον πληθωρισμό) ήταν αρνητικά, δίνοντας ώθηση σε μια
πιστωτικά τροφοδοτούμενη οικονομική ανάπτυξη. Αλλά
μέχρι το 2022 ο πληθωρισμός είχε ξεφύγει. Το 2023, μετά
τους σεισμούς και τις δαπάνες πριν από τις εκλογές, η οι-
κονομία υπερθερμάνθηκε. Το έλλειμμα τρεχουσών συ-
ναλλαγών έφτασε το 6% του ΑΕΠ, ενώ τα αποθέματα της
κεντρικής τράπεζας έφτασαν τα 60 δισ. δολάρια.

Φόβος για νέα νομισματική κρίση
Το πιστωτικό μοντέλο ανάπτυξης του Ερντογάν έχει

εξαντληθεί. «Πριν η κυβέρνηση μπορούσε να αυξήσει την
πίστωση, να τροφοδοτήσει ένα κατασκευαστικό “μπουμ”
και να κάνει τους πολίτες να ξοδεύουν», λέει ο Ρότζερ Κέ-
λι, πρώην οικονομολόγος της EBRD. «Αλλά αυτό το μοντέ-
λο πλέον δεν λειτουργεί». Αν ο Ερντογάν εγκαταλείψει τις
μεταρρυθμίσεις, η Τουρκία μπορεί να αντιμετωπίσει νέα
νομισματική κρίση. Με το 40% των καταθέσεων σε δολάρια
(ένα 10ετές χαμηλό), ο κίνδυνος είναι πραγματικός.

Το πρόγραμμα σταθεροποίησης 
που εφαρμόστηκε πριν από δύο χρόνια 

κλυδωνίζεται μετά τις αναταραχές 
που δημιουργήθηκαν από τη σύλληψη 

Ιμάμογλου, προκαλώντας οικονομικό πανικό

Η οικονομία 
της Τουρκίας
«γονατίζει» 
τον Ερντογάν
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Σε κρίσιμη κατάσταση νοσηλεύεται ο 35χρο-
νος που δέχτηκε πολλαπλές μαχαιριές από
συνομήλικό του τα ξημερώματα της Κυρια-

κής (29/6), σε πανηγύρι στην Αγία Παρασκευή της
Λέσβου. Το αιματηρό περιστατικό συνέβη κατά τη
διάρκεια του παραδοσιακού Πανηγυριού του Ταύ-
ρου.
Το θύμα, που είναι κάτοικος της Καλλονής, φέρει
18 τραύματα σε πρόσωπο, θώ-
ρακα, πλάτη και πλευρά, που
προκλήθηκαν μετά από έντονο
διαπληκτισμό με τον δράστη, ο
οποίος κατάγεται από την Άργε-
νο. Ο τραυματίας μεταφέρθηκε
χθες εσπευσμένα στο νοσοκο-
μείο Βοστάνειο και υποβλήθη-
κε σε πολύωρη χειρουργική
επέμβαση ενώ η κατάστασή του
χαρακτηρίζεται κρίσιμη αλλά
σταθερή. Ο φερόμενος ως δράστης συνελήφθη
από τις αστυνομικές αρχές και αναμένεται να αντι-
μετωπίσει κατηγορίες για απόπειρα ανθρωποκτο-
νίας.

Η ανακοίνωση της ΕΛΑΣ 
για το περιστατικό
Η ποινική δικογραφία που σχηματίστηκε σε βάρος
του περιλαμβάνει επίσης το αδίκημα της επικίνδυ-
νης σωματικής βλάβης, καθώς και παραβάσεις της
νομοθεσίας για τα όπλα. «Συνελήφθη, την Κυρια-
κή (29/6/2025) στη Λέσβο, από αστυνομικούς του
Αστυνομικού Τμήματος Αγίας Παρασκευής Λέ-
σβου, ημεδαπός, σε βάρος του οποίου σχηματί-
στηκε ποινική δικογραφία για το αδίκημα της πρό-
κλησης βαριάς σωματικής βλάβης. Ειδικότερα και
σύμφωνα με τα στοιχεία της έρευνας, ο συλλη-

φθείς, πρώτες πρωινές ώρες σήμερα στην περιο-
χή της Αγίας Παρασκευής στη Λέσβο, ενεπλάκη
σε επεισόδιο με έτερο ημεδαπό, κατά τον χρόνο
του οποίου τραυμάτισε σοβαρά τον τελευταίο με
αιχμηρό αντικείμενο, σε διάφορα σημεία του σώ-
ματός του», γνωστοποίησε η Αστυνομία.
«Τον είδε να κινείται προς το μέρος του, να είναι
προκλητικός, να βρίζει, να φωνάζει και να χτυπιέ-

ται και χωρίς να του πει ούτε μία
κουβέντα, δεν πρόλαβε να του
πει τι συμβαίνει, τι έχεις ας πού-
με, έβγαλε το μαχαίρι και άρχι-
σε να τον καρφώνει. Δεκαοκτώ
μαχαιριές. Ούτε μία ούτε δύο,
δεκαοκτώ. Δηλαδή, πώς ζει το
αδελφάκι μου αυτήν τη στιγ-
μή… Του έχουν βάλει τέσσερις
φιάλες αίμα. Παραλίγο να πεθά-
νει από αιμορραγία», υποστήρι-

ξε ο αδερφός του θύματος.

«Δεν μαχαίρωσε, γιατί
δεν είχε πάνω του μαχαίρι»
Ωστόσο η πλευρά του κατηγορούμενου διαψεύδει
ότι ο 35χρονος χρησιμοποίησε μαχαίρι κατά τη
διάρκεια του καβγά στην Αγία Παρασκευή, στη Δυ-
τική Λέσβο. «Είναι και ο ίδιος αρκετά σοβαρά
τραυματισμένος, δεν μαχαίρωσε κανέναν, γιατί
δεν είχε μαχαίρι. Τα τραύματα προήλθαν από σπα-
σμένα μπουκάλια σαμπάνιας και από άλλα αντικεί-
μενα που βρίσκονταν διάσπαρτα στο πάτωμα. Οι
δύο άντρες είχαν πιαστεί στα χέρια νωρίτερα και
συνεπλάκησαν άγρια. Όταν θα γίνει γνωστό το κα-
τηγορητήριο, θα μπορέσουμε να πούμε περισσό-
τερα», αναφέρουν πληροφορίες του iefimerida.gr
από το περιβάλλον του 35χρονου.

Το ματωμένο πανηγύρι
της Αγίας Παρασκευής 

Μάχη για τη ζωή του δίνει
35χρονος που φέρει 

18 τραύματα από μαχαίρι, όπως
υποστηρίζει η οικογένειά του -

Τι υποστηρίζει η πλευρά
του φερόμενου ως δράστη 

που συνελήφθη

ΛΕΣΒΟΣ

Μπαράζ ελέγχων 
από την Τροχαία: 
Παραβάτης
ο ένας στους τέσσερις

Σε πλήρη εξέλιξη βρίσκεται τις
τελευταίες ημέρες εκτεταμένη
επιχείρηση ελέγχων από τη Διεύ-
θυνση Τροχαίας Αττικής, που προ-
βαίνει σε σαρωτικούς ελέγχους
βάζοντας στο στόχαστρο τις πιο
επικίνδυνες παραβάσεις του Κώ-
δικα Οδικής Κυκλοφορίας. 

Μάλιστα, το βράδυ του Σαββά-
του βεβαιώθηκαν 266 παραβάσεις
στο πλαίσιο εξόρμησης, που ανα-
πτύχθηκε σε κεντρικές οδικές αρ-
τηρίες της Νοτιοανατολικής Αττι-
κής στο σύνολο 1.076 ελέγχων.
Αστυνομικοί των Ομάδων Ελέγχου
και Πρόληψης Τροχαίων Ατυχη-
μάτων (ΟΕΠΤΑ) της Διεύθυνσης
Τροχαίας Αττικής, της ΟΠΚΕ, της
Ομάδας ΔΙΑΣ, της Διεύθυνσης
Αστυνομικών Επιχειρήσεων Αττι-
κής και του Α’ Τμήματος Τροχαίας
Νοτιοανατολικής Αττικής πραγμα-
τοποίησαν συστηματικούς και
στοχευμένους ελέγχους σε κεν-
τρικές οδικές αρτηρίες της Νοτι-
οανατολικής Αττικής με έμφαση
σε παραβάσεις που σχετίζονται με
την οδήγηση υπό την επήρεια αλ-
κοόλ, την ταχύτητα και τη μη χρή-
ση προστατευτικών μέσων.

Συγκεκριμένα, διενεργήθηκαν
1.076 έλεγχοι σε κεντρικές οδικές
αρτηρίες των λεωφόρων Ποσει-
δώνος, Αλίμου, Αθηνών-Σουνίου
και βεβαιώθηκαν 266 παραβάσεις,
όπως, ενδεικτικά, για τέλεση αυ-
τοσχέδιων αγώνων, επικίνδυνους
ελιγμούς, επίδειξη ικανοτήτων, μη
χρήση κράνους και ζώνης ασφα-
λείας, υπερβολική ταχύτητα. Επι-
πλέον, πραγματοποιήθηκαν αφαι-
ρέσεις 37 αδειών ικανότητας οδή-
γησης, 18 αδειών κυκλοφορίας
και 37 κρατικών πινακίδων.

Οι έλεγχοι θα συνεχιστούν με
την ίδια ένταση και θα διενερ-
γούνται σε περιοχές της Αττικής
που παρουσιάζουν αυξημένη και
επικίνδυνη παραβατικότητα το
επόμενο διάστημα. Επειδή τα
πρώτα στοιχεία δείχνουν εκατον-
τάδες παραβάσεις, που ολοένα και
αυξάνονται, το μήνυμα των Αρχών
είναι σαφές: η ασφάλεια στους
δρόμους είναι αδιαπραγμάτευτη.

Το ξέσπασμα 
των γονιών
της Κυριακής Γρίβα 
στον φονιά 
της κόρης τους

Κάθε φορά που οι γονείς της Κυ-
ριακής Γρίβα έρχονται πρόσωπο με
πρόσωπο με τον άνθρωπο που έκο-
ψε βίαια το νήμα της ζωής του
27χρονου κοριτσιού, η κατάσταση
γίνεται έκρυθμη στη δίκη για την
αποτρόπαια δολοφονία. Η ακροαμα-
τική διαδικασία, όμως, δεν έχει αρ-
χίσει ακόμα, καθώς χθες το δικαστή-
ριο οδηγήθηκε σε νέα διακοπή για
λόγους ανωτέρας βίας, εξαιτίας κω-
λυμάτων δυο ενόρκων. 

Ο πατέρας του κοριτσιού, Θανάσης
Γρίβας, βρέθηκε στο ένα μέτρο από
τον 40χρονο δράστη της στυγερής
δολοφονίας, που είχε συγκλονίσει το
πανελλήνιο. Του φώναξε «καλώς
τον, τσόγλανε. Θα μας πεις για επιλε-
κτική μνήμη; Καμία αυτοκτονία θα
μας πεις; Για ζήτα μου συγγνώμη». Ο
κατηγορούμενος δεν σήκωσε το
βλέμμα του να δει τον πατέρα της
Κυριακής, την οποία μαχαίρωσε έξω
από το Αστυνομικό Τμήμα των Αγίων
Αναργύρων. Η μητέρα της 27χρονης
δεν αντέχει να βρίσκεται στον ίδιο
χώρο με τον δολοφόνο του παιδιού
της. «Φοβάμαι», λέει, αλλά στέλνει
το μήνυμα στους δικαστές «να μην
τον ρίξουν στα μαλακά», αν επικαλε-
στεί ψυχολογικά προβλήματα. 

Η ακροαματική διαδικασία αναμέ-
νεται να αρχίσει αύριο με την κατά-
θεση του πατέρα της Κυριακής Γρί-
βα. Με ενδιαφέρον, ωστόσο, αναμέ-
νονται και οι καταθέσεις των αστυνο-
μικών που εμπλέκονται στην υπόθε-
ση, καθώς η Κυριακή Γρίβα είχε ζη-
τήσει τη βοήθειά τους, λίγα λεπτά
πριν από τη δολοφονία της. Ήδη, σε
βάρος τους έχει ασκηθεί ποινική
δίωξη κακουργηματικού χαρακτήρα
και σύμφωνα με τους συνηγόρους
πολιτικής αγωγής, είναι πιθανό να
κάνουν χρήση του δικαιώματος σιω-
πής, προκειμένου να εξαλείψουν τον
κίνδυνο αυτοενοχοποίησης.

Κωνσταντίνος Γεώργιζας
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Μάθαμε να ζούμε με την Covid-19
και τις παραλλαγές της, οι οποίες ευ-
τυχώς δεν ανεβάζουν τους λεγόμε-
νους σκληρούς δείκτες και δεν προ-
καλούν προβλήματα με βαριές νοση-
λείες όπως κάποτε, ωστόσο από τα
μέσα Ιουνίου παρατηρείται μια μικρή
αύξηση περίπου στο 15% στη ζήτηση
αντιιικών φαρμάκων για την αντιμε-
τώπιση της νόσου. Κάθε καλοκαίρι
παρατηρούμε μια αύξηση των θετι-
κών κρουσμάτων με τον τουρισμό,
τον συγχρωτισμό και τις μετακινήσεις
πληθυσμών. Μάλιστα, πριν από λίγες

μέρες είχε νοσήσει και ο υπουργός
Υγείας. Οι πληροφορίες αναφέρουν
πως δεν υπάρχει κάποια ιδιαίτερη
ανησυχία από την επικρατούσα αυτήν
τη στιγμή παραλλαγή της Όμικρον,
ωστόσο έχουμε νοσήσεις και μάλιστα
κάποιες χρήζουν, σύμφωνα με τους
γιατρούς που κάνουν και τις αιτήσεις,
αντιιικής φαρμακευτικής αγωγής.
Σύμφωνα με πληροφορίες μας, μέχρι
και χθες το απόγευμα νοσηλεύονταν
με Covid-19 σε απλά κρεβάτια 67 άτο-
μα και 6 άτομα σε μονάδες ειδικών
λοιμώξεων. Ο ΕΟΔΥ παρακολουθεί

στενά και επιτηρεί τις λοιμώξεις του
αναπνευστικού, ωστόσο για την καλο-
καιρινή περίοδο θα έχουμε ξανά νέα
ενημέρωση με ανάρτηση στην ιστο-
σελίδα του φορέα στις 3 Ιουλίου, στις
7 Αυγούστου και στις 4 Σεπτεμβρίου.
Εκεί που πρέπει να είμαστε προσε-
κτικοί και φέτος είναι με τα κουνού-
πια, με κατάλληλα μέτρα αντικουνου-
πικής προστασίας, όπως σήτες και ει-
δικά εντομοαπωθητικά, καθώς από
το τσίμπημα του μολυσμένου κου-
νουπιού υπάρχει κίνδυνος λοίμωξης
από τον ιό του Δυτικού Νείλου.

Αύξηση της ζήτησης αντιιικών για την Covid-19 Θύμα διαδικτυακής απάτης
ο Σωτήρης Τσιόδρας

Σε μια περίοδο που έχουμε δει με τη χρήση του ΑΙ
να γίνονται απίθανα πράγματα, ο καθηγητής Παθο-
λογίας-Λοιμωξιολογίας Σωτήρης Τσιόδρας, ο
οποίος μπήκε σε κάθε ελληνικό σπίτι μέσα από την
ενημέρωση για την πορεία του κορονοϊού, ενημέρω-
σε μέσα από το Fb και το Χ ότι έχει πέσει θύμα απάτης
και φέρεται να διαφημίζει προϊόντα με τα οποία δεν έχει απολύτως καμία
σχέση. Ο ίδιος έγραψε χαρακτηριστικά στο Χ: «Δεν έχω καμία σχέση με
ψευδείς διαφημίσεις προϊόντων υγείας μέσω ΑΙ. Η χρήση του ονόματός
μου και ψευδών δηλώσεων αποτελεί παραπληροφόρηση. Συνιστώ εμπι-
στοσύνη μόνο σε ιατρούς και επίσημες πηγές. Έχω κινηθεί νομικά για την
προστασία της αλήθειας και της δημόσιας υγείας». 

Μέχρι 15 Ιουλίου «βραχιολάκι»
σε όλα τα νοσοκομεία της 1ης ΥΠΕ 

T
ην κατάσταση που επικρατεί στο ΕΣΥ αυτή την περίοδο
αλλά και το πώς είναι οι πληρότητες στα νησιά μας σε
σχέση με το υγειονομικό προσωπικό περιέγραψε χθες

σε συνέντευξη στην εκπομπή «Συνδέσεις» στην ΕΡΤnews ο
υπουργός Υγείας. Για το σύστημα ηλεκτρονικής ιχνηλάτησης
στα ΤΕΠ των νοσοκομείων ανέφερε: «Όταν ξεκινήσαμε την
προσπάθειά μας για τις εφημερίες, ο μέσος όρος αναμονής
σε μεγάλα νοσοκομεία ήταν πάνω από 9 ώρες. Προχωρήσα-
με σε μια σειρά μέτρων. Μετρήσαμε ότι είχαμε πρόβλημα

στην έλλειψη τραυματιοφορέων και προσλά-
βαμε 500 τραυμα-
τιοφορείς. Μετρή-
σαμε ότι είχαμε
πρόβλημα στη διά-
γνωση των ακτινο-
διαγνωστικών εξε-
τάσεων και δώσαμε
δικαίωμα outsour-
cing για να μπορούν

να γίνονται διαγνώσεις το βράδυ με
ιδιώτη ακτινολόγο ή με επισυμβά-
σες ακτινολόγου εξ αποστάσεως. Εντοπίσαμε ότι στον μεγά-
λο χαμό της εφημερίας ο κόσμος ήταν σε σύγχυση, δεν ήξερε
πού να πάει και τοποθετήσαμε τους εθελοντές του Ελληνικού
Ερυθρού Σταυρού. Προσλάβαμε επιπλέον γιατρούς και νο-
σηλευτές σε όλα τα ΤΕΠ και έχουμε 100% επιτυχία στις προσ-
λήψεις. Έχουμε λάβει 15 μέτρα και τώρα βάλαμε το ηλεκτρο-
νικό βραχιολάκι, όπου μετράει τα πραγματικά αποτελέσματα
όλων αυτών των μεταρρυθμίσεων. Στον Ευαγγελισμό έχουμε
πλέον μέσο όρο αναμονής 5,5 ώρες και στο “Γεννηματάς” πε-
ρίπου το ίδιο. Άρα, έχουμε πάει από τις 9 με 10 ώρες στο μισό.
Είναι οι καρποί μιας συγκροτημένης δουλειάς που δεν είχε
γίνει ποτέ στο παρελθόν».

Ο υπουργός τόνισε πως μέχρι τις 15 Ιουλίου θα έχει εφαρ-
μοστεί το «βραχιολάκι», δηλαδή το ηλεκτρονικό σύστημα
ιχνηλάτησης των ασθενών, σε όλα τα νοσοκομεία της 1ης
Υγειονομικής Περιφέρειας. Τον επόμενο μήνα θα εφαρμο-

στεί και στο Αττικόν, στο μεγαλύτερο νοσοκομείο της 2ης
Υγειονομικής Περιφέρειας.

Νησιά: 65% περισσότεροι αγροτικοί γιατροί
Αισιόδοξα είναι τα πράγματα στα νησιά μας, καθώς, σύμ-

φωνα με τον κ. Γεωργιάδη, φέτος υπάρχουν 65% περισσότε-
ροι αγροτικοί γιατροί στα νησιά μας: «Σε μια σειρά δύσκολων
και άγονων περιοχών, όπως, παραδείγματος χάρη, η νήσος
Κως, όπου πέρυσι είχαμε τη μεγάλη φασαρία με τους παθο-
λόγους, φέτος έχουμε τρεις παθολόγους. Από μηδέν τρεις.

Είναι μια πολύ μεγάλη διαφορά».
Μεγάλη είναι η ανταπόκριση των

χρόνια πασχόντων στο να λαμβάνουν
το φάρμακό τους στο σπίτι δωρεάν.
«Η μεταρρύθμιση της αποστολής
φαρμάκων υψηλού κόστους στο σπί-
τι είναι κάτι που έχουμε δουλέψει
πολύ και είμαι περήφανος γιατί πήγε
υπερβολικά καλά. Τα μοντέλα που εί-
χαμε έλεγαν ότι οι πρώτοι δύο μήνες
θα είναι μια δοκιμαστική περίοδος με

1.000 περίπου συνταγές τη μέρα και, προϊόντος του χρόνου,
θα έφταναν τις 2.000 με 3.000 συνταγές τη μέρα. Άρα, θα
μπορούσαμε να έχουμε έναν χρόνο προσαρμογής. Τελικά
φτάσαμε στις 3.500 με 4.000 συνταγές μέσα σε μια εβδομά-
δα. Η ανάγκη του κόσμου για αυτό ήταν τεράστια. Αυτό δημι-
ούργησε κάποια προβλήματα logistics στις παραδόσεις. Θα
λυθούν, πιστεύω, αυτή την εβδομάδα, έχουμε ζητήσει ενι-
σχύσεις, θα πάνε όλα καλά. Ευχαριστώ τον κόσμο γιατί αγκά-
λιασε πολύ όλη αυτή την προσπάθεια», ανέφερε ο υπουργός
Υγείας, λέγοντας ακόμα ότι «την Πέμπτη, στο νομοσχέδιο για
το αλκοόλ και τον καπνό, ψηφίζουμε την τροπολογία που θα
μας επιτρέψει να ζητάει ο ασθενής όχι μόνο να παραλάβει
στο σπίτι του τα φάρμακα υψηλού κόστους, αλλά να μπορεί
να τα παραλάβει και από το φαρμακείο της επιλογής του. Με
αυτό τον τρόπο ο φαρμακοποιός θα μπορεί να δίνει και τις αν-
τίστοιχες οδηγίες στους ασθενείς». 

Γράφει 
η Κατερίνα 

Παπακωστοπούλου 
kpapakosto@yahoo.gr

Όλα όσα είπε ο υπουργός Υγείας 
για τις προσλήψεις γιατρών,

νοσηλευτών και τραυματιοφορέων
και για την επιτυχία

με τη διανομή κατ’ οίκον φαρμάκων
υψηλού κόστους

ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ
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ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ

Ο Γκιουλέκας έκανε
τη ΔΕΘ... think tank

Όχι, δεν ήταν άλλη μια βαρετή ημερίδα με κέτε-
ρινγκ. Ο ΥΜΑΘ Κωνσταντίνος Γκιουλέκας συγκέν-
τρωσε στη ΔΕΘ τα βαριά ονόματα της Θεσσαλονίκης
-από πρυτάνεις μέχρι προέδρους επιμελητηρίων-
και άνοιξε συζήτηση για τη σύνδεση πανεπιστημίων
με την αγορά εργασίας. Θυμίζει λίγο τα πάνελ του
Νταβός με θεσσαλονικιώτικη προφορά και πίεση να
παραχθεί κάτι ουσιαστικό. Θα δούμε αν θα μείνει
στα λόγια ή θα περάσει σε εφαρμογή.

Ποτίζοντας τις ελπίδες: Η μάχη
του νερού στη Θεσσαλονίκη

Στον καύσωνα
των 40+ βαθμών
δεν διψούν μόνο οι
άνθρωποι. Τα δέν-
τρα που φυτεύτη-
καν τους τελευταί-
ους μήνες σε κάθε
γωνιά της πόλης…
ζητούν και αυτά τη
δική τους δροσιά. Η
αντιδημαρχία Πρα-
σίνου έχει επιστρα-
τεύσει υδροφόρες, λάστιχα και κουβάδες - σε ένα
μαραθώνιο πότισμα με στόχο να μην ξεραθεί το...
όνειρο μιας πιο πράσινης Θεσσαλονίκης. Γιατί στην
τελική, αν δεν αντέξουν τα δέντρα, ποιος θα μείνει
να μας σκιάσει;

Μια ευχή, μια περιπατητούρα,
μια δόση ανθρωπιάς

Η Γραμματεία Δικαιωμάτων του Παιδιού της ΝΔ
στη Θεσσαλονίκη δεν περιορίστηκε σε δελτία Τύ-
που. Στήριξε έμπρακτα την ευχή του 5χρονου Γιώρ-
γου, που ήθελε να σταθεί και να περπατήσει. Και χά-
ρη στο Make-A-Wish και την κινητοποίηση της το-
πικής Διοικούσας η ευχή πραγματοποιήθηκε. Ο
πρόεδρος Ζήσης Ιωακειμόβιτς το είπε απλά: «Δεν
υπάρχει μεγαλύτερη ικανοποίηση από το να γεμί-
ζεις τα μάτια των παιδιών με φως». Ειδικά όταν η
πολιτική καταφέρνει να ξεφύγει από τα μικροκομ-
ματικά και να θυμίσει γιατί αξίζει.

Ο Γιουτίκας το πάλεψε...
και το ’σπρωξε στις ράγες

Δεν ήταν πάντα ο πρώτος τίτλος στα πρωτοσέλιδα,
αλλά ήταν εκεί - επίμονος, διακριτικός, μεθοδικός.
Ο Κώστας Γιουτίκας, αντιπεριφερειάρχης Θεσσαλο-
νίκης, δεν άφησε ποτέ να ξεχαστεί ο Δυτικός Προ-
αστιακός Σιδηρόδρομος. Και τώρα δικαιώνεται,
αφού το έργο προχωρά με ημερομηνία έναρξης την
άνοιξη του 2026. Αν είστε από αυτούς που γκρινιά-
ζουν για «ξεχασμένα δυτικά», μάλλον του χρωστάτε
ένα «μπράβο».

Πολιτική παραλία δεν υπάρχει φέτος. Η τοπική Διοικούσα της ΝΔ, μαζί
με τη Γραμματεία Εργαζομένων και την Κατερίνα Ζιούτα, ξεκίνησε νέα
δράση με τίτλο «Δίπλα σε εργαζομένους και επιχειρήσεις - Δικαίωμα
στην ενημέρωση». Εντάξει, το όνομα θυμίζει συνδικαλιστική μπροσούρα
90s, αλλά το περιεχόμενο κινείται σε ταχύτητες TikTok - ανά επάγγελμα
και ανά δράση. Το πείραμα μόλις ξεκίνησε.

Καλοκαίρι δεν σημαίνει ραστώνη 
για τη ΝΔ Θεσσαλονίκης Σε ρυθμό ευρωπαϊκού lobbying κινούνται αυτές τις μέρες

οι δήμαρχοι της Θεσσαλονίκης με φόντο τις Βρυξέλλες. Αγγε-
λούδης και Καϊτεζίδης, μεταξύ άλλων, θα συμμετάσχουν στη
σύνοδο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής των Περιφερειών με φόν-
το τον βιώσιμο τουρισμό και το μέλλον της αγροτικής πολιτι-
κής. Μένει να δούμε αν θα επιστρέψουν με λύσεις ή απλώς με
φωτογραφίες έξω από το Berlaymont.

Οι δήμαρχοι πάνε Ευρώπη

Μ
ε 16 χρόνια κάθειρξη δεν ήταν καθόλου «γλυκιά» η κατάληξη για
τον αποκαλούμενο και «νονό των λουκουμάδων», που κρίθηκε
ένοχος από το Τριμελές Εφετείο Κακουργημάτων Θεσσαλονί-

κης για εκβιασμούς και συγκρότηση συμμορίας με φόντο τις χρυσοφό-
ρες παραλίες της Σιθωνίας στη Χαλκιδική. Ο 42χρονος, φερόμενος ως
αρχηγός της «μαφίας των λουκουμάδων», οδηγείται στις φυλακές, κα-
θώς το δικαστήριο του αρνήθηκε κάθε ελαφρυντικό και δεν έδωσε ανα-
σταλτικό χαρακτήρα στην έφεση.

Σύμφωνα με το κατηγορητήριο, ο ίδιος και οι συνεργοί του επιχείρησαν
να ελέγξουν με κάθε τρόπο τα πιο προσοδοφόρα σημεία πώλησης λου-
κουμάδων με μεθόδους που θύμιζαν οργανωμένο έγκλημα: απειλές, εκ-
βιασμοί, ξυλοδαρμοί. Όπως προέκυψε από την έρευνα, η δράση της ομά-
δας εκτεινόταν τουλάχιστον από τον Μάιο έως τον Σεπτέμβριο του 2021.
Αν και ο βασικός κατηγορούμενος αρνήθηκε όλες τις πράξεις στην απο-

λογία του, το δικαστήριο τον έκρινε ένοχο για σειρά αδικημάτων - μεταξύ
αυτών, η εκβίαση κατ’ εξακολούθηση και η συμμετοχή σε εγκληματική
ομάδα. Αντίθετα, αθωώθηκε για δύο βαρύτερες κατηγορίες: την απόπει-
ρα ανθρωποκτονίας σε βάρος μικροπωλητή στη Νικήτη και την εμπορία
ανθρώπων που σχετιζόταν με τη διαχείριση αλλοδαπών εργαζομένων.

Στο εδώλιο κάθισαν συνολικά 12 άτομα. Ορισμένοι αθωώθηκαν, ενώ
άλλοι καταδικάστηκαν σε ποινές φυλάκισης, οι οποίες είτε μετατράπηκαν
σε χρηματικές ποινές είτε τους χορηγήθηκε αναστολή στην έφεση.

Η υπόθεση ήρθε στο φως έπειτα από αιματηρό περιστατικό στην καρ-
διά του καλοκαιριού στη Νικήτη, όταν μικροπωλητής δέχτηκε επίθεση,
για την οποία τελικώς δεν καταδικάστηκε ο 42χρονος. Ωστόσο, η ενδελε-
χής αστυνομική έρευνα, που ακολούθησε, αποκάλυψε ένα πολυπλόκαμο
δίκτυο ελέγχου και εκφοβισμού στους πιο πολυσύχναστους παραλια-
κούς διαδρόμους της Χαλκιδικής.

Ο Θόδωρος Καράογλου
και η διπλωματία
με άρωμα Πόρτο

Βαλίτσα στο ένα χέρι, χαμόγελο στο
άλλο. Ο Θόδωρος Καράογλου, βουλευ-
τής της Β’ Θεσσαλονίκης, έφυγε από την
ελληνική κάψα και προσγειώθηκε στο
πιο... δροσερό Πόρτο της Πορτογαλίας.
Εκεί, στο περιθώριο της Συνόδου της
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του ΟΑ-
ΣΕ, συμμετέχει στις εργασίες της Επι-
τροπής για την Οικονομία, την Τεχνολο-
γία και το Περιβάλλον. Μην απορήσετε
αν δείτε σε λίγες μέρες κάποια πορτο-
γαλική καινοτομία να φτάνει στη Θέρμη.
Το networking είναι το νέο lobbying.

Ο Βαρτζόπουλος και
οι... ψηφιακές μετάνοιες
στο Άγιο Όρος

Αντί για συνδέσεις 5G, προτίμησε
σύνδεση με τα... Άνω. Ο υφυπουργός
Υγείας Δημήτρης Βαρτζόπουλος βρέ-
θηκε στο Άγιο Όρος για ένα προσκύνη-
μα που έμοιαζε περισσότερο με...
πνευματικό reboot. Επισκέφτηκε μο-
νές, εκκλησίες και Κέντρα Υγείας (ως
όφειλε), δηλώνοντας δημόσια πως
«κάθε προσκύνημα είναι μια εμπειρία
πνευματικής αναγέννησης». Ίσως γιατί
στην εποχή των fake news μόνο η πί-
στη μένει offline.

Οικογενειακή χαρά
στο Υπουργικό
με κόκκινη καρδιά

Η Μελίνα Δερμεντζοπούλου δεν
έκρυψε τον ενθουσιασμό της για την
υπουργοποίηση του αδελφού της Χρή-
στου. Ανέβασε φωτογραφία, κόκκινη
καρδιά και όλα τα συναφή - δείχνοντας
πως στην πολιτική δεν χωρά μόνο τε-
χνοκρατία αλλά και αδελφική συγκί-
νηση. Η οικογενειακή δυναμική της
Βορείου Ελλάδος καλά κρατεί και
ενίοτε επιβραβεύεται με... υπουργικές
θητείες.

Χαλκιδική: 16 χρόνια φυλακή στον φερόμενο
ως νονό της μαφίας των λουκουμάδων
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Διαψεύδει 
την καταγγελία 
ο Μαμαλάκης

Με τον πιο κατηγορηματικό τρόπο
διέψευσε ο δήμαρχος Αγίου Δημητρίου
Στέλιος Μαμαλάκης την ανακοίνωση-
καταγγελία του Συνδικάτου ΟΤΑ Αττικής,
που κατηγορούσε τη δημοτική αρχή ότι
έστειλε δημοτικούς υπαλλήλους στους
δρόμους για να μαζέψουν ογκώδη αντι-
κείμενα σε συνθήκες καύσωνα. Όπως
επισημαίνει, μεταξύ άλλων, στην ανα-
κοίνωσή της, «θεωρούμε άδικο και απα-
ράδεκτο να διαδίδονται τέτοια ψεύδη,
όταν η δημοτική αρχή, με αίσθημα ευ-
θύνης και για προληπτικούς και μόνο
λόγους, έχει λάβει όλα τα αναγκαία μέ-
τρα για την προστασία των εργαζομένων
και των δημοτών μας κατά τη διάρκεια
των υψηλών θερμοκρασιών». Μάλιστα,
γίνεται σαφές πως το μοναδικό συνερ-
γείο που δούλεψε τις συγκεκριμένες
ώρες ήταν αυτό της αποκομιδής απορ-
ριμμάτων από τις λαϊκές αγορές, γιατί
δεν μπορεί να γίνει αλλιώς, ενώ τις συγ-
κεκριμένες μέρες αναβλήθηκαν όλες οι
δραστηριότητες και οι εκδηλώσεις που
ήταν προγραμματισμένες από τον δήμο. 

«Όχι» στην οχετοποίηση
του Ποδονίφτη

Ομόφωνη ήταν η αρνητική γνωμοδό-
τηση του δημοτικού συμβουλίου Νέας
Φιλαδέλφειας-Νέας Χαλκηδόνας σχε-
τικά με την οχετοποίηση ενός από τα τε-
λευταία φυσικά τμήματα του ρέματος
Ποδονίφτη. Καθοριστικές ήταν τόσο η
αρνητική εισήγηση της αντιδημάρχου
Ευτυχίας Παπαλουκά, υπέρ της απόρρι-
ψης της μελέτης μετατροπής του υγρο-
τοπικού οικοσυστήματος σε πέτρινο
αγωγό μεταφέροντας την άποψη του
δημάρχου Γιάννη Τομπούλογλου, όσο
και η παρέμβαση της προέδρου του
Συλλόγου των Πολιτών υπέρ των Ρεμά-
των Χρυσάνθης Γεωργίου. Μετά την
απόρριψη της μελέτης από τους Δή-
μους Αθηναίων και Ν. Φιλαδέλφειας-Ν.
Χαλκηδόνας, το ραντεβού για την επό-
μενη «μάχη» έχει δοθεί στο Περιφερει-
ακό Συμβούλιο Αττικής, όταν θα εισαχ-
θεί για γνωμοδότηση...

Λύση από την περιφέρεια για την «πολύπαθη
λαϊκή» στη Γλυφάδα

Εξηγήσεις σχετικά με το θέμα της χωροταξικής
μετακίνησης της κεντρικής λαϊκής αγοράς από τον
χώρο που λειτουργούσε μπροστά από το δημαρχείο
της Γλυφάδας, στην παραλιακή οδό Διαδόχου Παύ-
λου, έδωσε ο αντιπεριφερειάρχης Νοτίου Τομέα
Χρήστος Θεοδωρόπουλος, καθώς το ζήτημα είναι
μείζον τόσο για το καταναλωτικό κοινό όσο και τους
παραγωγούς-εμπόρους. Όπως αποκαλύπτει ο αντιπεριφερειάρχης (προφανώς λό-
γω της αδυναμίας της διοίκησης του δημάρχου Γιώργου Παπανικολάου να πείσει
τους εμπλεκόμενους), σε διευρυμένη συνάντηση στο γραφείο του, παρουσία όλων
των φορέων, οι εκπρόσωποι τόσο του Δήμου Γλυφάδας όσο και των λαϊκών αγορών
διατύπωσαν το απολύτως εύλογο αίτημα να δοκιμαστεί στην πράξη η ανωτέρω λύση.
Για να συμβεί αυτό, χρειάστηκε ο Δήμος Γλυφάδας να διαβεβαιώσει πως σύντομα θα
έχει ολοκληρώσει τα συνοδά έργα, που θα διευκολύνουν τη στάθμευση των οχημά-
των των χρηστών. Έτσι, πάρθηκε η απόφαση για πιλοτική λειτουργία της λαϊκής αγο-
ράς για δύο εβδομάδες και μετά... βλέπουμε. 

Τ
εράστια ευθύνη στη δημοτική αρχή Ιλίου κα-
ταλογίζουν με ανακοινώσεις τους η ΠΟΕ-
ΟΤΑ και η ΔΑΣ-ΟΤΑ για τον θάνατο του εργα-

ζομένου που είχε υποχρεωθεί να δουλεύει σε συν-
θήκες καύσωνα. Ο άτυχος εργαζόμενος ήταν 65
ετών, οικογενειάρχης και πατέρας ενός παιδιού. Εί-
χε προσληφθεί στον δήμο με το Πρόγραμμα της ΔΥ-
ΠΑ 55-74 ως οικοδόμος και άφησε την τελευταία
του πνοή την ώρα που εργαζόταν σε εξωτερικές ερ-
γασίες ανακατασκευής αθλητικού κέντρου που
ανήκει στον δήμο.

Χαρακτηριστικό είναι ότι, μεταξύ άλλων, οι ομο-
σπονδίες εργαζομένων στους δήμους επιρρίπτουν
τεράστιες ευθύνες στη δημοτική αρχή υποστηρί-
ζοντας ότι «είναι εγκληματικό οι εργαζόμενοι αυτοί,
ηλικίας 55-74 ετών, να μην έχουν εξεταστεί από τον
γιατρό εργασίας ούτε μία φορά. Ο συνάδελφος κλή-
θηκε να εργαστεί ημέρα Σάββατο, δουλεύοντας
στην ουσία 6ήμερο με αντάλλαγμα ένα ρεπό και μά-
λιστα μετά από δύο ημέρες συνθηκών καύσωνα, με
πολύ υψηλές θερμοκρασίες, σε εξωτερικό χώρο.
Πόσο απάνθρωπο και απαράδεκτο είναι εργάτες
που βρίσκονται ένα βήμα πριν από τη σύνταξη να
δουλεύουν σε συνθήκες καύσωνα σε εξωτερικές
εργασίες; Αφού ακόμη και τις δύο ημέρες που προ-
ηγήθηκαν, με 42 βαθμούς θερμοκρασία υπό σκιά,

δούλευαν μέχρι τις 12 το μεσημέρι μέσα στο λιοπύ-
ρι. Πώς θα μπορούσε να χαρακτηριστεί η στάση της
δημοτικής αρχής, αν όχι ως εργοδοτική αυθαιρεσία,
όταν δεν έχουν χορηγήσει μέχρι και σήμερα κανένα
μέσο ατομικής προστασίας σε αυτούς τους εργαζό-
μενους;». Να σημειώσουμε πως και ο πρώην δή-
μαρχος Ιλίου Νίκος Ζενέτος στην ανακοίνωση συλ-
λυπητηρίων που εξέδωσε επισημαίνει πως «θεω-
ρούμε απαράδεκτο να υποχρεώνονται εργαζόμε-
νοι, ιδίως όσοι ανήκουν σε ομάδες υψηλού κινδύ-
νου, να εκτελούν βαριές οικοδομικές εργασίες σε
εξωτερικούς χώρους υπό συνθήκες καύσωνα. Στο
παρελθόν η διακοπή εργασιών που έθεταν σε κίν-
δυνο την υγεία και τη ζωή των εργαζομένων αποτε-
λούσε πάγια πρακτική». 

ΚΕΔΕ: Ισχυρό μήνυμα ενίσχυσης 
της νησιωτικής πολιτικής  

Με τεκμηριωμένες προτάσεις υπέρ της ουσιαστικής ενίσχυσης της νησιω-
τικότητας παρουσιάστηκε ο πρόεδρος της Κεντρικής Ένωσης Δήμων Ελλά-
δας (ΚΕΔΕ) Λάζαρος Κυρίζογλου στο συνέδριο με θέμα «Νησιωτικότητα, Δη-
μόσια Πολιτική και Τοπική Αυτοδιοίκηση», το οποίο διοργάνωσαν από κοινού
η ΕΕΤΑΑ και η ΓΓ Αιγαίου και Νησιωτικής Πολιτικής του υπουργείου Ναυτι-
λίας και Νησιωτικής Πολιτικής με αφορμή τη συμπλήρωση 40 ετών λειτουρ-
γίας της ΕΕΤΑΑ. Παρουσιάζοντας τις βασικές προτάσεις της ΚΕΔΕ για την ενί-
σχυση της νησιωτικής πολιτικής, ο κ. Κυρίζογλου υποστήριξε την κατάρτιση
εθνικής στρατηγικής για τη νησιωτικότητα και εφαρμογή πολιτικών που λαμ-
βάνουν υπόψη τις γεωγραφικές ιδιαιτερότητες των νησιών. Ακόμη, τόνισε

πως είναι αναγκαία η σύνταξη ειδικού επιχειρησιακού προγράμματος στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ για την κάλυψη
κρίσιμων τομέων όπως η υγεία, η εκπαίδευση, οι συγκοινωνίες, η ενέργεια και τα απορρίμματα, καθώς και η
δημιουργία ειδικού χρηματοδοτικού εργαλείου αποκλειστικά για τη νησιωτική αυτοδιοίκηση με πόρους από
εθνικές και ευρωπαϊκές πηγές.

Ρίχνουν ευθύνες στην Αλεβίζου

Σαφές μήνυμα Τρεπεκλή
Το πλαίσιο διεκδίκησης και συνεργασίας της Πε-

ριφέρειας Ιονίων Νήσων, δίνοντας έμφαση στις ιδι-
αιτερότητες και τις αυξημένες ανάγκες λόγω της
νησιωτικότητας, του τουρισμού και των επιπτώσε-
ων της κλιματικής κρίσης, έθεσε ο περιφερειάρχης
Γιάννης Τρεπεκλής κατά την ανοιχτή εκδήλωση-
συζήτηση που έλαβε χώρα στη Λευκάδα στο πλαί-
σιο της Εθνικής Στρατηγικής για την Περιφερειακή
και Τοπική Ανάπτυξη, παρουσία πολυμελούς κυ-
βερνητικού κλιμακίου και πλήθους τοπικών φορέ-
ων. Παράλληλα, ο κ. Τρεπεκλής ανέδειξε συγκεκρι-
μένα ζητήματα που αφορούν άμεσα τη Λευκάδα,
όπως η αντιμετώπιση της κλιματικής κρίσης, η υλο-
ποίηση έργων αντιπλημμυρικής προστασίας, το θέ-
μα της ύδρευσης και των λιμνοδεξαμενών, καθώς
και οι απαραίτητες διορθώσεις στο Προεδρικό Διά-
ταγμα για τον καθορισμό ορίων οικισμών και τις
άδειες δόμησης.

Ποιος δήμαρχος μεγάλου δή-
μου της Αττικής διεκδικεί τον
τίτλο της πιο εχθρικής στάσης

απέναντι στους εργαζόμενους σε όλα τα επίπεδα
διοίκησης; Τουλάχιστον αυτό ισχυρίζεται το σω-
ματείο εργαζομένων τόσο εξαιτίας της μόνιμης
άρνησής του να στηρίξει τα αιτήματα των συμβα-
σιούχων και γενικότερα τα αιτήματά τους όσο και
για το πιο πρόσφατο γεγονός, όταν υποχρέωσε
τους εργαζόμενους στα απορριμματοφόρα εν μέ-
σω καύσωνα, τις ώρες που η θερμοκρασία ξεπερ-
νούσε τους 40 βαθμούς, να κάνουν κανονικά τα
δρομολόγιά τους. Αν συνεχίσει έτσι, μάλλον θα το
κερδίσει το βραβείο!

Επένδυση για αθλητικές
υποδομές

Μια αγορά που διεκδικούσε εδώ και πολύ καιρό
προκειμένου να δημιουργήσει έναν σημαντικό αθλη-
τικό χώρο για την πόλη του εξασφάλισε ο δήμαρχος
Αμαρουσίου Θεόδωρος Αμπατζόγλου. Στην πρόσφα-

τη συνεδρίασή του το Δημοτικό Συμβούλιο ενέκρινε ομόφωνα την αποζη-
μίωση και απόκτηση έκτασης περίπου 5 στρεμμάτων στην πολεοδομική
ενότητα Αγίου Θωμά. Η εν λόγω έκταση, η οποία είχε χαρακτηριστεί ως χώ-
ρος «Αθλητικών Εγκαταστάσεων» ήδη από το 1992, δεν είχε μέχρι σήμερα
αποδοθεί στον δήμο, γεγονός που αποτελούσε χρόνιο εμπόδιο για την αξιο-
ποίησή της. Τώρα, μετά την ολοκλήρωση των γραφειοκρατικών διαδικα-
σιών, ο δήμος θα αποκτήσει την πλήρη κυριότητα της έκτασης με στόχο την
κατασκευή σύγχρονου γηπέδου ποδοσφαίρου. Όπως επισήμανε ο κ. Αμπα-
τζόγλου, «κάνουμε ακόμη ένα αποφασιστικό βήμα προς την υλοποίηση του
σχεδιασμού μας που αφορά όχι μόνο την αθλητική ανάπτυξη του Αμαρουσί-
ου αλλά και τη συνολική αναβάθμιση της ποιότητας ζωής στην πόλη μας». 
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E
υέλικτο μοντέλο εργασίας έως και
13 ώρες ημερησίως σε έναν εργο-
δότη, αλλαγές στην Ψηφιακή

Κάρτα Εργασίας, πιο απλή διαδικασία
προσλήψεων εργαζομένων, πρόσθετες
παροχές σε εργαζόμενες μητέρες αλλά
και ευνοϊκές διατάξεις για όσους απα-
σχολούνται υπερωριακά ή είναι συνταξι-
ούχοι προβλέπει το νέο εργασιακό νομο-
σχέδιο που προωθεί η κυβέρνηση. 

Χθες, η υπουργός Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης Νίκης Κεραμέως ανα-
κοίνωσε το νέο πλαίσιο εργασιακών ρυθ-
μίσεων, το οποίο συνοψίζεται στα εξής 22
σημεία-κλειδιά:

1. Δίνεται η δυνατότητα ευέλικτης
προσέλευσης έως 120 λεπτά κατό-
πιν συμφωνίας.

2. Κατοχυρώνεται χρόνος προ-
ετοιμασίας, 30 λεπτών στη βιομη-
χανία και 10 λεπτών σε άλλους κλά-
δους. 

3. Επιτρέπονται τρεις μονές ση-
μάνσεις τον μήνα, χωρίς κύρωση.

4. Επιτρέπεται εργασία έως και 13 ώρες
ημερησίως και σε έναν εργοδότη (μέχρι
σήμερα επιτρεπόταν σε δύο), με τις ίδιες
προϋποθέσεις ανάπαυσης καθώς και
προσαυξήσεις στις υπερωρίες.

5. Επιτρέπεται υπερωρία και στην εκ
περιτροπής εργασία, με προσαύξηση 40%
στο καταβαλλόμενο ωρομίσθιο.

6. Παρέχεται η δυνατότητα τετραήμε-
ρης εργασίας για όλο το έτος, πχ, για ερ-
γαζόμενους γονείς.

7. Θεωρείται μονομερής βλαπτική με-
ταβολή η μείωση αποδοχών αμέσως μετά
την εφαρμογή της Ψηφιακής Κάρτας Ερ-
γασίας.

8. Επιτρέπεται ελευθερία κατανομής
της ετήσιας άδειας αναψυχής από τον
ίδιο τον εργαζόμενο, σε συνεννόηση με
τον εργοδότη.

9. Δηλώνεται από τον ίδιο τον εργαζό-
μενο η αποχώρησή του από το σύστημα
ΕΡΓΑΝΗ ΙΙ.

10. Ολοκληρώνεται με ένα μόνο έγγρα-
φο ή αναγγελία πρόσληψης, αντί για τέσ-
σερα που ισχύουν σήμερα. 

11. Εισάγεται εφαρμογή για κινητά για
εργοδότες, για πρώτη φορά, αντίστοιχη
με το myErgani για εργαζομένους, για τη
διαχείριση όλων των ζητημάτων εργα-
σιακών σχέσεων.

12. Δίνεται η δυνατότητα ταχείας πρόσ-
ληψης (fast track) για επείγουσες ανάγ-
κες της επιχείρησης μέσω εφαρμογής
από κινητό για εργασία έως 2 ημερών.

13. Συγκροτείται συγκεντρωτικό ψηφια-
κό αρχείο για τον εργαζόμενο και δυνατό-
τητα ειδοποιήσεων μέσω του myErgani.

14. Καταργούνται έντυπα που περιέ-
χουν πληροφορίες που έχουν ήδη υπο-
βληθεί: Βιβλίο Αδειών / Ετήσιος Πίνακας
Αδειών (Ε11) / Ετήσιος Πίνακας Προσωπι-
κού (Ε4).

15. Καταργείται η υποχρέωση να κρα-
τά ο εργοδότης σε έντυπη μορφή έγγρα-
φα που τηρούνται ηλεκτρονικά και να
επισυνάπτει περιττά αρχεία στο ΕΡΓΑΝΗ
ΙΙ.

16. Ενοποιούνται οι πολιτικές για την
πρόληψη βίας και παρενόχλησης και τις
εσωτερικές καταγγελίες.

17. Αναγνωρίζεται ενιαίος ασφαλιστι-
κός χρόνος για επίδομα κυοφορίας και
λοχείας, ενώ δεν απαιτείται πλέον ελάχι-
στος χρόνος σε ένα μόνο ταμείο.

18. Δικαιούνται το επίδομα περισσότε-
ρες μητέρες που έχουν αλλάξει εργασία.

19. Κατοχυρώνεται το επίδομα γονικής
άδειας ως αφορολόγητο, ανεκχώρητο και
ακατάσχετο.

20. Επεκτείνεται η χορήγηση του μετα-
γενέθλιου τμήματος της άδειας μητρότη-
τας και σε ανάδοχες μητέρες.

21. Επεκτείνεται η πρόσφατη απαλλαγή
των προσαυξήσεων από ασφαλιστικές ει-
σφορές σε υπερεργασία, υπερωρίες, νυ-
χτερινά και αργίες και σε προσαυξήσεις
που προβλέπονται από συλλογικές συμ-
βάσεις εργασίας και προσαυξήσεις, οι
οποίες χορηγούνται οικειοθελώς από τον
εργοδότη.

22. Τέλος, προβλέπεται ότι όταν εργα-
ζόμενος συνταξιούχος δικαιούται προ-
σαύξηση στη σύνταξή του, η επιπλέον πα-
ροχή δεν λαμβάνεται υπόψη στον υπολο-
γισμό της Εισφοράς Αλληλεγγύης Συντα-
ξιούχων (ΕΑΣ).

Γράφει 
o Λουκάς  

Γεωργιάδης
loukas1972@gmail.com

Τι διαφοροποιείται σε προσλήψεις, 
απασχόληση, υπερωρίες, εργασία συνταξιούχων

και παροχές προς μητέρες 

Αυτές είναι οι 22 μεγάλες 
αλλαγές στα εργασιακά

Οι αυξημένες χορηγήσεις τραπεζικών δανείων κυ-
ρίως προς τις επιχειρήσεις, αλλά και οι υψηλότερες του-
ριστικές εισπράξεις, συνέβαλαν καθοριστικά στη βελ-
τίωση της εικόνας της χρηματοδότησης της οικονομίας
αλλά και των αποταμιεύσεων τον Μάιο. Σύμφωνα με τα
στοιχεία της Τραπέζης της Ελλάδος, οι καταθέσεις του
ιδιωτικού τομέα αυξήθηκαν κατά 1,222 εκατ. ευρώ,
έναντι μείωσης κατά 795 εκατ. ευρώ τον Απρίλιο. Τα 867
εκατ. ευρώ αφορούσαν καταθέσεις από επιχειρήσεις,

καθώς στις 31 Μαΐου βρέθηκαν υψηλότερα υπόλοιπα
στο τραπεζικό σύστημα κυρίως λόγω χορηγήσεων αλλά
και των αυξημένων εισπράξεων από το τουριστικό ρεύ-
μα, οι οποίες παρουσίασαν σημαντική αύξηση τον προ-
αναφερόμενο μήνα. 

Από την άλλη πλευρά, ενθαρρυντική είναι η αύξηση
των τραπεζικών χορηγήσεων, η οποία συνδέεται με την
υλοποίηση επενδυτικών και άλλων προγραμμάτων από
τις επιχειρήσεις. Συγκεκριμένα, η μηνιαία καθαρή ροή

της συνολικής χρηματοδότησης ήταν θετική κατά 298
εκατ. ευρώ, έναντι αρνητικής καθαρής ροής 40 εκατ. ευ-
ρώ τον Απρίλιο, ενώ η μηνιαία καθαρή ροή της χρηματο-
δότησης προς τις επιχειρήσεις ήταν θετική κατά 471
εκατ. ευρώ, έναντι αρνητικής καθαρής ροής 94 εκατ. ευ-
ρώ, αντίστοιχα. Αξίζει να σημειωθεί ότι τον Μάιο, η κα-
θαρή ροή χρηματοδότησης προς τη γενική κυβέρνηση
ήταν αρνητική κατά 220 εκατ. ευρώ, έναντι θετικής κα-
θαρής ροής 58 εκατ. ευρώ τον προηγούμενο μήνα.

Περισσότερες χορηγήσεις δανείων και αυξημένες καταθέσεις τον Μάιο
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στεγαστική πολιτική που έχει
ξεκινήσει τα τελευταία χρόνια
από το κράτος έχει ως στόχο να

αντιμετωπίσει μια σειρά δυσκολιών που
βρίσκουν απέναντί τους οι Έλληνες όταν
αναζητούν σπίτι που να καλύπτει τις
ανάγκες τους. Το ευρύτερο πρόβλημα
που καλείται να αντιμετωπίσει η στεγα-
στική πολιτική είναι το Δημογραφικό,

πιο συγκεκριμένα η ανάγκη ανά-
σχεσης της αστικοποίησης που πα-
ρατηρείται εδώ και δεκαετίες και
αναμένεται να ενταθεί όσο θα συ-
νεχίζεται η συρρίκνωση του πλη-
θυσμού. Και δυστυχώς σήμερα η
συρρίκνωση αυτή εντείνεται κάνο-
ντας πολλές περιοχές της χώρας -
κυρίως παραμεθόριες- ακόμη πιο

ευαίσθητες.

Η δημογραφική εικόνα
Σήμερα στη χώρα μας οι γεννήσεις

βρίσκονται στο χαμηλότερο επίπεδο των
τελευταίων δεκαετιών. Σύμφωνα με τα
δημογραφικά νέα του Ιουνίου, καταγρά-
φουμε από τους χαμηλότερους ετήσι-
ους δείκτες γονιμότητας στην Ευρωπαϊ-
κή Ένωση με 1,4 παιδιά/γυναίκα, αριθ-
μός που υπολείπεται σημαντικά του ορί-
ου αναπαραγωγής που βρίσκεται στα
2,07 παιδιά/γυναίκα. Δηλαδή του αριθ-
μού που χρειάζεται να επιτευχθεί για να
διατηρηθεί σταθερός ο πληθυσμός.

Στο παρελθόν τα υψηλά ποσοστά ιδιο-
κατοίκησης των Ελλήνων αποτελούσαν
μια δικλίδα ασφαλείας και υποκαθι-
στούσαν την ανύπαρκτη κοινωνική κα-
τοικία στην Ελλάδα αλλά και την απου-
σία ουσιαστικής μέριμνας για οικονομι-
κά προσιτή στέγη από μεριάς της Πολι-
τείας. Από το 74% το 2014 η ιδιοκατοίκη-
ση πλέον είναι περίπου στο 68%, ενώ με-
γάλη σημασία που συσχετίζει τη στέγα-
ση και τη γέννηση παιδιών έχει και η
ηλικία αποχώρησης των νέων από το
πατρικό τους. Σύμφωνα με τη Eurostat,
το ποσοστό Ελλήνων από 18 έως 34 ετών
που ζουν με τους γονείς τους -μισθωτοί
πλήρους απασχόλησης κατά δήλωσή
τους- ξεπερνά το 39%. Ο μέσος όρος
στην Ευρώπη των 27 είναι στο 37% και
στην Ευρωζώνη στο 34,8%. Στην Ελλάδα
το σπίτι των γονιών οι νέοι το αφήνουν
κατά μέσο όρο στα 30,6 έτη, ενώ στην ΕΕ
στα 26,3 ετών. Μοιραία η έναρξη οικογέ-
νειας πηγαίνει όλο και πιο πίσω, καθώς
αυξάνονται αναλογικά η μέση ηλικία γά-
μου και η αντίστοιχη απόκτησης παι-
διών. Αυτό σωρευτικά έχει επιπτώσεις
και στον αριθμό των παιδιών που θα
αποκτήσουν οι νεότερες γενεές.

Το πρόγραμμα
Ως βασικός πολιορκητικός κριός της

κυβέρνησης στην αντιμετώπιση του στε-

γαστικού προβλήματος αλλά και της
προστασίας της ερήμωσης της υπαί-
θρου έχει αναδειχτεί το «Σπίτι μου 2»,
ένα πρόγραμμα που βρίσκεται σχεδόν
στη μέση της ολοκλήρωσής του.

Όπως έλεγε πρόσφατα σε τηλεοπτική
του συνέντευξη ο υπεύθυνος υπουργός
αναπληρωτής Εθνικής Οικονομίας και
Οικονομικών Νίκος Παπαθανάσης, το
«Σπίτι μου 2» τρέχει με ταχύτερους ρυθ-
μούς απ’ το «Σπίτι μου 1». Έχει καλυφθεί
το 48,73% του προϋπολογισμού, καθώς
έχουν διατεθεί 7.811 δάνεια με αξία
937,2 εκατ. ευρώ.

Η μερίδα του λέοντος των δανείων
κατευθύνεται στα μεγάλα αστικά κέν-
τρα, με την Αττική να απορροφά 2.952
δάνεια. Στην Κεντρική Μακεδονία (άρα
κυρίως στη Θεσσαλονίκη) τα δάνεια
φτάνουν τα 1.862, όμως πολύ σημαντι-
κή αναδεικνύεται η τρίτη περιοχή, κα-

θώς 582 δάνεια κατευθύνονται στην
Ανατολική Μακεδονία και Θράκη. Σύμ-
φωνα με στοιχεία της Ελληνικής Ανα-
πτυξιακής Τράπεζας (HDB), η μέση
αξία των δανείων αυτή της περιφέρει-
ας είναι 107.228 ευρώ, ποσό που βάσει
των όρων του «Σπίτι μου 2» αντιστοιχεί
στο 90% της αξίας του ακινήτου που θα
αγοραστεί. Αυτό σημαίνει ότι η μέση
αξία των σπιτιών σε αυτή την περιοχή
είναι 119.142 ευρώ. Αντλώντας στοιχεία
τιμών από μια μεγάλη ιστοσελίδα πώ-
λησης ακινήτων, η μέση τιμή ανά τε-
τραγωνικό στην Ανατολική Μακεδονία
και Θράκη είναι 1.279,6 ευρώ και άρα
το μέσο ακίνητο που εποφθαλμιούν
583 συμπολίτες μας στην περιοχή βρί-
σκεται στα 93,1 τετραγωνικά, ένα σπίτι
ιδανικό για οικογένεια, καθώς απαρτί-
ζεται από τουλάχιστον δύο κρεβατο-
κάμαρες.

Τα κλειστά ακίνητα
Ένας δεύτερος στόχος του οποίου την

αντιμετώπιση προσδοκά η κυβέρνηση
είναι η αναβίωση του γερασμένου οικι-
στικού αποθέματος. Υπολογίζεται ότι το
95% των κατοικιών στην Ελλάδα είναι
άνω των 15 ετών και άρα χρήζει ανακαί-
νισης, ενώ 790.000 σπίτια παραμένουν
κλειστά. Εξ αυτών, 225.000 βρίσκονται
σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη, άρα 565.000
κλειστά ακίνητα βρίσκονται διάσπαρτα
στην περιφέρεια, γεγονός που δείχνει
πόσο μεγάλη είναι η μετακίνηση πολι-
τών προς τα αστικά κέντρα.

Για την αντιμετώπιση και των κλει-
στών ακινήτων η κυβέρνηση έχει δημι-
ουργήσει σειρά προγραμμάτων, τα
οποία έχουν συγκεντρωθεί στην «Πύλη
Στεγαστικής Πολιτικής», δηλαδή στην
πλατφόρμα stegasi.gov.gr, όπου μπορεί
εύκολα κανείς να βρει ποιο πρόγραμμα
τον αφορά από μια σειρά επιδοτήσεων,
όπως είναι το «Αναβαθμίζω το Σπίτι
μου», το «Ανακαινίζω - Νοικιάζω», το
«Εξοικονομώ - Ανακαινίζω για νέους»,
τα διάφορα επιδόματα ενοικίου αλλά και
τα προγράμματα κοινωνικής αντιπαρο-
χής και στέγασης.

του Κωνσταντίνου
Δαυλού
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Το Δημογραφικό, η ερήμωση της υπαίθρου αλλά και
η πληθυσμιακή συγκράτηση σε περιοχές με μεγάλη εθνική

αξία είναι μόνο μερικές από τις πολιτικές που περνούν μέσα
από τα στεγαστικά προγράμματα της κυβέρνησης

Η προσφορά του «Σπίτι μου 2» 
στις εθνικά ευαίσθητες περιοχές
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Μ
ετά την ανακοίνωση των βαθμο-
λογιών των υποψηφίων για την ει-
σαγωγή στα πανεπιστημιακά

ιδρύματα της χώρας, χιλιάδες υποψήφιοι
ετοιμάζονται για την υποβολή του Μηχανο-
γραφικού Δελτίου. Ωστόσο, για τις οικογέ-
νειες, η επόμενη πρόκληση είναι η εύρεση
φοιτητικής κατοικίας, μια διαδικασία που

χαρακτηρίζεται από αυξημένα κόστη.
Σύμφωνα με τα τελευταία στοιχεία

της ΕΛΣΤΑΤ για τον Μάιο, τα ενοίκια
των κατοικιών στην Αθήνα, έχουν αυ-
ξηθεί κατά 10,4% σε σύγκριση με το
2024, επιβαρύνοντας σημαντικά τον

προϋπολογισμό των οικογενειών. Η
αναζήτηση οικονομικών διαμερισμά-
των με μηνιαίο μίσθωμα στα 300-350

ευρώ έχει καταστεί σχεδόν ανέφικτη, ειδικά
στις δημοφιλείς φοιτητικές περιοχές της
πρωτεύουσας, όπως κατέγραψε η πρόσφα-
τη έρευνα του Πανελλαδικού Κτηματομεσι-
τικού Δικτύου - E Real Estates.

Στο κέντρο της Αθήνας, η διαθεσιμότητα
κατοικιών άνω του πρώτου ορόφου και έως
50 τμ με ζητούμενο ενοίκιο έως 300 ευρώ
αγγίζει μόλις το 1,04% του συνόλου των δια-
θέσιμων ακινήτων αυτής της κατηγορίας. Η
τάση αυτή είναι καθοδική σε σχέση με τα
προηγούμενα χρόνια, αν σκεφτούμε πως το
2022 το αντίστοιχο ποσοστό διαμορφωνό-
ταν στο 12,47%, το 2023 στο 2,89% και πέρυσι
στο 0,8%.

Τι γίνεται στα προάστια
Στα δυτικά προάστια, η εικόνα παραμένει

παρόμοια, με το 3,1% των αντίστοιχων κατοι-
κιών να διατίθεται με μίσθωμα έως 300 ευ-
ρώ, έναντι 1,6% το 2024 και σημαντικά υψη-
λότερων ποσοστών τα προηγούμενα χρόνια. 

Η εικόνα διαφοροποιείται εντελώς στις
περιοχές των νοτίων και βορείων προ-

αστίων, καθώς και στον Πειραιά, με μηδενι-
κές διαθέσιμες φοιτητικές κατοικίες με ζη-
τούμενο μίσθωμα έως 300 ευρώ. Τα στοι-
χεία αφορούν διαμερίσματα έως 50 τμ και
συχνά ακόμα μικρότερης επιφάνειας, μετα-
ξύ 30 και 35 τμ.

Ανύπαρκτες 
οι οικονομικές επιλογές

Η αναζήτηση φοιτητικής κατοικίας στην
Αθήνα εξελίσσεται σε μια δύσκολη και δα-

πανηρή διαδικασία, με τις οικονομικές επι-
λογές να είναι πλέον σχεδόν ανύπαρκτες. Οι
οικογένειες που καλούνται να εξασφαλί-
σουν στέγη για τους νέους φοιτητές θα πρέ-
πει να προετοιμαστούν για αυξημένα έξοδα,
καθώς η πλειονότητα των διαθέσιμων κα-
τοικιών στο κέντρο της Αθήνας και στα προ-
άστια προσφέρεται με μισθώματα άνω των
500 ευρώ.

Ο φοιτητής που επιλέγει να αναζητήσει
κατοικία στο κέντρο της Αθήνας φέτος θα

βρεθεί αντιμέτωπος με την πραγματικότητα
πως σχεδόν 9 στα 10 διαθέσιμα ακίνητα έως
50 τμ ζητούν μίσθωμα άνω των 400 ευρώ
τον μήνα, ποσοστό που φτάνει το 92,49% φέ-
τος, αυξημένο από 86,66% το 2024.

Φέτος, το 70% των κατοικιών ζητά μίσθω-
μα πάνω από 501 ευρώ τον μήνα, σε αντίθε-
ση με το 2022, όταν το ποσοστό αυτό ήταν
μόλις 30%. Το ύψος του ζητούμενου μισθώ-
ματος και η περιοχή επηρεάζουν σημαντικά
την κατάσταση του ακινήτου, το οποίο μπο-
ρεί να είναι μερικώς ή και πλήρως ανακαινι-
σμένο. Στο κέντρο των Αθηνών, επτά στα δέ-
κα διαμερίσματα έχουν ζητούμενο μίσθωμα
πάνω από 500 ευρώ, με τέσσερα στα δέκα
να ξεπερνούν τα 601 ευρώ και δύο στα δέκα
να υπερβαίνουν τα 701 ευρώ. 

Γράφει 
η Ρεγγίνα 

Σαβούρδου

Εννέα στα δέκα ακίνητα στο κέντρο της Αθήνας μέχρι 50 τμ στοιχίζουν
περισσότερο από €400, ενώ τα επτά στα δέκα κοστίζουν 

πάνω από €500 και τα τέσσερα στα δέκα ξεπερνούν τα €600

Από τις 10 Ιουλίου 2025 ξεκινούν οι κατασκευα-
στικές εργασίες για το νέο επταώροφο πάρκινγκ
στον Διεθνή Αερολιμένα Αθηνών, το οποίο θα έχει
συνολική χωρητικότητα 3.365 οχημάτων και επιφά-
νεια 98.600 τετραγωνικών μέτρων, το οποίο θα ανε-
γερθεί στον χώρο όπου σήμερα λειτουργεί το πάρ-
κινγκ Μικρής Διάρκειας 1 (Short Term 1).

Το πάρκινγκ, όπως το ξέραμε, κλείνει από την ίδια
ημερομηνία και ο χώρος Μικρής Διάρκειας Στάθ-
μευσης 1 μεταφέρεται εντός του πάρκινγκ Μακράς
Διάρκειας, περιμετρικά της πεζογέφυρας που οδη-
γεί στον Κύριο Αεροσταθμό.

Στο νέο σημείο θα ισχύει δωρεάν στάθμευση για
30 λεπτά, αντί για 20 λεπτά που ίσχυε έως σήμερα
και η είσοδος και η έξοδος θα γίνονται με ενιαίο ει-
σιτήριο, το οποίο θα ισχύει και για τους δύο χώρους
στάθμευσης, ενώ η πληρωμή θα πραγματοποιείται

μέσω αυτόματων μηχανημάτων κοντά στην πεζογέ-
φυρα ή με κάρτα κατά την έξοδο. Η σήμανση από την
Αττική Οδό και οι VMS οθόνες θα καθοδηγούν τους
οδηγούς και θα ενημερώνουν σε πραγματικό χρόνο
για τη διαθεσιμότητα θέσεων.

Οι ηλεκτρικοί φορτιστές μεταφέρονται επίσης
στον νέο χώρο, ενώ οι θέσεις στάθμευσης για ΑμεΑ
θα μεταφερθούν στο Μικρής Διάρκειας 2, ώστε να
εξασφαλίζεται άμεση πρόσβαση στον Κύριο Αερο-
σταθμό. Ο τιμοκατάλογος δεν αλλάζει και δεν θα
υπάρχει δυνατότητα online κράτησης για το νέο Μι-
κρής Διάρκειας 1, που θα συνεχίσει να λειτουργεί
χωρίς αυτή τη δυνατότητα, όπως και ο χώρος Μικρής
Διάρκειας 2. Online κρατήσεις θα γίνονται μόνο για
τα πάρκινγκ Economy, Μακράς Διάρκειας και Valet.

Για τις μοτοσικλέτες, οι χώροι στάθμευσης στο Μι-
κρής Διάρκειας 1 και στον εξωτερικό χώρο δεν θα
είναι διαθέσιμοι από τις 3 Ιουλίου 2025. Οι δικυκλι-
στές θα μπορούν να σταθμεύουν δωρεάν σε νέο, ει-
δικά διαμορφωμένο χώρο εντός του πάρκινγκ Μα-
κράς Διάρκειας, με ξεχωριστή είσοδο για εύκολη
πρόσβαση. 

Εργασίες στο «Ελ. Βενιζέλος» - Τι αλλάζει από τις 10 Ιουλίου στις θέσεις στάθμευσης

«Φωτιά» τα ενοίκια για
φοιτητές στο λεκανοπέδιο 
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Επιμέλεια: Αμαλία Κάτζου

Interlife: Από 8 Ιουλίου 
η πληρωμή 
του μερίσματος €0,19

Την Τρίτη 8 Ιουλίου θα ξεκινήσει η κατα-
βολή του μερίσματος ύψους 0,1909372402
ευρώ ανά μετοχή (καθαρό ποσό) της Inter-
life. H ημερομηνία αποκοπής του μερίσμα-
τος (ex dividend date) ορίστηκε την Τετάρ-
τη 2 Ιουλίου 2025. Δικαιούχοι του ως άνω
μερίσματος βάσει του κανόνα προσδιορι-
σμού δικαιούχων (record date) είναι οι
επενδυτές που είναι εγγεγραμμένοι στο
Σύστημα Άυλων Τίτλων (ΣΑΤ) που διαχειρί-
ζεται η εταιρεία Ελληνικό Κεντρικό Αποθε-
τήριο Τίτλων ΑΕ (ATHEXCSD) και όσοι είναι
εγγεγραμμένοι στο Κεντρικό Αποθετή-
ριο/Μητρώο Αξιών (ΚΑΜ) του Χρηματιστη-
ρίου Αξιών Κύπρου την Πέμπτη 3 Ιουλίου
2025.

Κρι-Κρι: Διέθεσε 43.969 ίδιες
μετοχές σε 97 δικαιούχους

Η Κρι-Κρι ανακοίνωσε ότι, κατ’ εφαρμο-
γή του από 27/2/2025 Προγράμματος Δω-
ρεάν Διάθεσης Μετοχών (Stock Awards)
σε μέλη του Διοικητικού Συμβουλίου και
στο προσωπικό της εταιρείας, το οποίο θε-
σπίστηκε σύμφωνα με την απόφαση της
Τακτικής Γενικής Συνέλευσης, πραγματο-
ποιήθηκε το διάστημα μεταξύ 11/3/2025
και 27/6/2025 η διάθεση 43.969 ίδιων κοι-
νών ονομαστικών μετοχών σε 97 δικαιού-
χους, στα πλαίσια της εκτέλεσης του πρώ-
του κύκλου του προγράμματος. Οι ως άνω
ίδιες μετοχές είχαν αποκτηθεί το διάστημα
μεταξύ 25/6/2024 και 28/2/2025, με μέση
τιμή κτήσης 11,3523 ευρώ ανά μετοχή,
σύμφωνα με τις αποφάσεις των Τακτικών
Γενικών Συνελεύσεων της 5/7/2022 και της
2/7/2024. Μετά και την προαναφερόμενη
διάθεση, η εταιρεία κατέχει συνολικά
59.179 ίδιες μετοχές, ήτοι ποσοστό 0,179%
του συνόλου των μετοχών της εταιρείας.

Μ
ε ιδιαίτερα θετικό πρόσημο ολο-
κληρώθηκε η έξοδος της Eu-
robank στις διεθνείς αγορές, μέ-

σω της έκδοσης senior preferred ομολό-
γου ύψους έως 500 εκατ. ευρώ και διάρ-
κειας τριών ετών, με δυνατότητα ανάκλη-
σης στα δύο έτη. Το ενδιαφέρον των επεν-
δυτών αποδείχτηκε εντυπωσιακό, καθώς
το βιβλίο προσφορών έκλεισε με συνολι-
κές προσφορές που ξεπέρασαν τα 3,5 δισ.
ευρώ, υπερκαλύπτοντας την αρχική έκδο-
ση κατά περισσότερο από επτά φορές. Η
ισχυρή αυτή ζήτηση οδήγησε σε σημαντική
συμπίεση του κόστους δανεισμού για την
τράπεζα, με την τελική τιμολόγηση να δια-
μορφώνεται στις 90 μονάδες βάσης πάνω
από το Mid Swap (περίπου 2,88%), έναντι αρχικής καθοδήγησης
(IPT) στην περιοχή των 125 μονάδων βάσης (περίπου 3,34%). Το
ομόλογο θα φέρει σταθερό επιτόκιο, το οποίο θα καταβάλλεται
ετησίως έως τις 7 Ιουλίου 2027. Μετά την ημερομηνία αυτή, το
επιτόκιο θα προσαρμόζεται με βάση το ετήσιο περιθώριο Mid
Swap, χωρίς αύξηση του επιτοκίου. Παράλληλα, η Eurobank
διατηρεί το δικαίωμα πρόωρης εξόφλησης του ομολόγου στις 7

Ιουλίου 2027, ανάλογα με τις συνθήκες της αγοράς και τις χρη-
ματοδοτικές της ανάγκες. Η έκδοση αναμένεται να λάβει αξιο-
λόγηση Baa1 από τη Moody’s, BBB- από την S&P και BBB- από
τη Fitch, επιβεβαιώνοντας τη θετική εικόνα της τράπεζας στους
διεθνείς επενδυτές. Ανάδοχοι της έκδοσης ήταν οι Deutsche
Bank, IMI - Intesa Sanpaolo, Jefferies, Santander και Société
Générale.

Ισχυρή ζήτηση για το νέο ομόλογο της Eurobank -
Υπερκάλυψη 7 φορές της έκδοσης

Στον Όμιλο Bright εντάσσεται η European Profiles
Ο Όμιλος Bright, ένας από τους ταχύτερα αναπτυσσόμενους ελληνικούς

ομίλους παροχής συμβουλευτικών υπηρεσιών, ενσωμάτωσε τη European

Profile στον οργανισμό, σηματοδοτώντας μια νέα εποχή στρατηγικών συ-

νεργειών και διεθνούς επέκτασης του ομίλου. Σύμφωνα με σχετική ανα-

κοίνωση, η European Profile ιδρύθηκε το 1991, από ομάδα στελεχών του

Ελληνικού Κέντρου Παραγωγικότητας (ΕΛΚΕΠΑ), με στόχο την παροχή τε-

χνικής βοήθειας σε δημόσιους και ιδιωτικούς φορείς, στο πλαίσιο προ-

γραμμάτων που χρηματοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, την Παγ-

κόσμια Τράπεζα και άλλους διεθνείς οργανισμούς. Κατά την τελευταία ει-

κοσαετία, έχει αναδειχτεί σε μία από τις σημαντικότερες εταιρείες του χώ-

ρου, καταλαμβάνοντας τη θέση στο πανευρωπαϊκό Top 10 του κλάδου σύμ-

φωνα με στατιστικά στοιχεία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Τη δυναμική υλοποίηση των έργων
αποκατάστασης και συντήρησης στο
Ολυμπιακό Αθλητικό Κέντρο Αθηνών
«Σπύρος Λούης» (ΟΑΚΑ), έναν εμ-
βληματικό χώρο για τον ελληνικό
αθλητισμό, τα οποία ξεκίνησαν με την
αποκατάσταση των μεταλλικών κατα-
σκευών των εισόδων του ΟΑΚΑ, που
υλοποιεί ο Όμιλος AKTOR, τονίζει σε
ανάρτησή του στα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης ο γενικός διευθυντής του
ΟΑΚΑ Κωνσταντίνος Χαλιορής.
«Συνεχίζονται εντατικά οι εργασίες
αποκατάστασης και συντήρησης στις εμβληματικές μεταλλικές
κατασκευές του Σαντιάγκο Καλατράβα στο Ολυμπιακό Συγκρό-
τημα. Με τη χρήση εξειδικευμένων τεχνικών, όπως η αμμοβολή

και η υδροβολή, αποκαθίστανται η
δομική αρτιότητα και η αισθητική
λάμψη των μεταλλικών στοιχείων,
αποδίδοντας ξανά την αρχιτεκτονι-
κή τους μεγαλοπρέπεια», σημεί-
ωσε.
«Δεν πρόκειται απλώς για μεταλλι-
κές κατασκευές -είναι ζωντανά
σύμβολα της πολιτιστικής και αρχι-
τεκτονικής κληρονομιάς των Ολυμ-
πιακών Αγώνων του 2004. Με δεκά-
δες ενεργά εργοτάξια και μικρά ή
μεγάλα έργα σε εξέλιξη, συνεχί-

ζουμε με προσήλωση το έργο της αναγέννησης ενός από τα ση-
μαντικότερα σύγχρονα τοπόσημα της χώρας», πρόσθεσε ο γε-
νικός διευθυντής του ΟΑΚΑ.

Σε εξέλιξη τα έργα αποκατάστασης του ΟΑΚΑ 
από τον Όμιλο Aktor
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O
Μίλτος Τεντόγλου «πέταξε» στα 8,46μ. κά-

νοντας την καλύτερη φετινή επίδοση στον

κόσμο, η Ελίνα Τζένγκο «εξαφάνισε» το

ακόντιό της στα 62,23μ., ενώ όλες και όλοι οι αθλή-

τριες και οι αθλητές που εκπροσώπησαν την Ελλά-

δα στο Πανευρωπαϊκό Πρωτάθλημα Ομάδων στη

Μαδρίτη έδωσαν τον καλύτερό τους εαυτό για να

καταφέρει η «γαλανόλευκη» να μείνει στην Α’ Κα-

τηγορία. Το «Μπρούνο Τζάουλι», όπως το γνωρίζαμε πα-

λαιότερα, ολοκληρώθηκε το βράδυ της Κυριακής, με την

Ελλάδα να συγκεντρώνει στο τέλος 253 βαθμούς και να

τερματίζει στη 12η θέση. Στην κατηγορία παρέμεινε και η

Ουγγαρία, που ήταν 13η, ενώ υποβιβάστηκαν η Ουκρανία,

η Φινλανδία και η Λιθουανία.

Ο Μίλτος ήθελε... να τους διαλύσει
Παρά την ατυχία με τον Εμμανουήλ Καραλή την Πέμπτη,
από το Σάββατο άρχισαν να έρχονται τα καλά νέα από την
εντυπωσιακή εμφάνιση του Μίλτου Τεντόγλου. Ο «αέρι-
νος» Τεντόγλου κατέρριψε και το ρεκόρ του Ευρωπαϊκού
Πρωταθλήματος Ομάδων που κατείχε ο ίδιος από το 2021
με 8,38μ. Ο κορυφαίος άλτης του πλανήτη πήρε τη νίκη στο
άλμα εις μήκος και χάρισε 16 πολύτιμους βαθμούς στην
Ελλάδα (το πρώτο 16άρι) στην προσπάθεια για παραμονή
στην κατηγορία. Μάλιστα, στο άλμα που έφερε την επίδοση

8,46μ., ο Τεντόγλου πάτησε 14 εκατοστά πίσω από το
όριο του έγκυρου, για αυτό και έβγαλε μια έκφραση
απογοήτευσης όταν σηκώθηκε από το σκάμμα.
Ο Μίλτος Τεντόγλου μίλησε για την επίδοση που
έκανε με το δεύτερο άλμα του λίγη ώρα μετά το τέ-
λος του αγώνα. «Ήθελα να μπω σήμερα να τους δια-
λύσω για να δείξω μια καλή εικόνα για την ομάδα,
δεν ήθελα απλώς να κερδίσω, να ξέρετε, ήθελα να

τους ρίξω αυτό που τους έριξα: 40 πόντους», δήλωσε στην
κάμερα της ΕΡΤ ο «αέρινος» Τεντόγλου.

Η πρωτιά της Τζένγκο
Η Ελίνα Τζένγκο χάρισε στην Ελλάδα τη δεύτερη νίκη της
στο Ευρωπαϊκό Πρωτάθλημα Ομάδων κατά την 4η και τε-
λευταία ημέρα και την έφερε ακόμη πιο κοντά στον στόχο

της παραμονής στην Α’ Κατηγορία. Η πρωταθλήτρια του
ακοντισμού δικαίωσε τον τίτλο του φαβορί και επικράτησε
χωρίς ιδιαίτερα προβλήματα, έχοντας καλύτερη βολή στα
62,23μ. στην τρίτη προσπάθειά της. Είχε πάρει προβάδι-
σμα ήδη από την πρώτη της προσπάθεια, όταν έριξε
60,06μ., και δεν έχασε ποτέ την πρωτοπορία.

Η  Τ Ε Λ Ι Κ H Β Α Θ Μ Ο Λ Ο Γ I Α
Θ ..................................Χώρα..................................Βαθμοί
1. ..................................Ιταλία ....................................431,5
2.................................Πολωνία..................................405,5
3.................................Γερμανία ....................................397
4. ..............................Ολλανδία ................................384,5
5. ............................Μ. Βρετανία ..................................381
6. ................................Ισπανία ......................................378
7...................................Γαλλία....................................354,5
8. ............................Πορτογαλία ..................................300
9. ................................Σουηδία ..................................288,5
10. ..............................Ελβετία......................................286
11. ................................Τσεχία ......................................283
12. ..............................ΕΛΛΑΔΑ ....................................253
13...............................Ουγγαρία ................................244,5
14...............................Ουκρανία ....................................231
15. ............................Φινλανδία ................................220,5
16. ............................Λιθουανία ................................178,5

Με εντυπωσιακό τον Τεντόγλου,
ο οποίος έκανε την καλύτερη επίδοση 

φέτος στον κόσμο, πρωτιά από 
την Τζένγκο και καλές επιδόσεις από 

όλη την αποστολή, η Ελλάδα παρέμεινε
στην Α’ Κατηγορία του ευρωπαϊκού στίβου

Γράφει 
o Χρήστος
Γιαννούλης

Πτήσεις και ρίψεις παραμονής



Παραμένει ο Χάρντεν
Παίκτης των Λος Άντζελες Κλίπερς θα παρα-

μείνει για τα επόμενα δύο χρόνια ο Τζέιμς Χάρν-
τεν, καθώς, σύμφωνα με το ESPN, αρνήθηκε την
player option του για τη σεζόν 2025-26 ώστε να
υπογράψει νέο διετές συμβόλαιο αξίας 81,5
εκατ. δολαρίων. Η δεύτερη χρονιά της συμφω-
νίας περιλαμβάνει player option και μερικώς εγ-
γυημένα χρήματα.

Έρχεται ο Σιπιόνι

Στην Ελλάδα και τον Ολυμπιακό έρχεται ο Λο-
ρέντσο Σιπιόνι. Οι διαπραγματεύσεις είχαν αίσιο
τέλος με την Τίγκρε και ο 20χρονος Αργεντινός
μέσος είπε το «ναι» στους «ερυθρόλευκους».
Παρά το ενδιαφέρον της Μπενφίκα, η διοίκηση
του Ολυμπιακού έκανε ό,τι χρειάστηκε για να
πείσει τον Λορέντσο Σιπιόνι να ρίξει... άγκυρα
στο μεγαλύτερο λιμάνι της Ελλάδας, τον Πειραιά!

Κρατά την προσπάθεια
ο Μέσι

Την άποψη ότι η Ίντερ Μαϊάμι «έκανε καλή εν-
τύπωση» στο Μουντιάλ Συλλόγων εξέφρασε ο
Λιονέλ Μέσι λίγο μετά τη βαριά ήττα από την Παρί
Σεν Ζερμέν με 4-0 και τον αποκλεισμό της αμερι-
κανικής ομάδας από τη συνέχεια της διοργάνω-
σης. «Προσπαθήσαμε να κάνουμε το καλύτερο
δυνατό», πρόσθεσε ο 38χρονος Αργεντινός μι-
λώντας στο DSports μετά τον αγώνα που έγινε
στην Ατλάντα.

Πόρτις τριετίας
Ο Μπόμπι Πόρτις αρνήθηκε την player option

που είχε για τη σεζόν 2025-26 και θα υπογράψει
νέο τριετές συμβόλαιο αξίας 44 εκατ. δολαρίων
με τους Μιλγουόκι Μπακς, σύμφωνα με αμερι-
κανικά δημοσιεύματα. Όπως αναφέρει η εφημε-
ρίδα «Milwaukee Journal - Sentinel», η νέα
συμφωνία περιλαμβάνει player option για την
τρίτη σεζόν (2027-28).

Στην Αυστρία οι «πράσινοι»
Με 33 ποδοσφαιριστές έφτασε στην Αυστρία η αποστολή του Παναθη-

ναϊκού για το βασικό στάδιο της προετοιμασίας. Οι παίκτες που έχει στη
διάθεσή του ο Ρούι Βιτόρια είναι οι Ντραγκόφσκι, Λοντίγκιν, Καρακασί-
δης, Σταμέλλος, Βαγιαννίδης, Κώτσιρας, Κυριακόπουλος, Μλαντένο-
βιτς, Ίνγκασον, Πάλμερ - Μπράουν, Γεντβάι, Τουμπά, Σιώπης, Τσιριβέ-
για, Τσέριν, Μαξίμοβιτς, Νίκας, Μπακασέτας, Τετέ, Πελίστρι, Τζούρι-
τσιτς, Μαντσίνι, Λημνιός, Ιωαννίδης, Σφιντέρσκι, Γερεμέγεφ, Κυριόπου-
λος, Φικάι, Μπρέγκου, Λάβδας, Μπόκος, Νεμπής και Ζέκα.

SPORTS
ΤΡΙΤΗ 1 ΙΟΥΛΙΟΥ 2025

ΡOLITICAL 35

Μυθική
ανατροπή

O
Οτ Τάνακ κατέκτησε την πρωτιά στο
Ράλλυ Ακρόπολις και χάρισε στη
Hyundai την πρώτη νίκη της στο Παγκό-

σμιο Πρωτάθλημα Ράλι (WRC) για το 2025. Ο
Εσθονός παγκόσμιος πρωταθλητής του 2019, ο
οποίος ήταν επικεφαλής στη γενική κατάταξη
μετά την ολοκλήρωση και του δεύτερου σκέ-
λους, σημείωσε τον ταχύτερο χρόνο στις δύο
από τις τελευταίες τέσσερις ειδικές του ελληνι-
κού αγώνα του WRC και πανηγύρισε την παρθε-
νική επιτυχία του στο «Ράλι των Θεών», αλλά και
την πρώτη νίκη του μετά τον περασμένο Οκτώ-
βριο και το Ράλι της Κεντρικής Ευρώπης.

Κορυφαίος από ελληνικής πλευράς στο Ράλλυ
Ακρόπολις αναδείχτηκε ο Γιάννης Πλάγος με το
Skoda Fabia στα χρώματα της Ελληνικής Αστυ-
νομίας, ολοκληρώνοντας την προσπάθειά του
στην 26η θέση, τερματίζοντας 39 λεπτά και 1,5
δευτερόλεπτο πίσω από τον Τάνακ.

Επιμέλεια:  Χρήστος Γιαννούλης 

Θριάμβευσε ο Τάνακ

Με μια άνευ προηγουμένου ανατροπή, το Βέλγιο κατάφερε 
να επικρατήσει 67-65 της Ισπανίας και να κατακτήσει 
το Eurobasket 2025 στο ΣΕΦ. Μάλιστα, το Βέλγιο έκανε 
το back to back στα ευρωπαϊκά πρωταθλήματα. 
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Γράφει 
η Δήμητρα 

Δάρδα

Η νέα εποχή της Γιάννας Βασιλείου
Η αγαπημένη τραγουδίστρια επιστρέφει πιο ώριμη, πιο

φωτεινή, πιο αυθεντική από ποτέ, χαρίζοντας στο κοινό το
ολοκαίνουργιο «Πεταμένα σ’ αγαπώ». Με έναν νέο, φωτεινό
ήχο και καλοκαιρινή αύρα, το νέο κομμάτι της Γιάννας Βασι-
λείου μάς προσκαλεί σε μια μουσική διαδρομή βαθιά συναι-
σθηματική, αληθινή και λυτρωτική. Μια τρυφερή εξομολό-
γηση, μια εσωτερική επιστροφή στην καρδιά, εκεί όπου το
παρελθόν γαληνεύει και ό,τι αξίζει παραμένει.

Με τη σφραγίδα των Lyma Music στη μουσική και τους
στίχους και την προσεγμένη παραγωγή-καλλιτεχνική επι-
μέλεια του Λευτέρη Παπαδάκη, το τραγούδι «Πεταμένα σ’
αγαπώ» συνδυάζει τη λυρικότητα με έναν πιο μοντέρνο
ήχο που αγγίζει το συναίσθημα και ταυτόχρονα «χτυπά»
καλοκαιρινά. Μια μουσική αφήγηση για την απελευθέρω-
ση της ψυχής. μια ωδή σε όσους αγάπησαν άφοβα, χωρίς
εγγυήσεις. 

Τ
ο κορυφαίο πολιτιστικό γεγονός
του Βορείου Αιγαίου επιστρέφει
δυναμικά μετά την εντυπωσιακή

περσινή του πρεμιέρα. Από τις 10 έως και
τις 12 Ιουλίου το 2ο Φεστιβάλ Σαπφούς με-
ταμορφώνει τη Λέσβο σε επίκεντρο πολι-
τιστικής δημιουργίας, αναδεικνύοντας την
Τέχνη, την επιστήμη και τον διάλογο. Με
σημείο αναφοράς τη σπουδαία λυρική
ποιήτρια Σαπφώ, η διοργάνωση φωτίζει
την ιστορική κληρονομιά, την αυθεντικό-
τητα, την ομορφιά και τη μοναδική ταυτό-
τητα του νησιού.

Τριήμερο θεαματικό πρόγραμμα
Την Πέμπτη 10 Ιουλίου ο κορυφαίος

συνθέτης Σταύρος Ξαρχάκος, με το τερά-
στιο μουσικό έργο, θα παρουσιάσει ένα
ξεχωριστό πρόγραμμα με τίτλο «Στο Σινε-
μά» με τους καταξιωμένους τραγουδιστές
Δημήτρη Μπάση και Ηρώ Σαΐα στον εξω-
τερικό χώρο του Μουσείου Βρανά, σε μια
μοναδική βραδιά με συνδιοργανωτή την
εταιρεία Αρχιπέλαγος.

Την Παρασκευή 11 Ιουλίου, στις Αποθή-
κες Σαπλιτζά του Κάστρου της Μυτιλήνης,
σε μια βραδιά μνήμης και συγκίνησης με
σημείο αναφοράς τον αγαπημένο Λέσβιο
δημοσιογράφο και συγγραφέα Φρέντυ
Γερμανό θα μιλήσουν ο πρώην υπουργός
Νίκος Σηφουνάκης και οι δημοσιογράφοι
Άρης Καβατζίκης και Μαίρη Αυγερινο-
πούλου.

Θα ακολουθήσει συζήτηση με τίτλο
«Όταν η δημοσιογραφία συναντά τη λογο-
τεχνία» με τους καταξιωμένους δημοσιο-
γράφους-συγγραφείς Γιώργο Παπαχρή-
στο, Μένιο Σακελαρόπουλο και Στρατή
Μπαλάσκα, οι οποίοι με την εμπνευσμένη
πένα τους υπηρετούν και τη «Μούσα της
Λογοτεχνίας». 

Αποσπάσματα από τα βιβλία τόσο του
Φρέντυ Γερμανού όσο και των καλεσμέ-
νων δημοσιογράφων θα διαβάσουν οι
ηθοποιοί Ντορέττα Παπαδημητρίου και

Γιώργος Γεροντιδάκης. Την εκδήλωση θα
παρουσιάσει και θα συντονίσει ο δημοσιο-
γράφος Ιορδάνης Χασαπόπουλος. Στο πιά-
νο ο νεαρός Πάνος Τσάγαλος.

Το Σάββατο 12 Ιουλίου θα πραγματοποι-
ηθεί αφιέρωμα στη Λυρική Ποίηση στο Ιε-
ρό των Μέσων -στον αρχαιολογικό χώρο
όπου πραγματοποιούνταν αγώνες ποίησης
την εποχή των αρχαϊκών ποιητών της Λέ-
σβου, του Αλκαίου και της Σαπφώς- σε
συνδιοργάνωση με την Ένωση Φιλολόγων
Λέσβου, με τη συμμετοχή του regius κα-
θηγητή Ελληνικών στο Πανεπιστήμιο
Cambridge Tim Whitmarsh και της κριτι-
κού-μεταφράστριας Κατερίνας Σχοινά.

Η ηθοποιός Μαρία Ναυπλιώτου θα
απαγγείλει αποσπάσματα λυρικών ποι-
ητών με συνοδεία πιάνου από τον συνθέτη
Θοδωρή Οικονόμου, ο οποίος έχει τη μου-
σική επιμέλεια και τη σκηνοθεσία της εκ-

δήλωσης με παρουσιάστρια την Κατερίνα
Γκαγκάκη.

Στρατηγική εξωστρέφειας
Η Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου αξιοποι-

εί το πολιτιστικό της κεφάλαιο αναδει-
κνύοντας τη μοναδικότητα του Βορείου Αι-
γαίου και τοποθετεί τα νησιά μας στο επί-
κεντρο του διεθνούς πολιτιστικού χάρτη
προβάλλοντάς το σε διεθνή φόρουμ. Το
Sappho Lesvos Festival μετατρέπεται σε
σύγχρονο πολιτιστικό πρεσβευτή της Ελ-
λάδας, αποδεικνύοντας έμπρακτα ότι ο
πολιτισμός και η διεθνής προβολή του
μπορούν να λειτουργήσουν ως μοχλοί
ανάπτυξης, διαλόγου και τουριστικής ενί-
σχυσης.

Στο Ελληνικό Κέντρο του Λονδίνου τον
Απρίλιο του 2024, με πρωτοβουλία του πε-
ριφερειάρχη Κωνσταντίνου Μουτζούρη

και με την υποστήριξη της ελληνικής πρε-
σβείας στο Ηνωμένο Βασίλειο, παρουσιά-
στηκε το φεστιβάλ στο διεθνές κοινό. Πε-
ρισσότεροι από 300 εκλεκτοί καλεσμένοι,
ανάμεσά τους σημαντικές προσωπικότη-
τες της Βρετανίας και της ελληνικής δια-
σποράς, γεύτηκαν αυθεντικές αιγαιοπελα-
γίτικες γεύσεις και γνώρισαν την πολιτι-
στική ταυτότητα των νησιών μέσα από ομι-
λίες, παρουσιάσεις και καλλιτεχνικές πα-
ρεμβάσεις.Στο επίσημο δείπνο που παρα-
τέθηκε τον Απρίλιο 2025 προς τιμήν των
πρέσβεων των κρατών-μελών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης στην Αθήνα και με την πα-
ρουσία τού πρώην επιτρόπου και υπουρ-
γού Δημήτρη Αβραμόπουλου, οι πρέσβεις
είχαν την ευκαιρία να γνωρίσουν τον πολι-
τισμό και τη μοναδικότητα των νησιών του
Βορείου Αιγαίου μέσα από την παρουσία-
ση του προγράμματος του φεστιβάλ.

Η Λέσβος 
στο επίκεντρο 
Πολιτισμού 
και Τέχνης

Το 2ο Φεστιβάλ Σαπφούς 
επιστρέφει δυναμικά από τις 10 έως
και τις 12 Ιουλίου και  μεταμορφώνει
τη Λέσβο σε επίκεντρο πολιτιστικής

δημιουργίας, αναδεικνύοντας 
την Τέχνη, την επιστήμη 

και τον διάλογο
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«Bespoke 
by Two»: 

Λάμψη και τέχνη
Μ

ε εκλεπτυσμένο κοινό από τον καλλιτεχνικό χώρο και

λάτρεις του σύγχρονου κοσμήματος, πραγματοποι-

ήθηκαν τα illustration εγκαίνια της έκθεσης «Bespoke

by Two» στον κομψό χώρο της «Agapis Jewellery & Gallery»

στο Κολωνάκι.

Δώρα Χαραλαμπάκη, Γιώργος Τραβασάρος, Φωτεινή Κωστούλη

Μαρία Χατζηλεωνίδα, Φωτεινή Κωστούλη, Μαρία Φαροπούλου, Άννυ Πλουμιστού

Αλεξάνδρα Κατσαΐτη, Έφη Φραγκιεδάκη
Μαρία Πολυχρονοπούλου,

Φωτεινή Κωστούλη

Μαριάννα Καλτεζιώτη, Φωτεινή Κωστούλη, Μαρία Κατσαπρίνη, Άννα Κοντολέων
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Φωτεινή Κωστούλη, 
Δώρα Χαραλαμπάκη Kate Miller, Αγάπη Σμπώκου

Βέτα Τικταπανίδου, Αθηνά Δεμέντας, 
Άννα Κοντολέων

Έμμυ Γραμμένου, Δώρα 
Χαραλαμπάκη, Κίκα Γαρουφαλλιά
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Κριός
(21/3-20/4)
Ο μήνας ξεκινά με έντονες επαγγελ-
ματικές ανησυχίες αλλά και κάποιες
προσωπικές αναστατώσεις. Είναι πι-
θανότατα καταστάσεις που έχουν βα-
θιές ρίζες στο παρελθόν.  

Ταύρος
(21/4-20/5)
Για εσάς τους Ταύρους ο Ιούλιος υπό-
σχεται να αλεγράρετε περισσότερο
από άλλους μήνες και σήμερα μία καλή
προοπτική θα υπάρξει με τα αγαπημέ-
να σας πρόσωπα.

Δίδυμοι
(21/5-21/6)
Κάτι σας ανησυχεί, κάτι σας πάει πίσω
στο παρελθόν και ίσως νιώσετε ότι άν-
θρωποι που εμπιστευτήκατε σας πρό-
δωσαν και σας δημιούργησαν άδικα
προβλήματα. Μη μιλάτε συνέχεια για τα
σχέδιά σας γιατί τα αποδυναμώνετε
ενεργειακά και δεν θα τα δείτε ποτέ να
πραγματοποιούνται.  

Καρκίνος
(22/6-22/7)
Σταδιακά νιώθετε καλύτερα, ιδίως
εσείς του πρώτου δεκαημέρου - ο
Δίας σάς γεμίζει με αισιοδοξία και
καλά γεγονότα. Η προστασία από το
σύμπαν είναι δεδομένη.

Λέων
(23/7-22/8)
Εσάς του πρώτου δεκαημέρου το πέρα-
σμα του Ερμή από τον Ήλιο σας θα σας
γεμίσει με έντονη επικοινωνιακή διάθε-
ση, ενώ πολλά πράγματα θα πάρουν τη
σειρά που εσείς επιθυμείτε.  

Παρθένος
(23/8-22/9)
Η Σελήνη σήμερα στο δικό σας ζώδιο
βρίσκεται σε μια θέση αρκετά ευαί-
σθητη. Κάποια γεγονότα από το παρελ-
θόν σάς έχουν ενοχλήσει και σήμερα
θα βρεθείτε σε αντιπαράθεση μάλλον
με φιλικό σας πρόσωπο.  

Ζυγός
(23/9-23/10)
Η ψυχολογία σας σήμερα δεν είναι στα

καλύτερά της, ενώ θα έχετε μια υπόθε-

ση που σας απασχολεί το τελευταίο

διάστημα και δεν σας αφήνει να χαλα-

ρώσετε και να ξεκουραστείτε.   

Σκορπιός
(24/10-21/11)
Εσείς των τελευταίων ημερών θα έχε-

τε μια αναστάτωση, μια προσωπική

κατάσταση που μάλλον θα σας γεμί-

σει με ενοχές. Εσείς των πρώτων

ημερών θα έχετε πνευματική επιτυ-

χία.

Τοξότης
(22/11-21/12)
Σήμερα θα σας απασχολήσουν περισ-

σότερο οι επαγγελματικές σας ανησυ-

χίες. Ίσως νιώσετε καλά βάζοντας κά-

ποιες υποθέσεις σας σε σειρά, αλλά

μην εμπιστευτείτε πρόσωπα που για

κάποιο λόγο θέλουν να σας καθοδηγή-

σουν.  

Αιγόκερως
(22/12-19/1)
Καλή μέρα για να ταξιδέψετε, να ανα-

νεώσετε κάποια σχέση σας και να ζη-

τήσετε τη φροντίδα κάποιου ειδικού.

Ίσως νιώσετε καλύτερα μετά από μια

συζήτηση που θα κάνετε με αγαπημέ-

νο σας πρόσωπο.

Υδροχόος
(20/1-18/2)

Εσείς οι Υδροχόοι είστε σε μια περίοδο

καλών επιλογών και αυτό που θα ενι-

σχύσει την αυτοπεποίθησή σας θα είναι

κάποιες συμφωνίες ή συνεργασίες που

θα γίνουν το επόμενο διάστημα.  

Ιχθύες
(19/2-20/3)
Ο μήνας ξεκινά με προσωπικές ανη-

συχίες και δεν αποκλείεται να σας δη-

μιουργήσουν κάποιοι προβλήματα και

εκνευρισμό. Απομακρυνθείτε από το-

ξικές καταστάσεις. 
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Oδεύτερος μήνας του καλοκαιριού έρχεται
με πολλές υποσχέσεις αλλά και έντονη την
τάση ανασφάλειας. Την πρώτη μέρα του

μήνα η Σελήνη βρίσκεται στο ζώδιο της
Παρθένου, σε αντίθεση με τον Βόρειο Δεσμό, όπου
θα δείχνει μια τάση να έχουμε νοσταλγία για
πρόσωπα και καταστάσεις. Η σύνοδος της
Αφροδίτης με τον Ουρανό, που θα
πραγματοποιηθεί την Παρασκευή 4 Ιουλίου, δεν
μας αφήνει καμία αμφιβολία για τη ρευστότητα
αυτών των ημερών.


